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P. M 
Vid ingången af år 1912 voro följande personer Stadsfullmäktige: Magnus 

Radhe, ordförande, B. P. Jonsson, vice ordförande, C. S. Lilliehöök, J. E. 
Lindbom, L. A. Carlsson, Carl Backman, J. A. Anderson, Axel Nilsson, J. G. 
Gunnerson, - Elis Lyckey, _ John Sterner, - Oscar Wallén, 

Rob. Christenson, C. F. Lidell, Aug. Mattsson, Gust. Richter, J. H. Lindman, 
Axel Pehrson, Axel Dahlström, L. Laurin, O. G. Löfving, Rich. Björsell, 
Alfr. Bovik, Em. Hörman. 



 

1912               Lysekils                N:r 1. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 4 Januari 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Herrar 
Lindman och Laurin. 

Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 1- 
Sammanträdet, som började kl. 5 e. m. och hvartill enligt ar-

betsordningen Herr Radhe, såsom Stadsfullmäktiges ordförande 1911, utfärdat 
kallelse, öppnades af Herr Radhe, som hälsade ledamöterna välkomna. 

§ 2. 
Under Herr Radhes ledning verkställdes härefter val af ordförande för 

året, därvid på Herr Gunnersons förslag till denna befattning enhälligt och med 
acklamation omvaldes Herr Radhe. 

Magistraten skulle underrättas om detta val. 
§ 3- 

Val af vice ordförande för året förrättades, därvid på Herr Ster- ners 
förslag till denna befattning enhälligt och med acklamation omvaldes Herr 
Jonsson. 

Magistraten skulle underrättas om detta val. 
§ 4. 

Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Richter 
och Backman. Som ofvan 

Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 
GUST. RICHTER. 
CARL BACKMAN. 



 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset måndagen den 29 Januari 1912 kl. 
6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                    Lysekils              N:r 2. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 

Lysekil sammanträde den 28 Januari 1912. 

Frånvarande utan anmäldt förfall var: Herr Christenson. 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§5. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Lidell och 

Björsell. 
§ 6. 

Från Drätselkammaren inkommen anmälan att Kammaren omvalt Herrar 
Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök och Kamreraren J. A. Anderson till respektive 
ordförande och vice ordförande inom Kammaren för innevarande år lästes och 
lades till handlingarna. 

§7. 
Hamnstyrelsens anmälan. att densamma till sin ordförande omvalt Herr 

Konsuln M. Radhe för den tid han vore i Styrelsen invald, d. v. s. intill 1913 års 
slut, lästes och lades till handlingarna. 

§ 8. 
Från Drätselkammaren hade följande protokollsutdrag inkommit: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 

20 December 1911.
§ 271. Lysekils Mek. Verkstadsaktiebolag hade inkommit med föjande 

skrifvelse: 



 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Åberopande vårt aktningsfulla af den 15 Maj, å hvilket vi fortfarande 

sakna svar, anhålla vi härmed vördsamt om prolongation för ifrågavarande 
gators anläggning och fullbordande, Stigbergsgatan på 2 år och 
Verkstadsgatan på 7 år efter den tid Drätselkammaren meddelat att mark 
för ifrågavarande gator är inköpt och gatorna blifvit utstakade. Denna tid 
åtgår för arbetets fullbordande. 

Lysekil den 19 December 1911. 
LYSEKILS MEK. VERKSTADS AKTIEBOLAG. 

L. Laurin.» 
Efter föredragning häraf beslöts öfverlämna skrifvelsen till Her- rar 

Stadsfullmäktige med förordande af bifall till den i densamma gjorda 
framställningen, enär nödig mark icke kunnat förvärfvas till skäligt pris, 
samt föreslå Stadsfullmäktige, att expropriation må ske. 

Karta skulle medfölja till Stadsfullmäktige. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 

JOSEF CENTERWALL.» 
Vid utdraget var fogadt en »Situationsplan utvisande gatorna till 

Rinkenäs». 
Dessa handlingar föredrogos och granskades nu. 
Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lilliehöök, som i egenskap af Drätselkammarens ordförande 

redogjorde för frågans behandling i Drätselkammaren: bifall till Lysekils 
Mek. Verkstadsaktiebolags berörda framställning och Drätselkammarens 
förslag om expropriation; 

Herr Lindman: att man skulle dröja med att fatta beslut angående 
expropriationen; 

Herr Laurin: att Drätselkammaren skulle få bemyndigande att på bästa 
villkor för stadens räkning förvärfva för ifrågavarande gators anläggande 
nödig mark, vare sig nu detta komme att ske på frivillighetens väg eller 
genom expropriation. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att dels bifalla ofvanintagna 
framställning af Lysekils Mek. Verkstadsaktiebolag och dels lämna 
Drätselkammaren det af Herr Laurin föreslagna bemyndigandet. 



 

§ 9. 
Företogs till behandling ett från Drätselkammaren inkommet ärende, 

innefattande framställning af Lysekils Järnvägsaktiebolag ej mindre om 
erhållandet af tillstånd att i sjön utanför Svensk-Tyska Granitaktiebolagets 
tomt N:o 239 få verkställa utfyllnad än äfven att få med äganderätt förvärfva 
samma utfyllnad, med hvilken järnvägsbolaget sedermera skulle godtgöra 
granitbolaget för den förlust detta komme att lida därigenom att dess i 
närheten af ofvannämnda tomt belägna och till upplagsplats nu använda tomt 
N:o 164 komme att inlösas för järnvägens räkning. 

Enligt hvad de nu föredragna handlingarna utvisade, hade järn-
vägsbolaget hos Drätselkammaren begärt få verkställa berörda utfyllnad så, 
att den erhöll en areal af 1,188 kv.-meter samt sträckte sig utmed hela tomten 
N:o 239 och finge samma form som denna. 

Järnvägsbolaget hade begärt att få påbörja utfyllnaden den 15 dennes, 
och att det utfyllda området måtte öfverlåtas till järnvägsbolaget mot den 
ersättning, som, därest öfverenskommelse icke kunde träffas, måtte 
bestämmas i sammanhang med expropriationen antingen genom 
expropriationsnämnden eller genom laga skiljemän. 

Drätselkammaren hade å sammanträde den 16 dennes beslutit hänskjuta 
ärendet till Stadsfullmäktige med tillstyrkande af bifall till järnvägsbolagets 
framställning rörande berörda utfyllnad, på villkor att det område, som staden 
äger i tomten N:o 239, blefve förlagt i gränsen intill tomten N:o 237, på sätt en 
ärendet åtföljande, af slads- ingeniören Calander den 15 Nov. 1911 upprättad 
karta utvisar. Priset å det utfyllda området hade Drätselkammaren föreslagit 
böra blifva detsamma som det, som framdeles komme att bestämmas för den 
öfriga sjöbotten väster om Slätteskär. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af olika talare dels bifall till 
Drätselkammarens förslag, dels bordläggning af ärendet och dels bifall till 
järnvägsbolagets anhållan att få verkställa utfyllnaden ifråga. 

Efter öfverläggningens slut beslöts att först afgöra, om ärendet skulle 
bordläggas eller beslut i detsamma fattas i dag, och då ordföranden efter, med 
anledning af detta beslut, framställd proposition på hvartdera af dessa förslag, 
förklarat sig finna propositionen pä bifall till förslaget om bordläggning vara
med ja besvarad, begär- 



 

des votering, hvilken härefter verkställdes enligt följande god. voteringsproposition : 
»Den som bifaller förslaget om bordläggning, röstar ja, dei icke vill, nej; vinner 

nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit afgöra gan i dag.» 
Vid upprop röstade härefter: Herrar Lilliehöök, Backman, Lic Lindman, Pehrson, 

Dahlström, Löfving, Björsell, Bovik och ordfört den ja, men Herrar Jonsson, Lindbom, 
Carlsson, Anderson, Nilssc Gunnerson. Luckey, Sterner, Wallén, Mattsson, Richter, 
Laurin oi Hörman nej. 

Med 13 röster mot LO hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i en lighet med 
nejpropositionen. 

Härpå framställde ordföranden proposition på de två återstående förslagen, 
nämligen bifall till Drätselkammarens förslag och bifall till järnvägsbolagets begäran att 
få utfylla, och då ordföranden förklarat sig finna sistnämnda proposition vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända proposition*: 

»Den som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar ja, den det icke vill, nej; 
vinner nej, har yrkandet af bifall till järnvägsbolagets begäran att få fylla bifallits.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Lilliehöök, Backman*, Anderson, Sterner, 
Wallén, Lidell, Lindman, Pehrson, Laurin, Björsell och Bovik ja, men Herrar Jonsson, 
Lindbom, Carlsson, Nilsson, Gunnerson, Luckey, Mattsson, Richter, Dahlström, 
Löfving, Hörman och ordförenden nej. 

Med 12 röster mot 11 hade alltså beslutits enligt nejpropositionen. 
Herr Lilliehöök anmälde sin reservation mot beslutet såsom icke fördelaktigt för 

staden. 
Beträffande villkoren för förvärfvandet af äganderätten till det område, som 

sålunda kom me att utfyllas, fattades nu icke något beslut. 

§ l0 
Föredrogs följande från Drätselkammaren inkomna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 20 
December 1911. 

§ 274. Enär det sodan en längre tid tillbaka visat sig omöjligt för Stadsingeniören 
att utföra de arbeten, som enligt hans tjänste- 



 

befattning ålegat honom, beslöt Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige hemställa, att en 
varning måtte tilldelas honom, eller att han eventuellt måtte varda uppsagd från sin 
befattning. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
JOSEF GENTERWALL. 

Rätt utdraget: betygas. 
JOSEF GENTERWALL.» 

Efter öfverläggning beslöto härpå Stadsfullmäktige att, med anledning af hvad 
Drätselkammaren sålunda anfört angående Stads- ingeniörens skötande af sin befattning, för 
närvarande låta bero vid att tilldela Stadsingeniören en allvarlig varning att hädanefter iakt-
taga ordentlighet och noggrannhet i sin tjänsteutöfning, vid äfventyr att han eljest blefve från 
tjänsten uppsagd, hvarjämte det uppdrogs åt Drätselkammaren att, om Stadsingeniören icke 
rättade sig efter varningen, uppsäga honom från tjänsten och förordna ny stadsingeniör. 

Stadsingeniören skulle erhålla del om detta beslut genom erhållande af 
protokollsutdrag. 

§ 11.

Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade anhållit, att enär stora och 
viktiga arbeten förestode för Styrelsen att låta verkställa, och Styrelsen icke af 
Stadsingeniören hade den hjälp och nytta Styrelsen beräknat och ansåge sig befogad att 
erhålla, ett tekniskt bildadt biträde måtte ställas till Styrelsens förfogande. 

Efter föredragning af den i ärendet inkomna handlingen beslöts på yrkande af Herr 
Nilsson att med hänsyn till det under nästföregående § i protokollet antecknade beslutet 
Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar berörda framställning icke skulle föran-
leda någon Stadsfullmäktiges åtgärd för närvarande. 

§ 12. 
En från Lysekils Skyttegille inkommen skrifvelse med begäran om ett anslag af 250 

kronor för innevarande år remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 



 

§ 13. 
En af Herr Dahlström inlämnad skriftlig motion om ersättning ät 

medlemmarna i taxeringsnämnden samt om beviljande af anslag för detta 
ändamål lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

§ 14  
Beslöts att utse såsom föregående år fem ledamöter och lika många 

suppleanter i årets taxeringsnämnd. 

§ 15  
Till ledamöter i årets taxeringsnämnd utsågos i enlighet med valkommitténs 

förslag: 
Kamreraren J. A. Anderson, 
Förvaltaren John Sterner, 
Handlanden Axel Beronius, 
Kammarskrifvaren Carl Rudberg och 
Husägaren Patrik Johansson, Kronberget 1. 
Till suppleanter för dessa utsågos härefter och i nu bestämd ordning 

respektive: 
Lotsförmannen Em. Hörman, 
Förmannen C. A. Hernström, 
Handlanden J. A. Jacobsson och 
Byggmästaren Rob. Christenson, 

samtliga föreslagna af valkommittén, samt i stället för Modellsnickaren Knut 
Knutsson, som valkommittén föreslagit, 

Stenhuggaren Axel Johansson. 

§ 16  
Genom Magistraten inkommen revisionsberättelse öfver Parkstyrelsens 

förvaltning år 1911 föredrogs, hvarefter ansvarsfrihet beviljades vederbörande 
för den tid revisionen omfattade. 

§ 17  
Utom föredragningslistan föredrogs anmälan af Styrelsen för Lysekils 

Vatten- och Kloakledningar, att densamma till ordförande 



 

och vice ordförande för innevarande år utsett respektive: Direktören L. Laurin 
och Byggmästaren 0. Wallén. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
RICH. BJÖRSELL. 

C. F. LIDELL. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset måndagen den 29 Januari 1912 
kl. 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Genlerwall.

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri.



 

1912 Lysekils N:r 3.

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 14 Februari 1912.

Frånvarande med godkändt förfall var: Herr Backman. 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 18  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar 

Löfving och Björsell. 

§ 19  
Utom föredragningslistan uppläste ordföranden Konungens Befall-

ningshafvandes af Magistraten öfverlämnade resolution af den 30 De-
cember 1911, enligt hvilken resolution Konungens Befallningshafvande, 
enär Konungens Befallningshafvande icke hade att meddela den af 
Stadsfullmäktige begärda fastställelsen å reglemente för Lysekils stads 
fattigvård, lämnat framställningen därom utan afseende. 

Stadsfullmäktige beslöto att för sin del låta härvid bero. 

§ 20 
Ordföranden föredrog följande sin, med anledning af behandling af 

det under § 9 här ofvan antecknade ärendet, tillkomna motion: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Vid Stadsfullmäktiges behandling af styrelsens för Lysekils Jern- 
vägs Aktiebolag framställning om utfyllnad i sjön utanför Svensk- 
Tyska Granitaktiebolagets tomtområde öster om Vadet, beslöts be- 
vilja ansökningen om utfyllnad, men då prisfrågan för Stadens upp- 
låtande af grundområdet, inom hvars gränser utfyllnad medgifvits, icke 



 

samtidigt berördes, anser jag, att Stadsfullmäktige måtte fastställa priset för 
det område som upplåtits. 

För att meningsskiljaktighet mellan staden och Järnvägsstyrelsen om 
lösesumman af nämnda område icke framdeles må uppstå, får jag därför 
föreslå 

att Stadsfullmäktige besluta fastställa priset å 
grunden till Jernvägsstyrelsens utfyllnad, oaf- sedt 
hvilket pris som framdeles kan komma att 
bestämmas för den mark som Jernvägs- bolaget 
för sitt trafikbehof å Stadens områden redan tagit i 
besittning. 

Lysekil den 12 Februari 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

Under öfverläggningen yrkades dels af Herrar Lilliehöök och Lindman 
remiss till drätselkammaren och dels af Herrar Anderson och Richter bifall 
till drätselkammarens förut afgifna förslag i prisfrågan, d. v. s. att priset 
skulle blifva detsamma, som komme att bestämmas för den öfriga sjöbottnen 
väster om Slätteskär. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med förstnämnda yrkande. 

§ 21  
Uti det från den 28 Januari 1909 bordlagda, under § 17 i det årets 

protokoll förut antecknade ärendet, innefattande drätselkammarens 
framställning angående ordnandet af belysningsfrågan för staden, hade nu 
drätselkammaren enligt erhållet uppdrag inkommit med följande, af däruti 
nämnda bilagor åtföljda yttrande: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Den 28 Januari 1909 etc ...................................................... Bil. § 21. 
Drätselkammarens yttrande föredrogs nu. 
Efter den långa i ärendet uppkomna öfverläggningen, hvarunder 

yrkades af: 
Herr Bovik, att Stadsfullmäktige skulle besluta köpa härvarande 

elektricitetsverk för det begärda priset 173,000 kronor, och Herrar Nilsson, 
Richter och Dahlström bordläggning på någon längre tid, åtskilliga talare, att 
drätselkammarens yttrande skulle tryckas och utdelas före ärendets 
afgörande, samt flera talare förklarade sig 



 

icke vilja vara med om en bordläggning på längre tid än 8 dagar, detta 
särskildt enär tiden för uppsägning af nu gällande belysnings- kontrakt 
utginge med denna månaden, beslöto Stadsfullmäktige att bordlägga ärendet 
på 8 dagar samt att omedelbart låta trycka och till 
stadsfullmäktigeledamöterna utdela drätselkammarens yttrande i ärendet. 

§ 22  
Vid behandlingen af det under § 21 här ofvan antecknade ärendet var 

Herr ordföranden icke närvarande, utan fördes ordet af Herr vice 
ordföranden. 

Som ofvan 
Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 

MAGNUS RADHE. 
8. P. JONSSON. 
I. G. LÖFVING. 

RICH. BJÖRSELL. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen den 20 Februari 1912 kl. 6 
e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

811. till prot. N;o 3, § 21. 

Till Herrar Stadsfullmäktige.

Den 28 Januari 1909 erhöll Drätselkammaren i uppdrag att inkomma 
med förslag på hvilka villkor det nuvarande kontraktet om gatubelysningen 
bör prolongeras; 

att samtidigt utreda kostnaden för anläggning af eget elektricitetsverk, 
eventuellt med kraft från Trollhättans kraftstation; och i sista hand 

att underhandla med Lysekils Elektriska Aktiebolag om köp af hela dess 
inom staden varande elektriska anläggning med ledningar. 

På grund af detta uppdrag infordrade Drätselkammaren anbud från 
åtskilliga elektriska firmor å kostnaden för den sålunda beslutade 
utredningen, och antogs Elektriska Pröfningsanstaltens i Göteborg anbud. 
Vidare har underhandlingar förts med Trollhättans kraftstation om pris och 
villkor i öfrigt för elektrisk kraftöfverföring till Lysekil samt slutligen 
underhandlats med Lysekils Elektriska Aktiebolag om köp af dess elektriska 
verk med ledningar. 

Efter det dessa utredningar och underhandlingar nu slutförts, får 
Drätselkammaren härmed framlägga resultaten däraf. 

812. Det nuvarande gatubelysningskontraktets prolongation: 
I Pröfningsanstaltens förslag, Bil. 1, till nytt belysningskontrakt äro en 

del ändringar och tillägg i det nu gällande kontraktet gjorda. 
I § 1 föreskrifves, att en spänning af 110 volt skall tillhandahållas på de 

ställen, där lamporna äro inkopplade. 
I § 2 medgifves bolaget rätt att på alla de ställen staden uppsatt mätare 

uppsätta egna mätare för kontrollens skull. Till grund för betalningen läggas 
de afläsningar som gjorts å stadens mätare eller på de ställen, där äfven 
bolaget har dylik, medelvärdet af af- läsningarna å de båda mätarna. 

I § 3 är föreslaget, huru förfaras skall, när anledning finnes, att mätarne
missvisa, och huru strömåtgången i sa fall skall beräknas. 

I § 6 föreskrifves, att gatubelysningen skall anordnas med dels 50 
normalljus metalltrådslampor om högst 1,25 watts energiförbruk 



 

ning, i stället för nuvarande 25 ljus och dels med differentialbåglampor om 
10 ampere eller mot dessa i ljusstyrka svarande metall trådslampor, som af 
staden godkännas. 

I § 7 föreslås, att bolaget är skyldigt att, efter beslut af Stads-
fullmäktige, utvidga gatubelysningen till de nya gator, som äro upptagna å 
stadens nya planlagda område, samt huru ersättning härför skall beräknas. 

Enligt § 10 gäller det nya kontraktet under en tid af 5 år, räk- nadt från 
den 1 Augusti 1912. Är kontraktet å någondera sidan ej uppsagdt 12 
månader före förfallodagen, gäller det ytterligare ett år för hvarje gång 
uppsägning uraktlåtits; samt att inom en månad efter det kontraktet upphört 
att gälla skall bolaget på sin bekostnad hafva nedtagit och bortfört alla för 
gatubelysningen uppsatta stolpar och ledningar. 

I § 11 bestämmes, att innerbelysning i Polishuset, Rådhuset med alla 
stadens lokaler, Köttbesiktningsbyrån, kyrkan, nuvarande och blivande 
Folkskolor betalas efter mätare med i p. 2 stipulerade pris. 

I § 12 fixeras den siffra, utöfver hvilken spänningsvariationerna vid 
tryckpunkterna och d:o förlusten i ledningarna ej få gå. 

I § 13 stipuleras påföljd för bolaget, om detsamma ej uppfyller sina 
åtagna förbindelser. 

I öfrigt är det nuvarande priset 25 öre per kilowattimme eller 2 1|2 öre 
ampéretinnne bibehållet — Elektriska Pröfningsanstalten anser, att det 
nuvarande priset ej bör höjas, snarare sänkas — äfvensom ersättning för 
underhåll, skötsel och nyanskaffning af ledningar och lampor densamma 
som förut med det tillägg i § 7, som förut omförmälts. 

III. Anläggning af eget elektricitetsverk. Bil. II.
A. Alternativ I. Egen kraftcentral. 

Verkets storlek: 
Anläggningen är beräknad för 4,500 st. 16 ljus lampor för in- 

nerbelysningen, hvaraf anses 50 °|0 blifva samtidigt brinnande, 
effekten ................................................... c:a 66 kw. 

Gatubelysningen » ......................................................... » 14 » 
Motoranslutningen » , . ,   ............................................ » 135 » 

Tillsammans c:a 215 kw-,



 

System: 
Likström och delvis växelström för ledningarna till Fridhem, Rinkenäs m. 

fl. utomliggande verk och inrättningar. 
Spänningen 2X110. 
Drifkraft: dieselmotorer. 
Ackumulatorbatteri. 

Kostnaden:  
a) anläggningskostnaden: Ledningarna .............  . Kr.  30,000: — 

Ackumulatorbatteri ......................................................... » 14,000: - 
Transformering för industrien m. m. (Bil. III, sid. 9) » 8,000: — 
Verket med byggnader och tomt ..................................... » 122,000: — 

Summa anläggning Kr. 180,000: — 
b) Driftkostnaden: ...................................     Kr. 32,500: - 

Själfkostnadspris 12,3 öre, årlig vinst ............................. » 21,100: - 

B. Alternativ II. Kraft från Trollhättan. 
Utredning föreligger 

dels öfver eget elektricitetsverk för likström. (Bil. II). 
Verkets storlek: 

Lika med alternativ I.
System: 

Ledningarna lika med alternativ 1. 
Spänning d:o 
Drifkraft: elektrisk kraft från Trollhättans kraftstation. 
Ackumulatorbatteri. 

Kostnad: 
a) anläggningskostnaden: 

Ledningarna ................................................................. Kr. 36,000: — 
Ackumulatorbatteri ..............................................................» 14,000: - 
Transformering för industrien(Bil. 111, sid. 9) . . » 8,500: - 
Verket och byggnader med tomt ............................... » 61,000: - 

Summa Kr. 119,500: — 
b) Driftkostnader: ................................................. » 40,900: — 

Årlig vinst Kr. 12,700: —, själfkostnadspris 15,4 öre. 
dels öfver eget elektricitetsverk för trefasväxelström utan om- 

formning till likström. (Bil. III). 



 

Kostnaden: 
a) anläggningskostnader: 

Byggnad med grund ................................................................ Kr. 9,000: - 
Stationens elektriska utrustning ....................................... » 15,000:
 — 
Ledningsnät ............................................................................... » 38,000;  
Diverse, räntor och oförutsedda Utgifter ................................... » 4,000: - 

        Kronor 66,000: 
Dessutom tillkommer kostnad för utbyte af 35 st. likströmsmotorer, 

transformatorer för industrien m. m.   Kr. 17,000: - 
S:ma Kr. 83,000: —

b) Driftkostnader och krafthyra: Konstanta ................. Kr. 12,800:— 
Variabla ..................................................................................... » 24,150:— 

S:ma Kr. 36,950: —
själfkostnadspris 13,9 öre. 

Den direkta distributionen af Trollhättekraft inom staden medför, enligt 
Pröfningsanstaltens åsikt, följande olägenheter: 

l:o. Att de mindre strömbesparande metalltrådslamporna för 16 och 25 
normalljus (numera äfven 10-ljus) icke kunna användas i samma utsträckning 
som vid likström. 

2:o. Att alla nuvarande likströmsmotorer måste utbytas mot trefasmotorer 
jämte tillhörande apparater och instrumenteringar, samt. 

3:o. Att en del olägenheter på grund af driftafbrott från Trollhättan torde 
komma att uppstå, i likhet med hvad förhållandet är i andra samhällen med direkt 
distribuering af Trollhättekraft. 

III. Staden öfvertager Lysekils Elektriska Aktiebol. anläggningar. 
Bolaget erbjöd på sin tid staden att köpa dess fasta egendom med maskiner 

och ledningar för ett pris af Kr. 216,263: -- . 
För utredning af denna del har Pröfningsanstalten beräknat kostnaden för 

anläggning af ett lika stort verk som bolagets och kommit därvid till följande 
resultat (Bil. 11, sid. 31). 

Anläggningskostnad: 
Byggnad, oberäknad tomt  ....................................................... Kr. 23,000: —
Centralens maskinella utrustning .............................................. » 92,500: —
Ledningsnät, uteslutande likström ............................................ » 32,000: —
Diverse och oförutsedda utgifter ............................................... » 7,500: - 

Summa anläggningskostnad Kr. 155.000: — 



 

I denna kostnad ingår äfven ackumulatorbatteri med ett belopp af Kr. 
14,000: —. 

Lägges till förestående anläggningskostnad värdet af därför be- höflig tomt, 
uppgår det hela till minst 160,000:—. 

I utredningen har likaledes beräknats detta verks räntabilitet. 
Såsom grund därför har antagits för belysning ett pris af 35 öre pr kilowatt 

plus mätarehyra och 
för småmotorer 20 öre pr kilowatt, allt för likström. 

Inkomsterna beräknas blifva:
50,000 kilowatt för belysning á 35 öre . . . c:a Kr. 17,500:- 
Gatubelysningen för staden ................................. » » 6,800:— 
55,000 k.-w. för småmotorer á 20 öre ... » » 11,000:— 
140,000 k.-w. växelströmsmotorer á 12öre. .  » » 17,500:— 

S:ma c:a Kr. 52,800: — 
Utgifterna: 

Totala årliga driftkostnader ................................ c:a Kr. 31,700:— 
Årlig vinst ........................................................... » » 21,000:— 

S:ma c:a Kr. 52,800: — 

För att få utrönt härvarande elektricitetsverks verkliga och nu- 
varande värde uppdrog Drätselkammaren åt Pröfningsanstalten i 
Göteborg att verkställa värdering af detsamma. 

Denna värdering föreligger i dess utlåtande af den 5 sistlidne 
December, Bil. IV, och framgår af detsamma att därvid åsatts föl- 
jande värden, näml.: 
Ångpannor, ångmaskiner, ångturbin och dieselmotorer 

med grunder .......................................................... Kr. 46,000: — 
Elektriska generatorer .................................................... » 10,800: - 
Instrumentering och ledningar inom kraftstationen . » 2,500: — 
Ledningsnät .................................................................... » 25,300: — 
Mätare ............................................................................ » 3,000: — 
Byggnader utom tomt .................................................... » 34,000: — 

S:ma Kr. 121,600: — 
En del maskiner, kraft- och matarledningar till ett 

beräknadt värde af .................................................. » 16,700: — 
anse värderingsmännen ej behöfliga för staden 

om verket skall öfvergå i dess ägo. _______________________  
Fråndrages detta bolopp, återstår ..................................... Kr. 104,900: — 



 

För att fullständiga anläggningen anses behöfva anskaffas ett ackumulatorbatteri 
med tillbehör för laddning samt ombygga ledningsnätet för 2X110 volt. 
Kostnaden härför beräknas till . .          c:a Kr. 25,000: — 

Kostnaden för hela verket skulle sålunda för staden 
belöpa sig till .................................................... c:a Kr. 130,000: — 

Lägges härtill värdet af tomten, skulle totalvärdet 
blifva c:a 140,000: — Kronor. 
Efter det Drätselkammaren erhållit nu senast relaterade värderingar och 

utlåtanden, beslöts öfverlämna desamma till Lysekils Elektriska Aktiebolag med 
anmodan att till Kammaren inkomma med ett försäljningsanbud. 

På grund häraf erbjöd sig bolaget i skrifvelse af 18 December 1911 att 
försälja verket med ledningar för ett pris af 175,000 kronor. 

Genom förnyad underhandling har bolaget slutligen förklarat sig villigt att 
sänka priset till Kr. 173,000: —. 

Bolaget har under sistl. Januari månad genom en representant för Allmänna 
Elektriska A.-Bol. låtit värdera sin elektriska anläggning. Det afgifna 
värderingsutlåtandet, Bil. V, har öfverlämnats till Drätselkammaren, och framgå 
däraf följande värdesättningar, näml.: Byggnader med tomt  

 ................................................................................. Kr. 44,000: — 
Maskinanläggningen .......................................................... » 70,300: — 
Ledningar med torn ............................................................ » 43,300: — 
Mätare m. in ....................................................................... » 3,450: — 

                                                               S:ma Kr.            161,050: — 
Till nämnda summa är lagdt affarsvärdet, beräknadt : till Kr. 10,000: — per år för 
de 4 år, som återstå af koncessionstiden, utgörande alltså . . »         40:000: — 

eller i rundt tal Kr. 200,000: —
Dc fyra år, som återstå af koncessionen, ha odisputabelt ett värde, men detta 

värde måste betydligt reduceras, då bolaget ej har ringaste garanti för, att 
koncessionen kommer att förnyas. 

Skulle staden blifva ägare af bolagets verk, blifver det nog nödvändigt att: 
dels anlägga ett ackumulatorbatteri — genom ett sådant vinner man en 

väsentlig besparing af såväl bränsle som arbetskraft, — och 
dels omlägga ledningarna från nuvarande 110 till 2X110 volt. 

Den nuvarande spänningen 110 volt visar sig medföra en betydlig 



 

energiförlust och till följe däraf mycket dåligt ljus. Genom omlägg- 
ningen till 2X110 skulle man utom bättre belysning vinna närmare 
18,000 kilowatt, som efter ett medelpris af 40 öre representerar en 
ökad årlig inkomst af c:a 7,200 kronor. 

Dessa anläggningar kosta: 
Ackumulatorbatteriet ........................................................... Kr. 17,000: - 
Ledningarnas omläggning .................................................... » 11,000: — 
Oförutsedda utgifter, sakkunnigt biträde m. m. . . » 7,000: — 

S:ma Kr. 35,000: —
Lägger man bolagets egen värdering, upptagande en slutsumma af Kr. 

161,050:- till grund, och det kan anses skäligt, att någon ersättning lämnas för 
affärsvärdet t. ex. 10 °/0 på Kr. 40,000: — eller Kr. 4,000:—, så skulle priset i 
rundt tal blifva Kr. 165,000:—. 

Med tillägg af förutnämnda Kr. 35,000: — skulle verket fullt färdigt 
komma att kosta staden Kr. 200,000: —. 

Utgår man från detta belopp, kominer Driftkostnaderna att ställa sig 
sålunda: 

Inkomster: 
Enligt lämnad uppgift visa bolagets böcker en in- 

komst för levererad ström under 1910 (för 1911 
lär resultatet vara ungefärligen detsamma) af Kr. 48,671:1 1 

Inkomst af mätare under samma år . . . » 308: 95 
S:ma 

Utgifter: 
inkomst Kr. 48,980: 06 

5 °/0 ränta å Kr. 200,000  ....................  Kr . 10,000:-  

afskrifningar å byggnader 2 °/oå 35,000: — » 700: -  

» » maskiner 7 °/0 å 125,000: — 
» » batteri och ledningar 10 °/0 

» 8,750: -  

å 30,000: — ...........................  
Driftkostnader: 

» 3,000: - 22,450: - 

1 bokhållare ..................................................  Kr . 2.400: -  

1 förste maskinist..........................................  » 2,200: -  

1 andre »  ...................................  » 1,500: -  

1 montör .  ......  .............................................  » 1,200: -  

Tekniskt biträde ............................................  » 600: - 7,900: - 
Bränsle, smörjolja och trassel....   6,150: - 

Transport Kr.         36,500; —



 

Oförutsedda 
Årlig vinst 

utgifter 
Transport 36,500: — 

.... 2.000: — 
    10,480:06 

S:ma Kr. 48,980: 06 

Enligt elektriska verkets journaler har under 1911 från verket utgått, 
enligt hufvudmätaren i verket, 146,957,30 k.-vv. Beräknar man, att verket i 
stadens ägo kommer att i verkligheten sälja detta belopp, d. v. s. att det 
kommer förbrukarne till godo, ställer sig driften med ett utgiftsbelopp af 
Kr. 38,500: — likväl ofördelaktigt, i det att själfkostnadspriset uppgår till 
något öfver 26 öre. 

Man bör dock med all sannolikhet kunna beräkna, att verket i stadens 
ägo skall, genom ledningarnas omläggning, kunna drifvas mera 
ekonomiskt, än hvad nu är fallet, och att, med bättre belysning och utsikt att 
priset så småningom kan nedsättas, abonnentantalet skall stadigt ökas, och 
då driftkostnaderna förblifva desamma, därigenom själfkostnadspriset 
nedbringas. 

Rörande de nu föreliggande och här ofvan relaterade alternativa 
förslagen anser Drätselkammaren: 

att alternativ I (det nuvarande gatubelysningskontraktets pro-
longation) blifver ofördelaktigt för staden, om det förnyas på andra villkor 
än Pröfningsanstalten föreslagit; 

att alternativ II A (anläggning af eget elektricitetsverk) svårligen kan 
medhinnas under detta år och skulle, om det komme till utförande under 
närmaste tiden, leda till en fördärfbringande konku- rens, både för staden 
och Elektriska Bolaget, under de år, som återstå af koncessionstiden: 

att alternativ II B (med kraft från Trollhättan.) icke bör kom- 
ma ifråga att antagas, enär 

dels denna kraft för närvarande ställer sig allt för dyr och 
dels en kraftlednings anläggande till Lysekil lär vara beroende 

på, om sådan kommer till stånd till Uddevalla. Då något beslut 
därom ännu icke fattats därstädes, och då underhandlingarna mellan 
nämnda stad och Trollhättan till och med synas vara afbrutna, så 
får väl denna sak anses, hvad oss vidkommer, för närvarande ej 
kunna realiseras. 

Förslaget till kontrakt med Kungl. Vattenfallsstyrelsen bifogas 
(Bil. VI.); 

att alternativ 111 (staden öfvertager Lysekils Elektriska A.-B;s 
anläggning): 



 

bör vara för båda parterna förmånligt, 
för staden genom att ett redan färdigt och igång varande verk öfvertages,
för bolaget genom att nu få realisera sin egendom till förmånligt pris och 

därigenom undgå den gifna förlust, som skulle uppstå, om staden beslutade 
sig för en egen anläggning, hvilket beslut gif- vetvis skulle medföra, att 
förlängning af koncessionen ej beviljades. 

På grund af föreliggande utredning och på grund af hvad vi här ofvan 
anfört, får Drätselkammaren föreslå Stadsfullmäktige besluta: 

att af Lysekils Elektriska Akt.-Bol. köpa dess härvarande anläggning 
och byggnader med tomter, ut- och invändiga ledningar med lampor och 
tillbehör, samtliga maskiner med ångpannor, mätare, verktyg och 
kontrollapparater för driften för ett pris i ett för allt af
Etthundrasextiofemtusen (165,000) kronor; 

att öfvertaga varulagret efter värdering; 
att tillträdet sker vid innevarande lysårs slut den 15 nästa maj med rätt 

för staden att dessförinnan verkställa de reparationer, förändringar och 
anläggningar, som kunna behöfvas, och som kunna företagas utan att störa 
driften; samt 

att, i händelse köp kommer till stånd, 
dels upplåna nödiga medel på kortare tid än två år och 
dels tillsätta en styrelse med uppdrag att mottaga verket och förvalta 

detsamma. 
Lysekil den 12 Februari 1912. 

För Lysekils stads Drätselkammare: 
C. S. Lilliehöök. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912 Lysekils N:r 4.

Stadsfullmäktiges Handlingar.
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 

Lysekil sammanträde den 22 Februari 1912, 
Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Ordföranden 

och Gunnerson. 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 23. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Björsell 

och Löfving. 
§ 24 

Bordlagda, under § 21 här ofvan förut antecknade ärendet, rörande 
belysningsfrågan med drätselkammarens yttrande, innefattande förslag till 
inköp af härvarande elektricitetsverk, företogs nu ånyo till behandling. 

Under öfverläggningen anhöll Herr Richter att få till protokollet 
antecknad sin vid ärendets föregående behandling gjorda erinran, att när 
koncessionen beviljades för härvarande elektricitetsverk, såsom villkor 
härför förbehölls, att priset för stadens ytterbelysning ej finge höjas inom 
koncessionstidens utgång. 

Vidare motiverades drätselkammarens förslag närmare af Herrar 
Lilliehöök och Laurin. 

Följande yrkande gjordes: 
af Herr Richter: afslag å drätselkammarens förslag; 
af Herrar Lilliehöök och Lindman med flere instämmanden: bifall till 

drätselkammarens förslag; samt 
af Herr Nilsson, att staden skulle teckna för 35,000 kronor aktier i 

härvarande elektricitetsverk, för att härigenom bereda möjlighet för verket 
att åstadkomma de i drätselkammarens yttrande såsom behöfliga och 
lämpliga framställda förbättringarna i verket. 



 

1912 den 22 Februari. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på dels drätselkammarens förslag med undantag af 
hvad det rörde tillsättande af styrelse för mottagande och förvaltning af 
verket och dels på hvartdera af de öfrige framställda yrkandena förklarat 
propositionen på bifall till Herrar Lilliehööks och Lindmans yrkande vara 
med ja besvarad, begärdes votering, hvilken, sedan Herr Richters yrkande 
antagits till kontraproposition i hufvud- voteringen, verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller drätselkammarens förslag om köp, röstar ja, den det 
icke vill, röstar nej; vinner nej, så hafva Stadsfullmäktige beslutit afslå 
förslaget om köp.» 

Vid upprop till röstning, i hvilken Herr Nilsson icke deltog, röstade: 
Herrar Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, 
Sterner, Wallén, Lidell, Mattsson, Lindman, Pehrson, Dahlström, Laurin, 
Löfving, Björsell, Bovik och vice ordföranden ja, men Herrar Richter, 
Christenson och Hörman nej. 

Med 18 röster mot 3 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen. 

Mot beslutet anmälde Herr Richter sin reservation. 
Som ofvan 

JOSEF GENTERWALL. 
Justeradt: 

B. P. JONSSON, 
(vice ordförande). 

RICH. BJÖRSELL. 
O. G. LÖFVING. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 24 Februari 1912 kl. 
6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Genterwall. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                 Lysekils                 N:r 5. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 21 Mars 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Nilsson och 
Luckey. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 25  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsagos Herrar Bovik och 

Björsell. 

§ 26  
I ingifvet utdrag af drätselkammarens protokoll den 18 dennes anmälde 

drätselkammaren, att Lysekils Elektriska Aktiebolag å bolagsstämma den 12 
dennes, hvarå alla aktieägare voro representerade, beslutit antaga stadens 
anbud att för 165,000 kronor inköpa elektricitetsverket härstädes, hvilket 
beslut bolaget anhållit att drätselkammaren måtte meddela Stadsfullmäktige. 

Vid protokollsutdraget funnos fogade däruti omnämnda utdrag af 
protokollet vid ifrågavarande bolagsstämma samt bolagets senaste sty-
relseberättelse. 

. Samtliga handlingar föredrogos, hvarefter beslöts, att de skulle läggas till 
handlingarna. 

§ 27  
Med anledning af hvad drätselkammaren i sitt den 14 och 22 nästlidne 

Februari, §§21 och 24 i protokollet, af Stadsfullmäktige behandlade yttrande i 
belysningsfrågan föreslagit angående anskaffande af medel till inköp af 
elektricitetsverket härstädes, beslöts nu enhälligt att bemyndiga 
drätselkammaren att på kortare tid än två år upplåna: 



 

dels köpeskillingen för elektricitetsverket, 165,000 kronor, och dels i 
mån af bohof ytterligare 35,000 kronor i och för verkets komplettering 
enligt drätselkammarens utredning. 

§ 28  
I sitt den 14 och den 22 nästlidne Februari, §§ 21 och 24 i protokollet, 

af Stadsfullmäktige behandlade yttrande angående belys- ningsfrågans 
ordnande hade kammaren bl. a. föreslagit, att i händelse köp af 
elektricitetsverket komme till stånd, en styrelse med uppdrag att mottaga 
och förvalta verket skulle tillsättas. 

Stadsfullmäktige beslöto nu att tillsätta en dylik styrelse. 
Valkomittén hade i till i dag inkommet förslag, som upplästes, yttrat, 

att denna styrelse borde bestå af tre personer, och till ledamöter i styrelsen
intill 1913 års slut föreslagit Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök, 
Direktören L. Laurin och Förvaltaren John Sterner med Bankkassören C. F. 
Lidell och Fabrikören J. E. Lindbom såsom suppleanter. 

Under öfverläggningen om antalet styrelsemedlemmar yrkade Herr 
Lindman, att styrelsen ifråga skulle bestå af fem personer och bland dessa 
inväljas Konsuln Magnus Radhe och Ingeniören Gunnar Sandberg, hvilka 
vore särskildt passande att sitta i styrelsen, den förre såsom sakkunnig och 
den senare såsom teknisk bildad, medan åtskilliga talare förordade 
valkommitténs förslag beträffande styrelsens medlemsantal. 

Sedan Öfverläggningen angående styrelsens medlemsantal förklarats 
afslutad och ordföranden efter framställd proposition på bifall till hvartdera 
af de under öfverläggningen gjorda yrkandena i berörda afseende förklarat 
sig finna propositionen på bifall till Herr Lindmans yrkande vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som därefter verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som bifaller valkommitténs förslag, röstar ja, den det icke vill, 
röstar nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med Herr 
Lindmans yrkande.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, 
Carlsson, Backman, Anderson, Sterner, Wallén, Lidell, Laurin, Björ- sell 
och Bovik ja, men Herrar Lindbom, Gunnerson, Christenson, Mattsson, 
Richter, Lindman, Pehrson, Dahlström, Löfving och Hörman nej. 
Ordföranden deltog icke i omröstningen. 



 

Med 11 röster mot 10 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit, att styrelsen 
ifråga skulle i enlighet med valkommitténs förslag bestå af tre personer. 

Sedan härefter på förslag af Herr Lilliehöök, med hvilken Herr Bovik 
förenade sig, beslutits, att de ledamöter, som i dag komme att inväljas i 
styrelsen, skulle däri kvarstå till den 1 Augusti 1913, valdes med sluten 
omröstning härtill: Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök med 20, 
Direktören L. Laurin med 19 och Förvaltaren John Sterner med 13 röster. 
Närmast i röstetal kom Konsuln M. Radhe med 4 röster. 

På förslag af vice ordföranden utsågs Herr Lilliehöök till den sålunda 
valda styrelsens ordförande. 

Sedan Stadsfullmäktige härpå beslutit att välja två suppleanter för 
styrelseledamöterna, utsågos genom sluten omröstning såsom sådana: 
Ingeniören Gunnar Sandberg och Fabrikören J. E. Lindbom med respektive 
13 och 12 röster. 

Närmast i röstetal kom Konsuln M. Radhe med 9 röster. 

§ 29  
Bordlagda, under § 13 här ofvan i protokollet förut antecknade motion 

om ersättning åt medlemmarna i taxeringsnämnden återupptogs nu till 
behandling, därvid föredrogs drätselkammarens yttrande, som innebar, att 
kammaren afstyrkte bifall till motionen, enär om densamma bifölles, 
ersättning af stadens medel kunde komma att begäras för alla andra 
kommunala uppdrag. 

Motionen ifråga hade följande lydelse: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Då det numera åtgår en ganska lång tid för fullgörande av taxe-
ringsnämndens arbete torde det vara rättvist att ärsättning i någon mån 
beredes ledamöterna i densamma, och för arbetarnes deltagande torde det 
nära nog bli nödvändigt. Också har på en hel del platser redan beslutats sådan 
ärsättning, bland annat i omkringliggande landskommuner. Så lämnar 
Brastad en viss summa i ett för allt. Bro socken betalar 3 kronor pr dag och 
man. Tossene betalar kr. 3: 50 o. s. v. 

Då taxeringsarbetet i Lysekil enligt uppgift kräver minst 12 hela dagar 
synes en ärsättning av 4 kronor pr dag för varje ledamot 



 

vara ganska ringa. Då emellertid några av nämdens ledamöter brukar vara 
förhindrade viss del af dagen vissa dagar och arbetet därför en del dagar 
pågår halfva dagen eller vissa timmar — något som icke underlättar arbetet 
för den eventuelle arbetarrepresentanten - torde det vara lämpligast att 
ärsättningen utgår med visst bestämt belopp som här torde sättas till 50 
kronor pr varje medlem. 

Principielt torde någon invändning icke kunna göras mot ett sådant 
beslut, då redan nu ärsättning utgår till flera kommunala 
förtroendeuppdrag, exempelvis kommunalombuden vid mantalsskriv-
ningen. 

På grund av vad sålunda anförts får undertecknad föreslå: 
att Stadsfullmäktige måtte besluta att är-

sättning åt de av Stadsfullmäktige valda ombuden i 
taxeringsnämnden skall utgå med 50 kronor för 
var och en under år 1912 och således för detta 
ändamål anslå ett belopp av 250 kronor, att utgå av 
under rubriken! »oförutsedda utgifter» reserverade 
medel. 

Lysekil den 18 Jan. 1912. 
AXEL A. DAHLSTRÖM.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Dahlström, som ånyo framhöll bl. a., att vissa kommunala 

befattningar här i staden ju redan vore aflönade, exempelvis befattningarna 
såsom mantalsskrifningsombud, hvilken befattning dock icke vore så 
maktpåliggande som ifrågavarande, och 

Herr Gunnerson bifall till motionen samt 
Herrar Lilliehöök och Richter afslag å densamma. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med sistnämnda yrkande att afslå 

motionen. 

§ 30  
Drätselkammaren hade, såsom inkommet och nu föredraget pro-

tokollsutdrag utvisade, tillstyrkt bifall till Lysekils Skyttegilles under §12 
här ofvan förut anmärkta ansökan om ett anslag af staden för 1912 å 250 
kronor. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Dahlström afslag å ansökningen samt 
Herrar Gunnerson och Bovik bifall till densamma, hvarjämte 



 

Herr Pehrson, som icke hade något yrkande, föreslog, att Stads-
fullmäktige skulle uttala sig mot, att prisutdelningen inom skyttegillet ägde 
rum å kroglokaler. 

Med erforderlig majoritet beslöto Stadsfullmäktige härefter att bifalla 
ansökningen ifråga. 

Då ordföranden framställde proposition äfven på Herr Pehrsons förslag 
och förklarade densamma vara med nej besvarad, begärdes votering, som 
därefter verkställdes enligt följande godkända vote- ringsproposition: 

»Den som bifaller Herr Pehrsons förslag, röstar ja, den det icke vill, nej; 
vinner nej, har förslaget afslagits.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Gunnerson, Lidell, Mattsson; 
Richter, Pehrson, Dahlström, Löfving, Björsell, Bovik och Hörman ja, men 
Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backman, 
Anderson, Sterner, Wallén, Christenson, Lindman, Laurin och ordföranden 
nej. 

Med 12 röster mot 10 hade förslaget alltså afslagits. 

§ 31  
Beslöts enhälligt lämna drätselkammaren begärdt bemyndigande att för 

ett pris af en krona 50 öre per kv.-aln till Arbetaren P. Håkansson försälja 
tomten till huset N:o 57, Kyrkvik, om c:a 907,5 kv.- alnar enligt ärendet 
bifogad, af Stadsingeniören J. Calander upprättad kartskizz. 

§ 32  
Till förnyad behandling företogs Herr Ordförandens bordlagda, under § 

20 här ofvan förut antecknade motion angående fastställande af priset å 
grunden till den järnvägsstyrelsen medgifna utfyllnaden utanför 
Svensk-Tyska Granitaktiebolagets tomtområde i Vadet. 

Drätselkammaren hade i ärendet afgifvit infordradt yttrande, som 
förelåg i följande nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-
kammarens i Lysekil sammanträde den 26 Februari 

1912.
§ 42. Den 23 nästlidne Januari beslöto Stadsfullmäktige bifalla den af 

Lysekils Järnvägsaktiebolags styrelse gjorda, af Drätselkam 



 

maren den 16 i samma månad behandlade och under § 9 här ofvan anmärkta 
framställning om tillstånd att få utanför Svensk-Tyska Granitaktiebolagets 
tomt N:o 239 verkställa en utfyllnad om 1,188 kv.-meter utmed nämnda tomt 
och af samma form som tomten. 

Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 14 dennes blef till Drät-
selkammaren för yttrandes afgifvande remitterad en af Stadsfullmäktiges 
ordförande, Konsul Radhe, väckt motion af följande lydelse: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Vid Stadsfullmäktiges behandling af styrelsens för Lysekils Järn-

vägsaktiebolag framställning om utfyllnad i sjön utanför Svensk- Tyska 
Granitaktiebolagets tomtområde öster om Vadet, beslöts bevilja 
ansökningen om utfyllnad, men då prisfrågan för stadens upplåtande af 
grundområdet inom hvars gränser utfyllnad medgifvits icke samtidigt 
berördes, anser jag att Stadsfullmäktige måtte fastställa priset för det 
område som upplåtits. 

För att meningsskiljaktighet mellan Staden och Järnvägsstyrelsen om 
lösesumman af nämnda område icke framdeles må uppstå, får jag därföre 
föreslå 

att Stadsfullmäktige besluta fastställa priset å 
grunden till Järnvägsstyrelsens utfyllnad, oafsedt 
hvilket pris som framdeles kan komma att 
bestämmas för den mark som järnvägsbolaget för 
sitt trafikbehof å stadens område redan tagit i 
besittning. 

Lysekil den 12 Februari 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

Detta ärende upptogs nu till behandling, därvid Drätselkammaren 
efter öfverläggning beslöt, att i öfverensstäinmelse med sitt den 16 
nästlidne Januari, § 9 i protokollet, förut i samma fråga fattade beslut, 
tillstyrka Stadsfullmäktige: 

att såsom villkor för Järnvägsbolagets förvärfvande af äganderätten 
till berörda utfyllnad förbehålles, att ägaren af tomten N:o 239 medgifver 
staden äganderätt till 219,19 kv.-alnar af samma tomt samt detta stadens 
områdes förläggande i gränsen intill tomten N:o 237, på sätt i ärendet 
företedd karta utvisar, samt 



 

att priset å det område, som af järnvägsbolaget sålunda utfyl- les, 
bestämmes blifva detsamma per kv.-mtr, som framdeles kommer att pr 
kv.-meter bestämmas för den öfriga sjöbotten väster om Slätteskär. 

Rörande denna fråga ansåg sig Drätselkammaren i öfrigt böra anföra 
följande: 

Under den rättegång vid härvarande Rådhusrätt Drätselkammaren  förde 
under förlidet år mot Svensk-Tyska Granitaktiebolaget rörande arrende af 
vissa delar af staden tillhörig mark söder om Landsvägsgatan blef 

dels faktiskt bevisadt, att bolaget innehade 219,19 kv.-alnar mer mark i 
sjötomten N:o 239, än bolaget köpt och betalt, och 

dels till fullo ådagalagdt, att den öfverskjutande delen tillhörde staden. 
I utslaget blef stadens yrkande om arrende för ifrågavarande 219,19 

kv.-alnar detta oaktadt underkändt, på den grund att staden ej kunde visa, att 
den ägde någon del i tomten N:o 239. 

Denna rättegång gällde endast arrende. Skulle ny rättegång anhängiggöras om äganderätten, hvilket bör vara Drätselkammarens O    
skyldighet, blefve naturligtvis utgången i l:sta instansen densamma, nämligen 
att staden blefve den tappande parten. 

För att staden utan kostnader och tidsutdrägt skall få sin rätt, och då 
bolaget därigenom icke i ringaste mån lider någon orätt, så anser 
Drätselkammaren den för båda parter lyckligaste lösningen vara, att 
Stadsfullmäktige beslutar i enlighet med Drätselkammarens i ärendet här 
ofvan gjorda förslag. 

Som ofvan 
JOSEF GENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 
JOSEF GENTERWALL.» 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herrar Lilliehöök, Lindman, Sterner, Anderson samt ordföranden bifall 

till drätselkammarens förslag, af den sistnämnde med det tillägg, att det af 
staden begärda området skulle användas för utfartsväg; samt 

Herrar Gunnerson, Christenson, vice ordföranden och Dahlström 
bordläggning, för att man skulle få kännedom om den uppgörelse, 



 

som uppgifvits hafva skett emellan järnvägsbolaget och bolaget ifråga; 
medan 

Herr Richter höll före, att man ej vid detta ärendes behandling borde 
inblanda något villkor om markafträdelse utan bestämma priset, såsom 
drätselkammaren föreslagit, men utan villkor. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af yrkandena om bifall till 
drätselkammarens förslag med det af ordföranden yrkade tillägget och 
yrkandet på bordläggning, förklarat förstnämnda proposition vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den som bifaller drätselkammarens förslag med det gjorda 
tilläggsyrkandet, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej, hafva 
Stadsfullmäktige beslutit ärendets bordläggning. 

Vid upprop röstade härefter: Herrar Lilliehöök, Lindbom, Backman, 
Anderson, Sterner, Wallén, Lidell, Mattsson, Lindman, Pehrson, Laurin, 
Löfving, Björsell, Bovik, Hörman och ordföranden ja, men Herrar vice 
ordföranden, Carlsson, Gunnerson, Christenson, Richter och Dahlström nej.

Med 16 röster mot 6 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen. 

Mot detta beslut reserverade sig Herrar Gunnerson och Richter. 

§33. 
Drätselkammaren hade inkommit med följande förslag till ägoutbyte 

emellan staden och Fabrikören Gustaf Cornér i och för Apo- teksgatans 
utläggande. 

Förslaget ifråga innefattades i följande nu föredragna 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-

kammarens i Lysekil sammanträde den 26 Februari 
1912.

§ 45. Föredrogs följande från Fabrikören Gust. Cornér inkomna 
skrifvelse. 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Undertecknad beder härmed höfligast få erbjuda staden att inköpa 

eller utbyta de delar af mina jordlotter, som äro belägna i den 



 

så kallade Apoteksgatan, utgörande enligt nedanstående specifikation c:a 672 
kv.-mtr. Karta öfver området närslutes. 

Då detta mitt område redan länge varit trafikeradt som allmän gata, vore 
det önskligt om denna affär nu kunde komma till uppgörelse och denna gata 
snarast blefve iordningsställd, ty trafiken här är mycket liflig. Lysekil den 20 
Februari 1912. 

GUST. CORNÉR.» 
Specifikation: 

250 kv.-mtr. 
196 » 

c:a 226 » af f. d. Hallenbergska tomten. 
672 kv.-mtr. 

Vid skrifvelsen fanns fogad en af Stadsingeniören Calander i April 1911 
uppgjord »Plan af nyutlagda tomter belägna intill blif- vande Apoteks- och 
Drottninggatorna med arealberäkning». 

Härefter upplyste Herr Wallén muntligen, att Herr Cornér vore villig att 
utbyta sina 672 kv.-meter mark enligt specifikation i skrifvelsen mot stadens 
intill nämnda gator liggande bergområde om 969 kv.-meter samt att själf 
förskaffa sig äganderätt till öfriga emellan hans tomt och nämnda gator 
belägna jordområden. 

Som Drätselkammaren ansåg det sålunda gjorda erbjudandet 
fördelaktigt, beslöt Kammaren att ingå till Stadsfullmäktige med förslag, att 
staden antager det af Cornér erbjudna ägoutbytet på det villkor, att han enligt 
sitt åtagande själf förvärfvar sig äganderätten till de af andra än staden ägda 
områdena ifråga. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 
JOSEF CENTERWALL.» 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herrar Lilliehöök, Christenson, Anderson och Wallén bifall till 

drätselkammarens förslag; samt 
Herr Lindman remiss till Byggnadsnämnden. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla drätselkammarens förslag. 



 

§ 34  
Magistraten hade infordrat Stadsfullmäktiges yttrande öfver förslag till 

förordning angående fastighetsregister för stad m. m. 
Fullmäktiges ordförande hade remitterat ärendet till drätselkammaren 

för skyndsamt yttrande. 
Drätselkammarens yttrande förelåg nu, och inhämtades däraf, att 

drätselkammaren tillstyrkt Stadsfullmäktige att afgifva ett yttrande så 
lydande: 

»Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. 
Såsom infordradt yttrande öfver förslag till förordning angående 

fastighetsregister för stad m. m. få Stadsfullmäktige härmed anföra att då 
förslaget bereder stora fördelar med afseende å införande af reda och ordning 
i fråga om fastighetsväsendet i stad samt stads- 

fastigheternas behöriga redovisande, Stadsfullmäktige icke ha något att 
erinra mot förslaget i hufvudsak. 

Mot 12 § torde dock böra anmärkas, att åtminstone triangel- och 
polygonpunkterna böra utsättas å registerkartan, enär sådant icke kan vålla 
något hinder i fråga om registerkartans komplettering, utan tvärt om bör 
underlätta utförandet af sådan komplettering. Vidare torde böra framhållas 
rimligheten af något större statsbidrag i och för genomförande af 
registerväsendet än som föreslagits, i synnerhet i fråga om städer, hvilkas 
område sträcker sig obetydligt ut- öfver de bebyggda statsdelarna. För 
Lysekils stad skulle detta bidrag enligt förslaget uppgå till allenast 600 
kronor, ett alltför obetydligt belopp i förhållande till de stora kostnader, 
registerväsendet kan väntas medföra. Slutligen förtjänar påpekas att bestyret 
med registerkartas upprättande lämpligen bör kunna anförtros städernas 
ingenjörer, därest de utexaminerats från teknisk högskola och för- värfvat sig 
kännedom om den föreskrifna mätningsmetoden. 

Lysekil den 
Stadsfullmäktige beslöto afgifva yttrandet i enlighet med drätsel-

kammarens förslag. 

§ 35  
Herr Dahlström hade inkommit med följande skriftliga motion 

angående afskrifning af kommunalskatt m. m. 



 

»Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 
Det torde vara ytterst få, om ens några städer där numera den tioåriga 

preskriptionstiden i fråga om skatterestanser tillämpas, utan praktiseras allmänt 
att sådana restanser med viss tids mellanrum helt avskrivas. Sedan Lysekil blev 
stad har dock ej förekommit några sådana avskrivningar, hvilket har till följd att 
många, som av vissa orsaker befriats från erläggande av någon del av skatten, 
det oaktat i röstlängderna uppförts. som häftande. Hur orimligt detta verkar 
vilja vi påvisa med ett par faktiska exempel. 

En stenhuggare hade i flera år betalt skatt och erlade även under 1902 
första hälvten av den honom påförda kommunalskatten med 10 kronor. 
emellertid blef han sjuk och arbetsoduglig under en stor del av året, så att han ej 
kunde betala den senare hälvten av nämda skatt, varför han av uppbördsmannen 
i restlängden antecknades som sjuk och medellös. Han har nu punktligt betalt 
sin skatt i de nio år som gått sedan dess. men han har under hela denna tid varit 
utan rösträtt för dessa 10 kronors skull. Att betala dem, sedan det en gång 
ansetts rättvist att befria honom därifrån, har han ej kunnat förmå sig till. Nu är 
han politiskt röstberättigad men ej kommunalt. 

En annan arbetare kom hit under mitten av ett år. Den första tiden hade han 
ej sina betyg här och blef därför taxerad där han stod mantalsskriven. Vid 
årsskiftet lämnade emellertid hans härvarande arbetsgivare uppgift till 
taxeringsnämden om hans inkomst, vilket hade till följd att han påfördes en rätt 
stor skatt även här. Någon skattsedel erhöll han emellertid aldrig och visste 
därför icke om skatten här. Efter att någon tid åter ha varit på den förra platsen, 
där han betalade skatten, återvände han hit och betalade under två år honom 
påförd skatt. Först när han infann sig vid ett val fick han reda på att han häftade 
för en skatt som han aldrig vetat om och som han aldrig krävts för. Då han ej nu 
ansåg sig ha utsikt att bli kommunalt röstberättigad under de närmaste åtta åren 
beslöt han sig för att ej vidare betala skatt, vilket beslut föll sig så mycket lättare 
som flera av hans arbetskamrater ej på flera år betalt någon skatt, utan att detta 
medfört någon påföljd. Här skulle alltså staden komma att förlora. Principielt 
anser han dock fortfarande att de skatter som nu påföras honom böra betalas om 
blott 



 

rösträtten därmed erhölls och om alla som ha samma möjlighet att erlägga 
skatten också finge betala. 

Dessa här nämda exempel kunna mångfaldigas. Särskilt är det många 
som genom sjukdom eller andra orsaker varit urståndsatta att betala och 
därför fått skatten helt eller delvis efterskänkt. Därefter ha de åter betalt 
någon tid. Så ha de plötsligt erfarit att de ej ändå ha, eller inom rimlig tid 
kunna få rösträtt. Då har de nog så småningom dragit sig för att betala den ene 
efter den andre. 

Då vi nu påyrka att alla skatterestanser skola avskrivas, i likhet med som 
praktiseras i andra städer, så är detta endast en gärd av rättvisa. Att nu 
konstatera vilka restanser som möjligen kunna bero på försumlighet och vilka 
som äro en följd av ren oförmåga att betala torde ej låta sig göra. 

Genom att nu avskriva alla skatterestanser äro vi förvissade om att en 
bättre skattebetalning än under senare tiden skall åstadkommas och att staden 
således även ekonomiskt komme att vinna därpå. Någon möjlighet att nu 
indriva de gamla restanserna torde ej förefinnas och skulle för övrigt efter det 
under senare åren praktiserade indrivningssystemet vara en ren orättvisa. 

Det synes dock icke häller rättvist att ungkarlar och med dem likstälda, 
med jämförelsevis stora inkomster skola slippa erlägga någon som hälst skatt, 
under det att familjeförsörjare med många barn eller innehavare av ett litet 
skuldbelastat eget hem, med ofta mycket mindre inkomster och mycket 
svårare att betala ändå måste betala skatt för vart enda öre av sin inkomst. 
Skulle emellertid skatten komma att mera noggrant än hittills uttagas så 
måste dock noga tillses att de strängare åtgärderna icke även komma att 
drabba sådana som ej utan allt för stora uppoffringar kunna betala. 

På grund av vad sålunda anförts få vi hemställa att stadsfullmäktige 
måtte besluta: 

att samtliga skatterestanser till kommunen t. o. m. 1910 
års skatt som förföll till betalning år 1911 av- skrives; 

att sedermera sådan avskrivning företages vart tredje år 
av alla de skatterestanser söm ej kunnat indrivas, så att 
nästa avskrivning blir senast år 1916; 

att hädanefter alla skatterestanser uttages der re- stansen 
ej beror på oförmåga att betala, förorsakad 



 

av arbeslöshet, sjuklighet rör honom sjelv eller familjen, 
eller allt för stor familj att underhålla i förhållande till 
inkomsten, vilket bör noga undersökas innan 
indrivningsåtgärder vidtages; 

att så vitt möjligt, till betalning förfallen skatt uttages 
innan påföljande uppbördsstämma eller tre månader efter att 
skatten bort betalas; 

att resterande skatt, som konstaterats att den kunnat 
betalas, uttages på kontoret vid alla fasta arbetsplatser; dock 
bör icke mera än en fjärdedel av avlöningen samtidigt 
utmätas. 

Lysekil den 18 Mars 1912. 
Högaktningsfullt 

För Lysekils Arbetarekommun 
AXEL A. DAHLSTRÖM. AXEL JOHANSSON. 
EVALD ANDERSON. GUSTAV BÖRJESSON. 

C. G TINGGREN. 
Åvanstående framställan beder jag få upptaga som egen motion. 

Högaktningsfullt 
AXEL A. DAHLSTRÖM. 

Ärendet remitterades till drätselkammaren för yttrande. 
Som ofvan 

Justeradt: JOSEF GENTERWALL. 
MAGNUS RADHE. 

ALFR. BOVIK. 
RICH. BJÖRSELL. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 30 Mars 1912 kl. 6 e. m.; 
betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Genterwall.

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                  Lysekils                N:r 6. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 18 April 1912. 

Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Gunner- son och 
Laurin. 

Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 36  
En genom Magistraten öfverlämnad ansökan af J. G. Karlsson att få köpa 

ett område soin ligger söder om Axel Gewalts arrendetomt till huset N:o 10, 
Landsvägsgatan och på motsatta sidan gränsar mot järnvägens område, lästes och 
remitterades till drätselkammaren för yttrande. 

§ 37  
I en till Stadsfullmäktiges ordförande ställd skrifvelse anhölls för utredning 

af frågan om en gemensam pensionskassa för svenska städer om ett bidrag af 
staden å 20 kronor såsom bidrag till täckande af kostnader för nämnda utredning. 

Drätselkammaren, som fått ärendet till sig remitterad! af Fullmäktiges 
ordförande, hade afstyrkt bifall till ifrågavarande anhållan, enär det vore 
kammaren obekant, att staden hade någon skyldighet lämna något bidrag för 
berörda ändamål. 

Stadsfullmäktige beslöto på yrkanden af Herrar Christenson och Nilsson 
att bevilja ifrågavarande kommitterades anhållan. 

§ 38. 
Styrelsen för Lysekils Elektricitetsverk hade inkommit med följande nu 

föredragna 



 

»Utdrag ur protokollet hållet vid samman-
träde med styrelsen för Lysekils stads Elek-
tricitetsverk den 1 April 1912. 

§ 4. 
Styrelsen, som ansåg att en bokhållare, en l:sta maskinist, en 2:dra dito 

och en montör bör vara tillräckliga för Elektriska verkets skötsel och drift, 
beslöt hemställa till Stadsfullmäktige, att styrelsen får i uppdrag tillsätta 
dessa befattningar med löneförmåner icke öf- verstigande hvad 
drätselkammaren i sin utredning beräknat med tillägg af fri bostad för de 
båda maskinisterna. Som ofvan 

C. S. LILLIEHÖÖK. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget. 
C. S. LILLIEHÖÖK.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades bifall till den i nämnda 
protokollsutdrag gjorda hemställan af Herrar Lilliehöök och Lindman, 
hvilken senare med flere instämmanden jämväl uttalade den förhoppningen, 
att vid tillsättningen af ifrågavarande tjänster hänsyn tages till de personer, 
som nu innehafva motsvarande befattningar vid elektricitetsverket. 

Stadsfullmäktige biföllo enhälligt ofvanintagna hemställan i enlighet 
med de gjorda yrkandena. 

§ 39. 
Sedan Malkom Hansson hos drätselkammaren anhållit att få köpa 

tomten till huset N:o 19 S. Kvarngatan, hvilket han inköpt af sterb- huset 
efter Augusta Karlsson, samt hemställt, att priset å tomten, med hänsyn 
därtill att han under 19 år arrenderat annan tomt af staden, måtte fastställas 
till det lägsta möjliga, så anhöll nu drätselkammaren i ingifvet 
protokollsutdrag om bemyndigande att för ett pris af en krona 75 öre per 
kv.-aln få till Hansson försälja tomten ifråga, som enligt en 
protokollsutdraget bifogad, af Stadsingeniören J. Calander i december 1908 
upprättad karta däröfver innehölle i areal 327,6 kv.-meter eller 929,07 
kv.-alnar, 



 

Under öfverläggningen i ärendet talade Herrar Lindman, Sterner och 
Christenson för bifall till drätselkammarens hemställan, under det att Herrar 
Dahlström och Mattsson föreslogo, att tomten skulle säljas till Hansson för 
ett pris af en krona 50 öre per kv.-aln, för hvilket senare förslag äfven 
ordföranden uttalade sig. 

Då ordföranden efter framställd proposition på hvartdera förslaget 
förklarat sig anse propositionen på bifall till drätselkammarens hemställan 
vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
godkända voteringsproposition: 

»Den som beslutar sälja tomten till Hansson för en krona 75 öre per 
kv.-aln, röstar ja, den det icke vill, nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige 
beslutit sälja tomten till Hansson för ett pris af en krona 50 öre per kv.-aln.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, 
Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, Sterner, Wallén, 
Christenson, Lidell, Lindman, Löfving, Björsell, Bovik och Hörman ja, men 
Herrar Mattsson, Richter, Pehrson, Dahlström och ordföranden nej. 

Med 16 röster mot 5 hade alltså beslutits i enlighet med japropositionen.

§ 40. 
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges yttrande öfver ett 

till Kungl. Maj:t afgifvet betänkande rörande bl. a. kommunernas frigörande 
från ekonomiskt beroende af rusdryeksmedlen. 

Stadsfullmäktige beslöto nu tillsätta en kommitté af tre personer för 
afgifvande af förslag till yttrande i ärendet. 

Till kommitterade utsågos härefter, sedan Herrar Lilliehöök och vice 
ordföranden, hvilka jämväl föreslagits, undanbedt sig att väljas, Herr 
Borgmästaren Sundberg, som benäget åtog sig uppdraget, sammankallande, 
samt Herrar ordföranden och Dahlström. 

§ 41  
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges yttrande öfver 

följande till Konungens Befallningshafvande ingifna ansökningar att vid 
måltider till spisande gäster få utskänka vin och öl. nämligen: l:o. af Jenny 
Lindberg i huset N:o 9 Kungsgatan under tiden från och med den 1 juni till 
den 1 därpå följande oktober; 



 

»Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 

En av stadens mest betydande industrier är stenindustrien. 0m denna 
industri ginge nämvärt tillbaka inom staden komme detta att kraftigt 
återverka på hela samhället. Det måste därför anses vara av synnerlig vikt 
att staden gör vad den kan för att förebygga en sådan tillbakagång, och 
tillser om denna industri ej i stället kan än mer utvecklas. 

Den viktigaste förutsättningen för stentillverkningen är att på platsen 
finnes tillgång till duglig råmaterial. Sådan har staden själv i stor 
utsträckning. Man kunde därför vänta att staden gjort och gör alt vad den 
kan för att detta råmaterial måtte på ett praktiskt sätt utnyttjas och att 
åtminstone intet hinder lades i vägen härför. Så har man dock inte gjort. 
Man har inte det ringaste tänkt på framtiden. Man har gått tillväga med det 
dyrbara granitmaterialet som om det varit alldeles värdelöst gråberg. 
Nästan över allt har man sålt tomter runt om och delvis in i bergen, så att 
dessa blivit så gott som fullkomligt oåtkomliga för avverkning. Där bergen 
bearbetats har man tillåtit att endast ett par av de översta skikten tagits bort, 
medan det under liggande berget skrotats ned så att det nu är oåtkomligt. 
Anmärkningen mot tomtförsäljningen faller kanske till största delen på de 
förra jordägarne men staden har dock fortsatt i samma spår. Mycket av vad 
här försummats kan nu kanske icke mera rättas, men vad som kan göras i 
den vägen bör göras så fort som möjligt. 

För att ta ett enda exempel vill jag peka på den kulle som ligger 
emellan Kungsgatan och Färgaregatan. Denna kulle skulle säkerligen varit 
lättare att avverka än Lotskullen. Här skulle hundratals arbetare kunnat 
sysselsättas i årtionden och sten kunnat uttagas för miljoner kronor. Så 
småningom hade man fått en mängd jämna och värdefulla tomter. Med 
skrotstenen hade man kunnat utfylla tomter och kajer vid södra hamnen. 
Men då skulle berget tagits från Kungsgatan eller hörnet av Kungsgatan 
och Korsgatan. 

1 stället sålde man tomterna runt om och delvis in i berget så att detta 
nu är oåtkomligt från kanten. Åvanpå togs lite sten och det övriga skrotades 
ner. Nu ligger där en kulle som knappast kan vare sig avverkas eller säljas 
till tomter. Hade tomterna upplämnats med tomträtt eller sålts med 
återköpsrätt skulle ju felet möjligen en 



 

gång i framtiden kunnat repareras. Nu gar detta knappast för sig, åtminstone 
inte helt och hållet. 

Emellertid torde det vara möjligt att arbeta sig fram från den övre 
hörnan, intill Korsgatan och skulle ju då en stor del kunna avverkas i alla fall, 
fastän med större svårigheter än om det tagits nedifrån. Härför torde dock 
säkerligen fordras extra åtgärder från staden om det skall bli av och 
framföralt icke ytterligare innebyggas. 

Samma rovdrift som stadens berg varit utsatta för har också försiggått i 
de av enskilda bortarrenderade bergen inom stadens område. Även dessa äro 
därför nu så nerskrotade att arbetet i de gamla brotten är synnerligen svårt 
och är det nästan omöjligt att kunna ta upp nya stenbrott. När därför de nu 
arbetade brotten tar slut, vilket kommer att ske med det ena efter det andra 
inom närmaste tiden, är det nästan omöjligt att få tag i nya stenbrott. Sten-
huggarne får då söka sig iväg åt andra håll. Så har redan skett och skulle för 
övrigt ha förekommit i stor utsträckning om inte fördelen av att bo i staden 
hållit arbetarne kvar i det längsta. 

Att stenhuggarnes antal skulle behöva minskas i Lysekil, där med 
praktiska anordningar från början, en mångdubbelt större arbetsstyrka än den 
nuvarande kunnat för långa tider framåt funnit sysselsättning är beklagligt. 
0m staden kan förebygga en sådan utflyttning torde detta ligga i allas 
intressen, och det tror jag att staden, åtminstone delvis kan om den inriktar 
sina strävanden på ett planmässigt arbete härför. 

Först och främst anser jag då att en noggrann undersökning bör 
värkställas för utrönande av vilka ännu icke helt innebyggda områden som 
kunna avverkas och som därför ej böra försäljas eller till bebyggande 
upplåtas, så att icke ytterligare hinder, lägges i vägen för stenavverkningen. 
Finnas obebygda tomter i enskild ego framför dugliga berg, så belägna att 
avverkning av bergen därav hindras eller försvåras bör undersökas om det ej 
vore lämpligt att staden förvärvade desamma. Små, mindre värda hus, 
belägna å stadens tomter på sådant sätt att de hindra mera betydande 
stenavverkning, böra så småningom avlägsnas, för vilket lämpliga tillfällen 
böra utnyttjas. Där hjälp från stadens sida på ett eller annat sätt är nödvändigt 
för upptagande av brott varigenom en rationell avverkning kan ske bör staden 
lämna sådan. 

0m staden själv byggde sina kajer och verkställde utfyllnaden 



 

härför är det naturligt att staden skulle i första hand taga den be- höfliga 
fyllnaden af skrotstenen i de egna bergen, varigenom dessa kunde göras 
lättare åtkomliga för stenavverkning. Hittills har nian ju köpt även 
skrotstenen till fyllningarne i södra hamnen, vilket gjort att enskilda passat 
på att för billigt pris få sina tomter röjda, medan skroten i stadens berg fått 
ligga kvar och hindra stentillverkningen. Ett sådant tillvägagångssätt är icke 
för staden ekonomiskt och bör därför för framtiden ändras. 

Det nuvarande arrendekontraktet om stenavverkning torde nog lägga 
hinder i vägen för en del anordningar som eljest kunnat vidtagas. I 
förbigående kan omnämnas att betalningen till arbetarne är betydligt lägre i 
de bortarrenderade bergen än i sådana berg som ej äro kontrakterade till 
någon arbetsgivare och att således arbetarnes intressen oj genom nämda 
kontrakt blivit tillgodosedda. Utan att således förbise de svårigheter som 
detta kontrakt kan lägga i vägen för en mera praktisk avverkning, 
svårigheter så mycket större som kontraktet under orimligt lång tid binder 
staden, tror jag dock att, med ett målmedvetet arbete från stadens sida, en 
hel del skall kunna uträttas även i detta avseende. 

Under alla omständigheter är denna fråga av den betydelsen att en 
utredning av densamma är av förhållandena påkallad och anser jag att en 
sådan utredning bäst verkställes av en särskild härför tillsatt kommitté. 

På grund av vad jag sålunda anfört får jag föreslå 
Stadsfullmäktige tillsätta en kommitté för att utreda och 
inkomma med förslag över: 

1) Vilka områden som, för att ej förhindra 
pågående eller framtida stenavverkning, icke böra av 
staden försäljas eller till bebyggande upplåtas. 

2) Vad som kan göras för att redan kringbyggda, 
för stenavverkning lämpliga områden åter måtte bli 
tillgängliga. 

3) Vad som kan göras för åstadkommande aven 
mera praktisk och rationell stenavverkning i stadens 
berg än den nu pågående. 

Lysekil den 18 April 1912. 

AXEL A. DAHLSTRÖM. 



 

§ 48. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Löfving 

och Lidell. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justerad t: 

MAGNUS RADHE. 
C. F. LIDELL. 

O. G. LÖFVING. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset torsdagen den 25 April 1912 kl. 6 e. 
m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Genterwall. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                Lysekils              N:r 7. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 10 Maj 1912. 

Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Carlsson, 
Anderson, Nilsson, Christenson och Mattsson. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 49  
Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige dels för kännedom 

öfverlämnats en skrifvelse af den 10 nästlidne April från Kungl. Väg- och 
Vattenbyggnadsstyrelsen, hvarigenom vissa handlingar rörande kaj 
anläggningen emellan Sillgränds och Lysells bryggor infordrats, och dels 
tillställts den gällande arbetsplanen angående samma kajanläggning med 
kostnadsförslag och ett häfte ritningar äfvensom räkenskapsanvisning, och 
hade Magistraten anmodat Stadsfullmäktige att fortast möjligt till 
Magistraten ingifva de i ofvannämnda Kungl. Styrelses åberopade 
skrifvelse omförmälda handlingar. 

Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, utsågs på Herr 
Lindmans förslag enhälligt hamnstyrelsens ordinarie medlemmar, Herrar 
vice Konsuln M. Radhe, ordförande, vice Konsuln J. G. Gun- nerson, vice 
ordförande, Fabrikören C. Th. Olsson, Fabrikören J. E. Lindbom och 
Sjömanshusombudsmannen Hilmer Hansson, till direktion för 
ifrågavarande kajanläggningsföretag med uppdrag att å stadens vägnar 
ombesörja uppsättandet och anskaffandet af samtliga sålunda begärda 
handlingar äfvensom handlingarnas ingifvande till Magistraten. 

§ 50  
Sedan E. F. Larsson och Anton Johansson, båda i Kronberget N:o 5 

Lysekil, hos Konungens Befallningshafvande i länet i anförda besvär 
hemställt, att Stadsfullmäktiges beslut den 21 sistlidne Mars, § 30 i 
protokollet, om beviljande till Lysekils Skyttegille af ett an- 



 

slag af 250 kronor för 1912 måtte upphäfvas och dess verkställighet 
förbjudas, hade genom Magistraten infordrats Stadsfullmäktiges förklaring 
med anledning af besvären. 

Ordföranden uppläste ett af honom uppsatt förslag till förklaring i 
ärendet, hvilket förslag hade följande lydelse: 

»Till Konungens Befallningshafvande. 
1 affordrad förklaring öfver E. F. Larssons och Anton Johanssons 

besvär af Stadsfullmäktiges beslut af den 2l/3 att bevilja Lysekils Skyttegille 
ett anslag af 250 kronor få Stadsfullmäktige vördsamt anföra: 

Första gången anslag beviljades Skyttegillet var 1902, med villkor att 
ett visst antal protokollförda skott med mausergevär skulle af- lossas under 
året, hvilket framgår af bifogade protokollsutdrag för 
Kommunalfullmäktiges handlingar den 16 maj 1902. 

Detta anslag har sedermera årligen utgått, och Skyttegillet har äfven 
årligen aflämnat redogörelse för sin verksamhet. Vid beviljande af detta 
anslag har motivet varit att befrämja skjutskickligheten isynnerhet hos 
ungdomen, och att det varit nödigt för Skyttegillets bestånd att samhället 
bidragit med det blygsamma anslaget af 250 kronor. Någon klagan däröfver 
har häller icke försports förrän nu. 

I det under förra året af Magistraten uppgjorda budgetsförslaget för år 
1912 är anslaget till Skyttegillet med 250 kronor upptaget, och detta 
fastställdes af Stadsfullmäktige den 28 dec. 1911. Detta beslut är icke 
öfverklagadt, och har således äfven anslaget till Skyttegillet vunnit laga 
kraft. 

Visserligen inkom ansökan om det sedvanliga anslaget först i början af 
januari och behandlades af Stadsfullmäktige den 23/i, och efter remiss till 
Drätselkammaren slutbehandlades ärendet den 21/3, då ansökan bifölls. 

Detta var beroende därpå, att sökanden icke ansett sig böra in- gifva 
ansökan, förrän resultatet af dess verksamhet för år 1911 blifvit fullständigt 
och redogörelse därför kunnat biläggas. 

Då i inkomst- och utgiftsförslaget för Lysekils stad för 1912 berörda 
anslag af 250 kr. upptagits och klagomål däröfver inom före- skrifven tid 
icke anförts, och då beslutet af 21/3 endast afsåg, att anslaget skulle utgå, 
anse Stadsfullmäktige, att klagandena försutit 



 

sin rätt till besvär, då sådana icke inom laga tid anförts öfver beslutet vid 
budgetens fastställande. 

På grund af hvad sålunda anförts få Stadsfullmäktige anhålla, att 
klagomålet icke måtte leda till någon Kon. Bef:des åtgärd.» 

Med anledning af den föreslagna förklaringen anmärkte Herr 
Dahlström, att anslagssumman ifråga i budgeten för detta år upptagits såsom 
ett förslagsanslag, hvarför anslaget icke kunde anses vara beviljadt endast på 
den grund, att det upptagits i budgeten. Herr Lilliehöök framhöll till 
bemötande af Herr Dahlströms anmärkning, att förslagsanslag endast 
innebure. att om ett dylikt anslag icke be- höfde tagas i anspråk, så utginge det 
icke, samt yrkade, att ordförandens ofvanintagna förslag skulle godkännas 
såsom Fullmäktiges förklaring i ärendet. 

Utan votering bifölls härefter Herr Lilliehööks yrkande. 

§ 51  
Brandchefen hade genom Magistraten inkommit med följande nu 

föredragna skrifvelse: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige, Lysekil. 

Som kändt torde vara är utrymmet i Rosviks spruthus för förvaring af en 
del af stadens eldsläckningsmateriel så knappt tilltaget, att en af de där 
förvarade sprutorna måste flyttas därifrån, så olämpligt det än månde vara att 
vintertid förvara en spruta i oel- dadt rum. 

Inom den närmaste tiden, torde det blifva nödvändigt att från platsen vid 
hotell Continental låta bortföra den därstädes i högst eländigt skick befintliga 
sprutboden, som vid nedtagning icke torde utan afsevärdt stora kostnader 
kunna å annat ställe uppföras. 

Emellertid har jag vid samtal med flera af Hamnstyrelsens ledamöter fått 
den uppfattningen, att Hamnstyrelsen icke skulle vara obenägen att till staden 
utan vederlag öfverlämna sin del i spruthuset i Rosvik, som nu disponeras af 
hamnkaptenen. 

Under förutsättning att Hamnstyrelsen utan vederlag vill till staden 
öfverlämna sin andel i sistnämnda byggnad, får jag vördsamt föreslå, att 
Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta: 

att godkänna öfverlåtelsen till staden af hamnens andel i nämnda 
byggnad; 



 

att upplåta äfven sistsagda del för brandväsendets räkning; 
att genom Drätselkammaren låta försälja den vid hotell Continental 

belägna sprutboden; 
att uppdraga åt brandchefen att låta utföra de nödvändiga ändringarna i 

hamnkaptenens nuvarande expeditionslokal, samt 
att medel för sistnämnda ändringar må utgå dels af försäljnings-

summan för sprutboden vid hotell Continental samt resterande del af till 
brandväsendet för innevarande år anvisade medel. 

0m detta mitt förslag godkännes af Herrar Stadsfullmäktige skulle 
härigenom vinnas att all stadens eldsläckningsmateriel blefve fördelad 
endast på två ställen: 

granithuset i Rosvik och brandsoldaternas attiraljbod vid polis-
kontoret, hvarjämte underhållskostnaden för en sprutbod bortfölle. 

Lysekil den 7 Maj 1912. 
EMIL LÖFBERG.» 

Under öfverläggning i ärendet yrkades af: 
Herr Lindman: att enär sprutboden vid Hotell Continental numera 

uppbrunnit och brandchefen nog torde komma in med nytt förslag i ämnet, 
framställningen i fråga icke skulle föranleda någon Fullmäktiges åtgärd; 

Herr Gunnerson: remiss till drätselkammaren; 
Herr Lilliehöök: remiss till hamnstyrelsen; 
Herrar Lidell, som ansåg att större utrymme för brandredskapen 

visserligen behöfdes, men icke i Rosvik, hvarför frågan behöfde ligga till 
sig, och Bovik, enär brandchefen efter gårdagens elsvåda nog snart komme 
med nya kraf: afslag å brandchefens framställning; 

Herr Pehrson: remiss till drätselkammaren eller en komité för 
utredning; och 

Herr Dahlström: bordläggning. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 

framställd proposition på yrkandena om afslag, bordläggning och remiss 
förklarat sig anse propositionen på remiss vara med ja besvarad, begärdes 
votering, som verkställdes efter följande godkända voterings- proposition: 

»Den som bifaller remissyrkandet, röstar ja, den det icke vill, nej; 
vinner nej, har framställningen ifråga afslagits.» 

Vid upprop röstade härefter: Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, 
Lindbom, Gunnerson, Luckey, Sterner, Wallén, Richter, Dahlström, 



 

Löfving och ordföranden ja, men Herrar Backman, Lidell, Lindman, 
Pehrson, Laurin, Björsell, Bovik och Hörman nej. 

Med 11 röster mot 8 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen, att ärendet skulle remitteras för utredning. 

Genom särskildt beslut remitterades ärendet därefter till hamnstyrelsen.

§ 52  
Sedan Herr Lilliehööks under § 59 i 1911 års protokoll antecknade 

motion om utredning m. m. i och för anskaffande af lokal för 
köttbesittningsbyrån den 2 juni 1911 remitterats till hälsovårdsnämnden, 
hade nämnden inkommit med följande nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
Hälsovårdsnämndens i Lysekil sammanträde å 

rådhuset den 22 mars 1912.
Närvarande: Herrar Öfversten C. S. Lilliehöök, som på grund af 

Borgmästaren Axel Sundbergs frånvaro förde ordet, förste stadsläkaren Axel 
Nilsson, Fabrikörerna J. H. Lindman, Aug. Mattsson och J. E. Lindbom samt 
undertecknad, sekreterare. 

§ 4 Med anledning däraf, att Stadsfullmäktige genom proto-
kollsutdrag den 2 juni 1911 infordrat Hälsovårdsnämndens yttrande öfver 
Öfversten Lilliehööks motion angående uppförande af lokal för 
köttbesiktningsbyråns räkning, beslöts nu att meddela Stadsfullmäktige, att 
Hälsovårdsnämnden förhyrt byråns nuvarande lokal i Doktor Nilssons hus 
för en tid af tio år från och med den 1 nästa oktober och mot en hyra af 600 
kronor pr år. 

Som ofvan 
ELIAS SANDELL. 

Justeras: med reservation mot beslutet i § 4; enär jag anser det blefve för 
staden förmånligare och förenadt med mindre årlig kostnad att uppföra ett 
hus för byrån. 

C. S. LILLIEHÖÖK. 
Rätt utdraget; betygar 

ELIAS SANDELL.» 
Under öfverläggningen i ärendet framhöll till en början Herr 

Gunnerson, att hälsovårdsnämnden icke förfarit riktigt, då den i stället 



 

för att inkomma med begärdt yttrande i frågan på eget bevåg ingått 
hyresaftal på 10 års tid angående lokal för köttbesiktnings- byrån. 

Med anledning af Herr Gunnersons anmärkning medgaf Herr Lindman 
i egenskap af ledamot af hälsovårdsnämnden, att nämndens förfarande icke 
varit riktigt, men uppgaf såsom skäl för nämndens förfaringssätt, att 
nämnden icke förrän långt om länge fått begärd ritning af stadsingeniören, 
och att man icke kunnat finna någon lämplig tomt för byggnaden. Hyran för 
köttbesiktningsbyråns lokal hade förut utgått med 500 kronor; nu hade 
emellertid åtskilliga förbättringar å lokalen gjorts, och den af nämnden 
beslutade hyrningen hade varit den bästa lösningen af frågan. 

Herr Lilliehöök upplyste, att han i hälsovårdsnämnden hållit på, att 
frågan skulle utredas på alla sätt. 

Herr Richter föreslog, att hälsovårdsnämndens ifrågavarande 
protokollsutdrag skulle läggas till handlingarna. 

Herr vice ordföranden, med hvilken Herr Gunnerson förenade sig, 
yrkade återremiss af ärendet till hälsovårdsnämnden. 

Sedan ordföranden uttalat sitt skarpa ogillande af hälsovårdsnämndens 
sätt att behandla motionen ifråga, var öfverläggningen afslutad. 

Fullmäktige beslöto härefter utan votering att återremittera ärendet till 
hälsovårdsnämnden, som skulle inkomma med fullständig utredning däri. 

§ 53  
Revisionsberättelsen öfver Lysekils Bränvinsförsäljningsaktiebolags 

räkenskaper och förvaltning för försäljningsåret 1 jan.—31 Dec. 1911 
föredrogs, hvarefter Fullmäktige beslöto för sin del bevilja vederbörande 
ansvarsfrihet för den tid berättelsen omfattade. 

§ 54  
Herr Dahlströms vid sammanträdet den 18 nästlidne April inlämnade, 

under § 47 här ofvan antecknade motion angående bättre tillvaratagande af 
stenindustriens intressen här i staden föredrogs nu. 

Efter en längre öfverläggning, hvarunder frågan om stadens ut-
arrendering af berg hufvudsakligen diskuterades, beslöts i enlighet med 
yrkanden af Herrar Richter, som ansåg Herr Dahlströms motion 



 

klok, och Lindman att tillsätta en kommitté för frågans utredning. 
Kommitterades antal bestämdes till fem. 

Till kommitterade utsågos härefter, sedan åtskilliga föreslagna 
fullmäktigeledamöter undanbedt sig att ifrågakomma: Herrar motionären, 
sammankallande, Stenhuggaren, f. stadsfullmäktigeledamoten Alfred 
Gustafsson, Kamreraren J. A. Anderson, Grundläggaren Joh:s Andersson 
och Fabrikören J. H. Lindman. 

§ 55  
Uti bordlagda under § 36 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande J. G. Karlssons ansökan om köp af ett område söder om Axel 
Gewalts arrendetomt vid Landsvägsgatan, hade drätselkammaren inkommit 
med yttrande, som nu föredrogs, och hvaraf inhämtades, att drätselkammaren 
föreslog, att J. G. Karlssons ansökan ifråga icke skulle föranleda någon 
Stadsfullmäktiges åtgärd, enär Stadsfullmäktige redan, § 145 i 1911 års 
protokoll, beslutat sälja området till Axel Gewalt och denne förklarat sig 
villig köpa detsamma. 

Stadsfullmäktige beslöto härefter i enlighet med drätselkammarens 
förslag. 

§ 56  
Med anledning af nu föredragen skrifvelse till ordföranden från 

Svenska Stadsförbundet beslöts prenumerera på förbundets tidskrift för 
hvarje stadsfullmäktigeledamot. 

Prenumerationsafgiften skulle utgå af de för oförutsedda utgifter 
anslagna medlen. 

§ 67  
Drätselkammaren hade i dag inkommit med följande 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-
kammarens i Lysekil sammanträde den 9 Maj 
1912. 

§ 101. Herr Wallén meddelade att Herr B. P. Jonsson för honom 
förklarat att han, Jonsson, vore villig att till staden sälja sitt i 



 

Apoteksgatan belägna område för ett pris af 1 krona per kv.-aln, detta under 
förutsättning att ärendet behandlades vid nästa stadsfull-
mäktigesammanträde. 

Enligt af Stadsingeniören gjord arealberäkning uppginge området till 
152,2 kv.-meter eller 431,5 kv.-alnar. 

Med anledning häraf beslöt Drätselkammaren, då nämnda pris icke 
kunde anses annat än billigt, föreslå Stadsfullmäktige att antaga Herr 
Jonssons försäljningsanbud. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL.» 
Stadsfumäktige beslöto upptaga ärendet till behandling, ehuru det ej 

stod på föredragningslistan, hvarefter enhälligt beslöts att med tacksamhet 
antaga det i ofvanintagna protokollsutdrag omnämnda köpeanbudet samt att 
gälda köpeskillingen ifråga med jordkasse- medel. 

§ 58  
Herr Lilliehöök meddelade, att han under sammanträdets lopp af 

brandchefen fått underrättelse om, att reglering af brandskadeersättning för 
den i går med innehåll uppbrunna sprutboden ägt rum i dag, och att staden 
därvid tillerkänts ett ersättningsbelopp af c:a 1,200 kronor. Som 
brandchefen uttalat den önskan, att staden för detta belopp genast skulle 
inköpa nya slangar, särskildt som en hel del af stadens slangar blifvit 
fördärfvade vid den under gårdagen timade eldsvådan, ville Herr Lilliehöök 
nu upptaga denna önskan såsom sin motion, med anhållan att ärendet 
behandlades i dag. 

Sedan af Herrar Lidell, Gunnerson och Lindman framhållits behofvet 
af omedelbart inköp af slangar, förklarade sig Stadsfullmäktige vilja 
omedelbart upptaga frågan till behandling, och beslöts därefter — utan 
remiss, då frågan brådskade mycket — att bemyndiga brandchefen att för 
ofvannämnda ersättningsbelopp inköpa nya slangar med kopplingar. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 



 

§ 69  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Laurin 

och Sterner. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 

L. LAURIN. 
JOHN STERNER. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Fredagen den 17 Maj 1912 kl. 6 e. 
m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                 Lysekils                N:r 8. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 5 Juli 1912.
Frånvarande med anmälda och godkända förfall voro: Herrar Anderson, 

Gunnerson, Richter, Björsell, Bovik och Nilsson, hvilken sistnämnde anlände 
under sammanträdet och deltog i behandlingen af de under §§ 67—82 här 
nedan antecknade ärendena. 

Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 60  
På grund af Stadsfullmäktiges beslut den 10 sistlidne maj, § 5'2 i 

protokollet, hade Hälsovårdsnämnden nu inkommit med nytt yttrande i 
ärendet, afgifvet i följande protokollsutdrag: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid 
Hälsovårdsnämndens i Lysekil sammanträde å 
rådhuset den 6 juni 1912. 

Närvarande: Herrar Borgmästaren Axel Sundberg, ordförande, Förste 
Stadsläkaren Axel Nilsson, Fabrikörerna J. H. Lindman, Aug. Mattsson och J. 
E. Lindbom samt undertecknad, sekreterare. 

§ 3. På grund af det i Hälsovårdsnämndens protokoll för den 22 mars 
1912, §4, antecknade meddelandet hade Stadsfullmäktige genom 
protokollsutdrag den 10 maj 1912, § 52, återremitterat ärendet rörande 
anskaffning af lokal till köttbesiktningsbyrån samt begärt fullständig utredning 
rörande saken. 

På grund häraf beslöt Hälsovårdsnämnden att till Stadsfullmäktige 
öfverlämna dels utdrag af nämndens i ärendet förda protokoll och dels de 
därtill hörande handlingarna samt afgifva det yttrande, att första villkoret för 
en lokal af ifrågavarande beskaffenhet vore, att den hade ett centralt läge, att 
den därför borde ligga vid Stora torget, att de enda tomter, som kunde anses 
lämpliga att bebyggas för än- 



 

damålet, nämligen tomten utanför Aug. Mattssons bleckslageriverkstad och 
tomten vid brännvinskällaren, bägge måste anses för värdefulla därför, att 
det heller icke kunde anses förmånligt för staden att uppföra byggnader af så 
små dimensioner som en sådan lokal skulle få, att den förhyrda lokalen vore 
synnerligen lämplig såväl därför att den hade ett centralt läge som också 
därför att Förste Stadsläkaren bodde i samma hus och således lättare än 
under andra förhållanden kunde ägna tillsyn till byrån, samt att byrån 
sorterade under Hälsovårdsnämnden, som därför ansåge sig befogad att för 
densamma förhyra lokal utan att inhämta Stadsfullmäktiges medgifvande. 

Justeras: 
AXEL SUNDBERG. Som ofvan 

ELIAS SANDELL. 
Rätt utdraget; betygas 

ELIAS SANDELL. 
Vid utdraget voro fogade däri omnämnda handlingar. 
Sedan handlingarna i ärendet föredragits beslöts, efter en stunds 

diskussion, därunder ordföranden inlade sin protest mot Hälsovårds-
nämndens uppfattning såväl i afseende å remissärendets behandling som 
beträffande dess själftagna rätt att förhyra lokal för köttbesikt- ningsbyrån 
och bestämma hyresbelopp utan att dessförinnan inhämta Stadsfullmäktiges 
medgifvande, att i enlighet med af Herr Lilliehöök framställdt förslag, med 
ogillande af Hälsovårdsnämndens tillvägagångssätt beträffande ärendets 
behandling, lägga Nämndens ofvanin- tagna förklaring till handlingarna. 

§ 61. 
Folkskollärarinnan Hedvig Wahlström hade genom förbiseende af 

taxeringsnämnden 1911 icke blifvit tillgodoräknad henne rätteligen 
tillkommande bevillningsfritt afdrag, 300 kronor, och dyrortsafdrag, 100 
kronor, tillhopa 400 kronor, och därför påförts kommunalskatt till belopp af, 
förutom personlig afgift till skola och debetsedellösen, 89 kronor 31 öre i 
stället för 63 kronor 31 öre. 

I genom Magistraten inkommen, nu föredragen ansökan, hvars 
beviljande af stadsfogden, som vitsordade de lämnade uppgifternas 



 

riktighet, tillstyrktes, anhöll Wahlström om afkortning af det henne sålunda 
oriktigt påförda skattebeloppet. 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt bevilja ansökningen. 

§ 62. 
Uti genom Magistraten ingifven, nu föredragen skrifvelse anhöll 

Änkefru Hilda Hansson att med anledning af hennes man, Kassören Gustaf 
Hanssons frånfälle och därigenom iråkade ekonomiska svårigheter om 
efterskänkande af betalningen af 2:dra och 3:dje terminerna 
kommunalutskylder för 1911, som skulle erläggas i år. 

Ansökningen blef enhälligt bifallen. 

§ 63. 
På grund af ögonsjukdom anhöll Skomakaren A. E. Andersson Hjort i 

genom Magistraten ingifven och nu föredragen skrifvelse om befrielse från 
betalning af de honom påförda kommunalutskylder 34: 27, för år 1911, 
hvilken anhållan enhälligt beviljades. 

§ 64. 
Brandchefen hemställde i genom Magistraten ingifven ansökan om ett 

resebidrag af 100 kronor i och för bevistande af svenska brandchefsmötet i 
Stockholm den 8 och 9 dennes. 

Drätselkammaren, till hvilken myndighet ärendet för skyndsamt 
yttrande af ordföranden remitterats, hade genom beslut den 4 dennes, mot 
hvilket beslut Herrar Wallén och Sterner reserverat sig, tillstyrkt beviljande 
af bidraget ifråga. Sedan handlingarna i ärendet föredragits, uppstod 
diskussion, hvarunder yrkades af: 

Herr Sterner, med instämmanden, afslag å ansökningen, då staden icke 
torde få någon nytta af ifrågavarande resa, och 

Herr Lindman, likaledes med instämmanden, enär resan ifråga icke 
kunde anses vara utan nytta, bifall till ansökningen. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på de gjorda yrkandena förklarat sig anse 
propositionen på bifall till Herr Lindmans yrkande vara med ja besvarad, 
begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 



 

»Den, som bifaller ansökningen, röstar ja, den det icke vill nej; vinner 
nej har ansökningen afslagits.» 

Vid upprop röstade härefter Hrr Lilliehöök, Lindman, Christens- son, 
Lindbom, Dahlström, Laurin, Löfving, Hörman och ordföranden ja. men 
vice ordföranden, Carlsson, Luckey, Sterner, Wallén, Lidell, Mattsson och 
Pehrsson nej. Herr Backman röstade icke. 

9 röster hade alltså afgifvits för och 8 emot ansökningen, hvadan 
ordföranden förklarade densamma beviljad. Medlen beslöts skola tagas af 
det belopp, som å brandväsendets stat anslagits till oförutsedda utgifter. Mot 
beslutet reserverade sig Herr Sterner och vice ordföranden. 

§ 65. 
Brandchefen hade genom Magistraten inkommit med följande af däri 

omnämnda bilagor åtföljda skrifvelse ang. ordnandet af brandväsendet 
härstädes: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil.
Den stora eldsvådan i Lysekil den 9 sistlidne Maj torde tillfullo 

ådagalagt att väsentliga förbättringar i vårt brandväsen äro nödvändiga för 
att vi skola kunna hastigt och kraftigt bekämpa eldsutbrott under svåra 
vindförhållanden. De hufvudsakliga bristerna i vårt nuvarande 
eldsläckningssystem torde kunna sammanfattas i 

l:o) Den synnerligen klena vattenledningen, som, ehuru vi vid senaste 
eldsvåda endast använde en slangledning från en närbelägen brandpost, den 
klena strålen ändock ej kunde prässas upp till två meters höjd från gatan. 

2:o) Den oundgängligt långa tid, som enligt nuvarande system måste 
åtgå för brandkåren att få attiraljen utryckt. 

3:o) Ångsprutornas långa uppeldningstid. 
d:o) Det långa afståndet till saltvatten från vissa delar af staden samt 
5:o) föråldrade och opraktiska slangkopplingar af olika dimensioner. 
Då gifvetvis afhjälpandet af dessa brister är förenadt med betydliga 

kostnader, har jag ansett mig genom underhandling med Tarifföreningen 
böra söka få dessa kostnader täckta genom nedsättning i 
brandförsäkringspremierna för Lysekil. 



 

Enligt här fogade uppgifter från i Lysekil engagerade brandför- 
säkringsbolag, utgjorde brandförsäkringsvärdena inom Lysekil den 

1 sistlidne Maj: 
»Skandia» ..........................................................................    
........................................................................... 2,527,035 
»Städernas Allmänna» ......................................  2,024,250 
»Skåne»  ...........................................................  1,064,000 
»Svea» .................................................................  974,950 
»Engelska L’loyd» med konsortium . . 815,000 
»Preussische National» ........................................  637,600 
»Allmänna Brand» ..............................................  540,000 
»Victoria» ............................................................  496,850 
»Fenix» ................................................................  460,050 
»Nye Danske» .....................................................  450,000 
»Norrland» ..........................................................  163,000 
»Basel» ................................................................  141,200 

D:o  ..................................................................  114,000 
»The Liwerpool & London» ..................................  97,600 

»Ömsesidiga Brandförsäkringsföreningen» 44,600 
10,550,135 

Då premierna i Gamla staden äro kr. 7,20, å hotellen 6: —, å 
Lysekils Mekaniska Verkstad med en försäkringssumma af 815,000 
kronor samt öfriga industrier äro 5: — och inom den öfriga staden 
4: —, allt pr mille, torde det med hänsyn till de få fastigheterna, som 
draga lägre premie, vara riktigt att beräkna en genomsnittspremie 
af fyra och en kvart (4,25) pr mille, alltså hela försäkringsbeloppet: 
4,25X10,550,135 = kr. 44,838,07. Härpå vill nu Tarifföreningen och 
som följd däraf samtliga öfriga i Lysekil engagerade brandförsäk- 
ringsbolag lämna nedsättning: för Gamla staden från kr. 7,20 till 6: — 
eller cirka 17 0/o, för öfriga stadsdelar från 4:— kr. till 3,40 eller 15 
%, samt för stenfastigheter och industririsker i proportion. 0m så- 
lunda premieminskningen beräknas till i genomsnitt femton och två 
tiondels %, blir resultatet: 44,83 8,07: 15,2 = kr. 6,815,39. 

Med stadens sannolika framåtgående komma försäkringsvärdena 
och därmed äfven premienedsättningsbeloppet att ytterligare förstoras, 
Härvid torde bemärkas, att då jag i juni 1904 begärde anslag 
till inköp af ännu en ångspruta m. m., visades med uppgifter från 
respektive bolag att försäkringsvärdena i Lysekil då voro 5,400,000 



 

kronor. Dessa värden i Lysekil ha alltså under de senaste åtta åren i det 
närmaste fördubblats. 

Redan en årlig premienedsättning af kr. 6,815,39 torde bli en 
synnerligen god ränta och amortering af utgifterna för — oafsedt de 
påtagliga fördelarna af ett ordnadt brandväsen. 

För nämnda årliga premienedsättning fordrar Tarifföreningen: 
1 :o) En tillkoppling af den nya vattenledningen från Rotemyren till 

den gamla, hvarigenom vattentrycket skulle afsevärdt stiga. 
2:o) En utvidgning och påbyggnad af granithuset i Rosvik, hvarest fem 

man och en korpral ständigt skola vara kasernerade. Hit skulle indragas 
samtliga brandallarmledningar, som nu ingå till poliskontoret. 

3:o) Inköp af en motorspruta om minst 1,000 minutliter. 
4:o) Ständig tillgång till om dagen minst en, om natten minst två hästar.
5:o) En af våra ångsprutors placering nedanför Konsulliden i närheten 

af Mekaniska Verkstaden i för ändamålet särskild uppförd stenbyggnad med 
uppvärmningsanordning och i en frostfri 4 tums rörledning med 
brunnsanordning för saltvatten från Norra hamnen. 

6:o) Öfvergång till 63 m/m idealkopplingar, till hvilka vårt nuvarande 
förråd af 76 m/m slang kan användas. 

7:o) Inköp af erforderligt antal slangar med kopplingar. 
Med nämnda åtgärders vidtagande torde enligt fackmäns utlåtande vårt 

brandväsende blifva försatt i fullgodt skick. 
0m så illa skulle vara att en ändå större eldsolycka än den nyss timade 

skulle öfvergå staden, månne icke alla då skulle ena sig om nödvändigheten 
af brandväsendets förbättring? Ingen anledning finnes ju då att uppskjuta 
frågans lösning, då, som sagdt, nu ett godt vederlag bjudes. 

Tre städer jämförliga med Lysekil ha nu i vår af Tariflföreningen fått 
meddelande om premieförhöjning, såvida icke afsevärda förbättringar inom 
kort fullgöras. 

Vördsamt anhåller jag, att herrar Stadsfullmäktige för frågans 
utredning måtte tillsätta en kommitté. Önskvärdt vore om en af 
medlemmarna i denna kommitté vore väl förfaren inom motorindustrien, då 
förslaget innebär inköp af en motorspruta. 



 

Tre skrifvelser från Tarifföreningen jämte uppgifter från brand-
försäkringsbolagen följa. 

Lysekil den 21 Juni 1912. 
EMIL LÖFBERG.» 

Efter föredragning häraf och sedan under öfverläggningen bl. a. Herr 
Lilliehöök, dels, med instämmande af ordföranden, framhållit såsom 
olämpligt, att brandchefen först underhandlat med tarifföreningen och 
därefter inkommit med frågan till Stadsfullmäktige, och dels ställt den 
uppmaningen till en blifvande kommité med uppdrag att taga frågan om 
hand att först och främst utröna kostnadsfrågan och effektiviteten af 
nattbevakningen, beslöt Stadsfullmäktige att tillsätta en kommité af 7 
personer med uppdrag att utreda frågan och inkomma till Fullmäktige med 
förslag däri. 

Till kommiitterade utsagos härefter Herrar brandchefen, vice brand-
chefen, Handlanden Axel Beronius, Handlanden Pontus Lundbom, 
Direktören L. Laurin, Bankkassören F. Lidell och Byggmästaren O. Wallén 
med brandchefen såsom sammankallande. 

§ 66  
Magistraten hade till Fullmäktige öfverlämnat revisionsberättelse öfver 

fattigvårdsstyrelsens räkenskaper och förvaltning år 1911 (Bil. § 66 A) jämte 
förklaring (Bil. § 66 B) öfver i berättelsen framställda anmärkningar, hvilka 
handlingar nu föredrogos. 

Sedan det upplysts, att den afgifna förklaringen uppsatts af fat-
tigvårdsstyrelsens ordförande och räkenskapsförare, utan att ärendet varit 
föremål för behandling inom styrelsen, blef ärendet på yrkande af Herr 
Sterner, med hvilken Herr Lilliehöök instämde, återremitte- radt till 
fattigvårdsstyrelsen för vederbörlig behandling. 

§ 67  
Följande Herr Laurins skriftliga motion föredrogs: 

»Till Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige, Lysekil. 
Då nuvarande förordningen om förbud emot cykelåkning inom 

Lysekils stad med all sannolikhet kan anses såsom föråldrad och 
oändamålsenlig samt dessutom torde vara till hinder för många af stadens 
innevånare, tillåta vi oss härmed framställa, att motion väckes 



 

krona i hamnpengar, då ju härigenom mången gång tillförseln försvåras. 
De afgifter som hamnen i berörda fall erhåller äro troligtvis inte af den 

betydenhet att de uppväga den ökade affärsrörelse som blefve en följd om 
dessa hamnumgälder borttogos, hvarföre jag får föreslå att Herrar 
Stadsfullmäktige ville besluta om befrielse från hamnumgälder i dessa 
anförda fall samt, om så befinnes nödvändigt, söka ändring i gällande 
hamntaxa. 

Lysekil den 29 Juni 1912. 
GUST. RICHTER. 

§ 71. 
Drätselkammaren hade inkommit med yttrande öfver Herr Dahlströms 

bordlagda under § 35 här ofvan intagna motion om afskrif- ning af 
kommunalutskylder m. m., hvilket yttrande innehölls i följande nu 
föredragna  

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-
kammarens sammanträde den 26 juni 1912.

§ 132. Herr Dahlströms från Stadsfullmäktige remitterade motion 
angående afskrifning af kommunalutskylder föredrogs. 

Oguldna kommunalutskylder afskrefvos 
1904 med Kr. 1,791: 68. 
1905 » » 2,479: 37. 
1906 » » 2,384: 34. 
1907 » » 2,796: 40. 
1909 » » 9,999: 54. 

Motionärens uppgift att afskrifningar ej skett, sedan Lysekil blef stad, 
är således icke sanningsenlig. 

Motionens innebörd tyckes vara att Stadsfullmäktige skall besluta att 
alla oguldna kommunalskatter skola hädanefter afskrifvas hvart 3:dje år, och 
då denna treårsperiod skulle börja med år 1915, synes det vara motionärens 
mening, att en dylik afskrifning skulle innebära befrielse från alla kraf på 
föregående års obetald skatt, eller med andra ord från att häfta skulle 
vederbörande återfå politisk rösträtt. 

Ett sådant beslut, fullkomligt olagligt, kan Stadsfullmäktige icke fatta.



 

Då slutligen de sista punkterna rör Magistraten och således icke kan 
blifva föremål för Stadsfullmäktiges beslut, så vill Drätselkammaren föreslå, 
att motionen icke leder till någon Stadsfullmäktiges åtgärd. 

Som ofvan 

JOSEF GENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 

JOSEF GENTERWALL.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Lilliehöök: bifall till Drätselkammarens förslag i frågan: 
och Herr Dahlström: bifall till en del af motionen, som berörda 

afskrifning af samtliga restantier å till och med 1911 till betalning förfallen 
kommunalskatt. Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden 
efter framställd proposition på bifall till hvartdera af de framställda 
yrkandena förklarat sig anse propositionen på bifall till Herr Lilliehööks 
yrkande vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt
följande godkända voteringspro- position: 

»Den som bifaller motionärens förslag, röstar ja; den det icke vill, nej; 
vinner nej, har beslutats i enlighet med Drätselkammarens förslag.» 

Vid upprop till omröstning, hvarvid ordföranden icke deltog, röstade 
härefter Herr Dahlström ja, men Hrr vice ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, 
Garlson, Backman, Nilsson, Luckey, Sterner, Wallén, Christenson , Lidell, 
Mattsson, Lindman, Pehrson, Laurin, Löfving och Hörman nej. 

Med 17 röster mot 1 hade alltså beslutats i enlighet med Drät-
selkammarens förslag, det vill säga att motionen icke skulle föranleda till 
någon fullmäktiges åtgärd. 

§ 72. 
Uti bordlagda, under § 43 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande barnmorskornas begäran om löneförhöjning med 100 kronor 
hade Drätselkammaren inkommit med yttrande innehållet i detta, af 
Hälsovårdsnämndens däri åberopade yttrande åtföljda 



 

»Utdrag af protokollet vid Drätsel-
kammarens i Lysekil sammanträde den 26 

Juni 1912.
§ 144. Uti bordlagda, under § 96 förut antecknade ärendet, 

innefattande Stadsfullmäktiges begäran om Kammarens yttrande öfver 
af stadens barnmorskor ingifven ansökan om löneförhöjning med 100 
kronor, hade Hälsovårdsnämnden inkommit med begärdt yttrande, som 
nu föredrogs och hvaraf inhämtades, att Nämnden förklarade, att någon 
anledning till anmärkning mot sökandena icke förekommit, men att de 
på grund af sjuklighet under sista tiden icke alltid kunnat fullgöra sina 
skyldigheter, hvarför Nämnden saknade anledning att tillstyrka 
ansökningen. 

Drätselkammaren beslöt härefter att med åberopande af Hälso-
vårdsnämndens yttrande i ärendet föreslå Stadsfullmäktige att afslå 
ansökningen ifråga. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 
CENTERWALL. 

Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöto Stadsfull-
mäktige att afslå den af barnmorskorna framställda begäran om 
löneförhöjning. 

§ 73. 
Uti ingifvet protokollsutdrag anhöll Drätselkammaren med åbe-

ropande af skriftliga framställningen af Lysekils Järnvägs A.-B. om 
tillstånd att sänka Landsvägsgatan i närheten af blifvande stationshuset.

Nämnda protokollsutdrag hade följande lydelse: 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-

kammarens i Lysekil sammanträde den 26 Juni 
1912. 

§ 138. Uti bordlagda, under § 124 här ofvan förut antecknade 
ärendet, innefattande Järnvägsbolagets framställning angående sänk-
ning af Kungsgatan i närheten af blifvande stationshuset, hade 
Byggnadsnämnden inkommit med yttrande, som nu föredrogs och 



 

var af innehåll, att Nämnden tillstyrkte Järnvägsbolagets fram-
ställning.» 

Nu föredrogs jämväl följande från Järnvägsbolaget ytterligare 
inkomna skrifvelse i ärendet: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Under hand hafva vi erfarit att Drätselkammaren bifallit vår 

framställning af den 31 Maj om sänkning af Kungsgatan i närheten af det 
blifvande’ stationshuset samt att Drätselkammaren, af hänsyn till det 
sammanhang arbetet har med det samtidigt pågående rör-
nedläggningsarbete, hälst utför detsamma genom egen försorg samt mot 
en ersättning i ett för allt af 1,500 kronor. För att ej vålla hinder i 
Drätselkammarens arbeten genom att söka bortackordera gatusänkningen 
åt annat håll, förklara vi oss härmed villiga att betala det begärda 
beloppet. 

Enligt Stadsingeniörens uppgift kommer gatan att för denna 
ersättning afschaktas i stigning 1: 20 i stället för af oss föreslagna 1: 18. 

Lysekil den 10 Juni 1912. 
För LYSEKILS JÄRNVÄGSAKTIEBOLAG 

Axel Sundberg. 
Joh. Hallmén.» 

Kammaren beslöt härefter att hos Stadsfullmäktige anhålla om 
tillstånd att sänka Kungsgatan i enlighet med Järnvägsbolagets fram-
ställning och på det af bolaget föreslagna villkoret om ersättning af 
bolaget till belopp af 1,500 kronor, som Kammaren ansåge räcka till för 
ändamålet. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 
CENTERWALL.» 

Den i detta ärende hos Drätselkammaren förut gjorda framställning 
från Järnvägsbolaget lydde sålunda: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Vid utsättning af Lysekils stationshus har en afvägning af Kungs-

gatan gjorts, hvaraf en profilritning här bifogas. Å samma ritning är såväl 
sockel- som blifvande markhöjd vid stationshuset markerad med röd färg.



 

Som framgår af ritningen, skulle Kungsgatan, om dess nuvarande 
läge bibehålles, komma att ligga högre än planet vid stationshuset, 
hvarigenom byggnadens utseende skulle komma att lida och svårig- 
het uppstå att framför stationshuset anordna vändplan för åkdon. 

För undvikande af dessa olägenheter har å ritningen med röd 
linje inlagts ett förslag till sänkning af Kungsgatans stigning fram 
emot Läderhandlanden Johanssons hus och hemställes härmed, att 
Drätselkammaren ville utverka Stadsfullmäktiges tillstånd till nämnda 
sänkning af Kungsgatan och under afvaktan på sådant tillstånd låta 
utföra den pågående rörnedläggningen i gatan till så stort djup, att 
ej rörens läge hindrar den föreslagna profiländringen. 

Lysekil den 31 Maj 1912. 
För LYSEKILS 

JÄRNVÄGSAKTIEBOLAG 
Axel Sundberg. Joh. Hallmén.»

Efter föredragning af dessa handlingar biföllo Stadsfullmäktige 
Drätselkammarens ifrågavarande framställning. 

§ 74. 
I enlighet med från Drätselkammaren inkommet förslag, beslöt 

Stadsfullmäktige enhälligt att dels bemyndiga Hamnstyrelsen att utverka 
vederbörligt tillstånd att stänga sundet emellan Grötön och fastlandet, dels 
uppdraga åt Drätselkammaren att utreda frågan om kostnaderna för Grötöns 
förbindelse med fastlandet och dels för sistnämnda ändamål bevilja ett 
förslagsanslag å ettusen kronor att utgå af de för oförutsedda utgifter 
anslagna medlen. 

.§ 75. 
Drätselkammarens begäran om bemyndigande att för ett pris af tre 

kronor per kv.-aln till Maria Erlandsson försälja tomten till huset n:r 14 
Landsvägsgatan bifölls. 

Enligt af Stadsingeniören J; Calander upprättad och nu företedd 
kartskiss innehöll tomten i fråga c:a 1,553 kv.-alnar. 

Drätselkammaren erhöll på begäran bemyndigande att till Direktören 
J. Tobisson för ett pris af 2 kronor per kv.-aln försälja en i 



 

Rosviksberg belägen tomt, som enligt af Stadsingeniören i maj detta är 
upprättad kartskiss, innehåller i areal c:a 1,785,85 kv.-alnar. 

§ 77  
Drätselkammaren hade inkommit med i följande protokollsutdrag 

innehållen framställning ang. reglering af tomten N:o 117 A vid Kungsgatan:
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens 

i Lysekil sammanträde den 4 Juli 1912.
§ 148 Företogs till förnyad behandling Herrar A. & R. Chri-

stenssons bordlagda, under § 139 här ofvan förut antecknade ansökan att för 
reglerande af. tomten N:o 117 A vid Kungsgatan dels köpa stadens delar af 
tomten och dels till staden sälja vissa för staden behöfliga delar af tomten. 

Af den af Stadsingeniören gjorda och å kartskissen nu antecknade 
arealberäkning framgick, att Herrar A. & R. Christensson hade att af staden 
köpa en sammanlagd areal af cirka 316,09 kvadratmeter, medan staden finge 
af Herrar Christensson tillösa sig tillhopa cirka 199,04 kvadratmeter mark, 

Efter öfverläggning i ärendet beslöt Kammaren att föreslå Stads-
fullmäktige att dels till Hrr Christensson sälja ofvannämnda 315,09 
kvadratmeter eller omkring 8 94,53 kvadratalnar mark för ett pris af två 
kronor 25 öre pr kvadrataln, med skyldighet för köparna att på egen 
bekostnad spränga bort det intill Kungsgatan liggande, å kartskissen med 
hvitt streckade berget, och dels af Herrar Christensson inköpa nämnda 
områden å tillhopa 199,04 kvadratmeter eller omkring 563,28 kvadratalnar 
för ett pris af sju kronor pr kvadrataln. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 

CENTERWALL.» 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet, beslöto Stadsfullmäktige i 

enlighet med Drätselkammarens ifrågavarande framställning, samt att staden 
skulle till begärdt pris köpa de föreslagna, 



 

till 199,04 kvadratmeter beräknade tomtområden, oafsedt om Herrar 
Christensson köpa stadens delar af tomten. 

§ 78  
Från Drätselkammaren hade inkommit detta: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätsel-
kammarens i Lysekil sammanträde den 26 Juni 

1912.
§ 135. Byggnadsnämnden hade inkommit med yttrande öfver Herr J. 

Magnussons under § 118 här ofvan förut antecknade ansökan att få köpa 
mark emellan Polisgränd och Stadshotellet, och framgick af yttrandet, att 
Nämnden tillstyrke köpet, på villkor att Magnusson skulle på egen 
bekostnad bortflytta verandabyggnaden vid hotellets annex. 

Kammaren beslöt nu att hos Stadsfullmäktige tillstyrka köpet ifråga på 
de af Magnusson föreslagna villkoren, därvid dock af ifrågavarande mark 
skulle fråntagas en remsa å cirka 100 kvadratalnar för Polisgränd och 
Magnusson erhålla motsvarande afdrag å köpeskillingen. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 
GENTERWALL.» 

Härvid funnos fogade: 
dels den i utdraget åberopade ansökningen, så lydande: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Med hänvisning till Stadsfullmäktiges beslut enl. § 145 af den 18 Dec. 

1906, får jag härmed anhålla, att den markbit, som uppkommer emellan 
Polisgränd och Stadshotellets tomt och som till Källarmästare B. A. Björk 
erbjudits för 500 kronor, måtte på mig på samma villkor öfverlåtas. 

Därjämte vill jag erinra om, att jag är villig genast nedrifva den vid 
hotellets annex, på stadens mark stående verandautbyggnaden, så att gatan 
(eller Polisgränd) därigenom kommer att erhålla normal bredd. 



 

Tillfölje pågående reparationer vore jag särdeles tacksam att med första 
erhålla Drätselkammarens utlåtande, för att därefter rätta mig. 

Lysekil den 20 Maj 1912. 
J. W. MAGNUSSON.» 

och dels af Stadsingeniören J. Calander i maj detta år uppritad kartskiss öfver 
det till försäljning nu föreslagna området, som enligt samma skiss hade en 
areal af 340,2 kv.-alnar. 

Handlingarna föredrogos, hvarefter Drätselkammarens begäran bifölls. 

Drätselkammaren hade i afgifvet protokollsutdrag anhållit om 
bemyndigande att, under förutsättning att den under § 77 här ofvan 
omförmälda tomtaffären med A. & R. Christensson kommit till stånd, få till 
Poliskonstapeln Rudolf Ljunggren för ett pris af två kronor 25 öre per kv.-aln 
försälja den i Skottegränd norr om tomten N:o 117 A. nyutlagda tomten, 
enligt bifogad kartskiss innehållande cirka 1,066 kv.-alnar. 

Drätselkammarens anhållan, som föredrogs utom föredragningslistan, 
bifölls under den af kammaren åberopade förutsättning. 

§ 80  
Utom föredragningslistan upptogs till behandling och bifölls af 

Drätselkammaren gjord hemställan om bemyndigande att till Handlanden O. 
G. Löfving för ett pris af sju kronor per kv.-aln försälja tomten N:o 117 B vid 
Kungsgatan, hvilken tomt förut arrenderats af Fabrikören Carl Olsson, men 
af honom ställts till stadens disposition från och med den 1 dennes. 

§ 81  
Herr Dahlström väckte en motion om fattande af beslut att i samband 

med gaturegleringen i Kronberget låta nedlägga vattenled- ningsrör på 
samma gång som kloakrören. 

Motionen remitterades till Styrelsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar samt Drätselkammaren. 



 

§ 59. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Christensson och Laurin. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
ROB. G. CHRISTENSSON. 

L. LAURIN. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Torsdagen den 18 Juli 1912 kl. 3 e. 
m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Genterwall. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri



 

1912                    Lysekils               N:r 9. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 25 Juli 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder: Herrar vice 
Ordföranden, Lindbom, Anderson, Gunnerson, Mattsson, Laurin och 
Björsell. 

Herr Borgmästaren Axel Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 83  
Den den 14 April 1910, § 42 i Stadsfullmäktiges protokoll för nämnda 

år, tillsatta skolkommittén hade nu inkommit med yttrande innefattadt i ett P. 
M. (Bil. A. till detta prot.) 

Därvid funnos fogade däruti åberopade dels inkomst- och utgifts- stal
(Bil. B. till detta prot.), dels kostnadsförslag (Bil. C. till detta prot.) och dels 
ett af den ene af kommitteledamöterna, nämligen Herr Otto Tingdahl, 
afgifvet särskildt yttrande (Bil. D. till detta prot.). 

På förslag af Herrar Bovik och Lilliehöök beslöts att låta trycka och till 
Stadsfullmäktige utdela samtliga de ingifna handlingarna, hvilka jämväl 
skulle intagas såsom bilagor till detta protokoll. 

Härefter blef ärendet för yttrandens afgifvande remitteradt till 
Drätselkammaren och Samskolestyrelsen. 

§ 84  
Den 18 April detta år, § 40 i prot., uppdrogo Stadsfullmäktige åt en 

kommité, bestående af Herrar Borgmästaren Sundberg, Stadsfullmäktiges 
ordförande och Stadsfullmäktigeledamoten Dahlström att ingifva förslag till 
Stadsfullmäktiges yttrande öfver ett till Kungl. Maj:t afgifvet betänkande 
rörande bl. a. kommunernas frigörande från ekonomiskt beroende af 
rusdrycksmedlen. Kommitterade hade nu inkommit med yttrande, som 
föredrogs och lydde sålunda: 



 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Anmodade att inkomma med förslag till yttrande rörande det 

underdåniga betänkande, som afgifvits af kommittén för verkställande af 
utredning rörande statens, kommunernas, landstingens och hus-
hållningssällskapens frigörande från ekonomiskt beroende af rus-
drycksmedlen, få vi härmed anföra följande. 

Det yttrande, som Stadsfullmäktige har att afgifva, synes kommittén 
kunna inskränkas att gälla allenast bränn vinsförsäljningen, då ju städerna 
icke äga någon direkt inkomst af någon annan rus- 

dryckshandtering . 
För närvarande åtnjuter hvarje stadskommun, där brännvins- försäljning 

äger rum, vissa procent af det inom staden befintliga brännvinsbolagets 
årsvinst och de stadgade försäljningsafgifterna. Denna andel uppgick för år 
1912 till 42 procent, men minskas årligen till och med år 1921, från hvilket år 
den blir konstant och är fastställd till 29 procent. Det är i följd häraf 
uppenbart, att hvarje stads inkomst af ifrågavarande slag är till storleken 
beroende på omfattningen af den försäljning, som bedrifves af det inom 
staden befintliga brännvinsbolaget, samt att samma inkomst skulle helt och 
hållet upphöra, därest Stadsfullmäktige skulle fatta beslut om indragande af 
all brännvinsförsäljning inom staden. 

Då sålunda de kommunala myndigheterna i städerna ha ett direkt 
intresse ej mindre af att medgifva brännvinsförsäljning inom kommunerna, 
utan äfven af att denna försäljning bedrifves med så stor vinst som möjligt, 
ligger onekligen häruti ett väsentligt hinder för nykterhetens befrämjande. 

Med anledning häraf har föreslagits att brännvinsbolagens årsvinst och 
försäljningsafgifterna skola i sin helhet indragas till staten och att hvarje stad 
skall, oafsedt om bränvinsförsäljning förekommer därstädes eller icke, från 
staten erhålla ett visst årligt kontant belopp såsom bidrag till bestridande af 
stadens utgifter. Kommittén har fixerat de belopp, som på detta sätt skulle 
tillgodokomma de olika städerna. Enligt kommitténs beräkningar uppgår 
detta belopp, hvad Lysekils stad beträffar, till 21,373 kronor. 

Härjämte skulle städerna såsom en ytterligare ersättning tillförsäkras ett 
högre statsbidrag till aflönande af lärare vid folkskolor och småskolor. Detta 
bidrag har föreslagits till "|10 af den kontant utgående 
minimibegynnelselönen jämte ersättning för samtliga mini- 



 

miålderstilläggen i stället för de nu utgående 2|3 delarne af minimi- 
lönerna. 

Genom en dylik förhöjning af statsbidraget till folk- och små- 
skolor skulle Lysekils stad beredas en inkomst utöfver den nuva- 
rande af omkring 4,000 kronor. 

Sammanlagda ersättningen för de afstådda brännvinsmedlen be- 
löper sig således till omkring 25,000 kronor, hvartill kommer en för- 
höjning under de närmaste åren i öfverensstämmelse med de förhöj- 
ningar, som äro stadgade i den nuvarande brännvinsförsäljningsför- 
ordningen för att förmedla öfvergången från 1895 års förordning. 

Därest brännvinsbolagets nettovinst beräknas komma att i likhet 
med år 1911 äfven i framtiden uppgå till omkring 100,000 kr., så 
skulle staden enligt nu gällande författningar erhålla följande unge- 
färliga belopp: 

för år 1915  ...................................  36,000 
» » 1916  ...................................  34,000 
» » 1917  ...................................  33,000 
» » 1918  ...................................  32,000 
» » 1919  .................................... 31,000 
» » 1920  ...................................  30,000 
» » 1921 och därefter . . . 29,000 

Därest kommitterades förslag blefve genomfördt, skulle för denna 
inkomst beredas ersättning af statsmedel på följande sätt: 

för år 1915 omkring . . . 30,068 
» » 1916 » ... . 28,620 
» » 1917 » ... . 27,896 
» » 1918 » ... . 27,172 
» » 1919 » ... . 26,448 
» » 1920 » ... . 25,724 
» » 1921 och därefter. . . 25,000 

Enligt den sålunda verkställda beräkningen skulle Lysekils stad 
vid genomförande af kommitténs förslag göra en förlust å minst om- 
kring 4,000 kronor om året. Det är dock att märka att denna be- 
räkning icke kan vara fullt tillförlitlig, enär det ej kan afgöras, hu- 
ruvida brännvinsförsäljningen härstädes i framtiden kommer att ökas 
eller minskas. 0m, såsom man med hänsyn till vår tids nykterhets- 
sträfvanden bör ha anledning hoppas, den skulle komma att minskas, 
blir naturligtvis stadens förlust mindre än här ofvan antydts. 



 

Undertecknade, Radhe och Sundberg, ha, efter granskning af kommittérades 
förslag, funnit att Stadsfullmäktige icke böra låta sig avskräckas af den befarade 
förlusten att tillstyrka förslaget, sona utan tvifvel kommer att undanrödja ett 
väsentligt hinder för nykterhets- sakens framgång. Och få vi därvid särskildt 
betona att den enligt 

   
förslaget till städerna utgående ersättningen är en till beloppet fullt säker 
inkomstkälla, hvilket däremot icke kan sägas om de nu inflytande 
brännvinsmedlen. 

Undertecknad, Dahlström, vill erinra om kommittéledamöterna Ekmans, 
Ericssons och Kvarnzelii reservation, enligt hvilken en afskrifning af den städerna 
tillkommande ersättningen skulle fortgå jämväl efter år 1921 med två procent om 
året intill år 1936, då all ersättning för förlorade brännvinsmedel skulle upphöra. 
Frågan om kommunernas ekonomiska frigörande måste genom ett sådant för-
farande anses vinna en fullständig och slutgiltig lösning, hvilken måste vara i hög 
grad värdefull ur nykterhetssynpunkt. I följd häraf vill undertecknad, Dahlström, 
föreslå Stadsfullmäktige att biträda Herrar Ekmans m. fl. reservation i frågan. 
Lysekil den Juli 1912. 

AXEL SUNDBERG. MAGNUS RADHE. 
AXEL A. DAHLSTRÖM. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Dahlström bifall till hans inom kommittén väckta förslag att biträda 

Herr Ekmans m. fl. reservation; 
Herr Lilliehöök: att Stadsfullmäktige skulle antaga kommittémajoritetens 

ofvan intagna yttrande såsom eget yttrande i frågan. 
Stadsfullmäktige biföllo utan votering Herr Lilliehööks yrkande. 

§ 85  
Hamnstyrelsen hade inkommit med begärdt yttrande öfver Herr Richters 

under § 70 här ofvan antecknade motion om befrielse från hamnafgifter i vissa 
angifna fall. 

Detta yttrande som nu föredrogs, var af det innehåll, att enär Styrelsen den 11 
sistlidne Juni beslutit de ändringar i hamntaxan, att dels fartyg mellan 3—10 
reg.-tons, hvilka icke anmält reguliera turer, hädanefter skola erlägga afgift blott en 
gång om dagen med 50 öre in och 50 öre ut, och dels båtar, som här idka affär 
(köpa eller sälja), få kvarligga i hamnen fyra dagar, söndag oberäknad, för 



 

samma afgift, samt de båtar som föra lifsförnödenheter af ägarens egen 
produktion, äro fria från afgift, styrelsen ansåge motionen ifråga icke böra 
föranleda någon Stadsfullmäktiges åtgärd. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Richter, med. instämmande af Herr Nilsson, bifall till motionen; och 

Herr Luckey: bifall till Hamnstyrelsens förslag, att motionen icke skulle föranleda 
någon Stadsfullmäktiges åtgärd. 

Stadsfullmäktige biföllo utan votering Herr Luckeys yrkande. 

§ 86  
I afgifvet yttrande med anledning af Brandchefens under § 51 här ofvan 

antecknade framställning, så vidt den rörde öfverlåtande på staden af hamnens 
andel i granithuset i Rosvik, hade Hamnstyrelsen anfört, att Styrelsen icke ansåg 
sig böra gå med på att afstå frän sin äganderätt i granithuset ifråga, med mindre 
huset flyttades i linje med tullpackhuset, och att rymligt hamnkontor och rymligt 
förrådsrum kostnadsfritt tillhandahålles Styrelsen för hamnens behof, i hvilket 
sammanhang Styrelsen dessutom velat föreslå, att för vinnande af större utrymme 
för brandkårens räkning, granithuset skulle flyttas antingen i linje med 
tullpackhuset eller under berget vid Rein- holdska tomten, hvilket Styrelsen 
ansåge skulle blifva till fördel för både brandkåren och hamnkontoret. 

Efter föredragning af Hamnstyrelsens yttrande blef det under § 51 här ofvan 
antecknade ärendet i sin helhet, på förslag af Herr Wallén, remitteradt till den för 
utredning rörande brandväsendet den 5 dennes tillsatta kommittén. 

§ 87  
De för granskning af Lysekils Samskolas räkenskaper och förvaltning under 

räkenskapsåret 1911—1912 utsedda revisorerna hade genom Magistraten 
inkommit med följande revisionsberättelse: 

»Utsedda att granska Lysekils Samskolas förvaltning och räkenskaper under 
tiden Juni 1911—Juni 1912, hafva vi härmed, sedan uppdraget verkställts, att 
afgifva nedanstående 



 

REVISIONSBERÄTTELSE. 
Inkomster: 

Kassabehållning från föregående år .................................... Kr. 226: 83 
Anslag af staten .................................................................... » 1,500: — 

» » staden ................................................................... » 3,000: — 
» » tilläggsanslag för 1910 ......................................... » 500: — 

Inbetalta terminsafgifter etc .............................................. . » 8,143: 75 
Inbetalt för böcker och läsordningar ..................................... » 22: 45 
Inkomst genom hyra ............................................................. » 50: — 
Förskotterat af kassaförvaltaren ............................................ » 1,593: 26 

Kronor 15,036: 29
Utgifter:

Sammanräknade aflöningar ..................................  12,064: 50 
Inventarier m. m ........................................................  528: 69 
Reparationer m.m ......................................................... 912:85 
Antracit, ved, kol m. m ..............................................  245: — 
Skatter ..........................................................................  80: 28 
Elektrisk belysning ....................................................  109: 60 
Brand försäkringspremier,räntor å lån m. m. . 897: 54 
Diverse utgifter ..........................................................  197: 83 

Kronor 15,036: 29
Då räkenskaperna äro med god ordning förda, inkomster såväl som 

utgifter med vederbörliga allegater styrkta, få vi tillstyrka full och tacksam 
decharge för den tid berättelsen omfattar. 

Lysekil den 5 Juli 1912. 

J. O. WALLENTIN. CHARLES J. BACKMAN. 

Efter föredragning häraf beslöto Stadsfullmäktige bevilja vederbörande 
ansvarsfrihet för den tid berättelsen omfattade. 

§ 88  

Genom Magistraten hade de för granskning af Hälsovårdsnämndens 
räkenskaper och förvaltning under år 1911 utsedda revisorer ingifvit följande 
revisionsberättelse: 



 

»Undertecknade, utsedde att granska Hälsovårdsnämndens i Lysekil 
räkenskaper för år 1911, få efter fullgörande af detta uppdrag afgifva 
följande 

REVISIONSBERÄTTELSE. 

Inkomster:
Uppburit af staden ................................................................. Kr. 3,695: — 

» » besiktn.-byrån ..................................................... » 1,646: — 
Kassaförvaltaren förskotterat ................................................. » 1,208: 49 

Kr. 6,549: 49
Utgifter: 

Sjukvården ............................................................................ Kr. 2,108: 42 
Underhåll af hus etc.......................................................... » 875: 85 
Aflöningar .............................................................................. » 1.343: 50 
Belysning .  » 214: 88 
Diverse utgifter....................................................................... » 400: 32 
Besiktningsbyrån .................................................................... » 1,044: 90 
Kassaförvaltarens fordr. 1910 ................................................ » 299: 82 

Kr. 6,549: 49
Som räkenskaperna äro försedda med verificationer, få vi tillstyrka 

ansvarsfrihet för det år revisionen omfattar. 
Lysekil den 1 Juni 1912. 

WIKTOR LINDBOM. CARL ANDERSSON.» 
Sedan den ingifna berättelsen nu föredragits, beslöto Stadsfullmäktige 

att för den tid berättelsen omfattade bevilja vederbörande ansvarsfrihet. 

§ 89  
Drätselkammaren hade inkommit med följande nu föredragna 

»Transsumt af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
26 Juni 1912. 

§ 142. Under behandling af det under nästföregående beslut antecknade 
ärendet angående Strandbergs arfvingars ansökan om köp af delar af tomten 
N:o 45 Rosviksgatan föreslog Herr Lindman, att Kammaren skulle ingå till 
Stadsfullmäktige och anhålla om åläggande 



 

för Hamnstyrelsen att uppstiga Kaptenen E. B. Lyckes arrende af mark-
stycket intill hans tomter N:ris 42 och 43, enär det vore omöjligt att sälja 
stadens delar af tomterna N:ris 41, 42 och 43 samt 45 förrän gränsen blifvit 
klar emellan de Lyckeska och Hallgrenska tomterna. 

Kammaren beslöt i enlighet med Herr Lindmans förslag. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Frän det justerade protokollet rätt utdraget; betygas JOSEF 
CENTERWALL.» 

Undertecknad reserverar sig emot beslutet i § 142, enär jag anser att 
gränsen mellan Lyckes och Hallgrens tomter ej har något sammanhang med 
arrendet af markstycket ifråga. 

C. S. LILLIEHÖÖK. 
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL.» 
Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herrar Lilliehöök, som närmare motiverade sin reservation mot 

Drätselkammarens ifrågavarande beslut, och Christenson bordläggning af 
ärendet, samt Herr Lindman bifall till Drätselkammarens förslag. 

Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med Herrar Lilliehööks och 
Christensons yrkanden bordlägga ärendet. 

§ 90. 
På därom gjord framställning bemyndigades Drätselkammaren enligt 

Herr Lilliehööks yrkande, att låta från Sandengatan bortflytta en där 
belägen, Kaptenen Herm tillhörig vedbod, samt afschakta terassen 
därstädes, allt för en enligt uppgjordt kostnadsförslag till trehundra kronor 
uppgående kostnad, hvilket kostnadsbelopp skulle utgå af de för oförutsedda 
ändamål afsedda medel. 

§ 91. 
Af Drätselkammaren gjord anhållan om bemyndigande att till Herrar 

A. & R. Christensson för det af Stadsfullmäktige den 22 No 



 

vember 1910 för samma tomt bestämda priset, tre kronor 50 öre per kv.-aln, 
få försälja tomten till huset N:o 85 G:la Strandgatan, bifölls enhälligt. 

Enligt en företedd kartskizz skulle tomten innehålla i areal c:a 391,45 
kv.-meter eller 1,109 3|4 kv.-alnar. 

§ 92  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att för ett pris af två 

kronor per kv.-aln till Joh:s Johansson Dahlberg få försälja det område, som 
genom Landsvägsgatans omläggning uppstått emellan hans tomt till huset 
N:o 8 under Berga Gåsehogen och den nya Landsvägsgatan, hvilket område 
enligt nu företedd kartskizz skulle innehålla i areal c:a 244 kv.-alnar. 

Under öfverläggningen yrkade, sedan Herr Borgmästaren Sundberg 
framhållit att utredning borde verkställas, om staden verkligen ägde området 
ifråga, så att det icke möjligen hörde under Lyse socken, Herrar Lindman och 
Christenson remiss till Byggnadsnämnden, medan Herr Sterner, med hvilken 
Herr Wallén m. fl. instämde, icke ansåge vara någon risk att sälja området 
och därför förordade bifall till Drätselkammarens anhållan. 

Af härefter framställda propositioner på dels remiss till Bygg-
nadsnämnden och dels bifall till Drätselkammarens anhållan, besvarades den 
senare med ja, hvadan Drätselkammarens anhållan förklarades vara bifallen.

§ 93  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att för ett pris af två 

kronor per kv.-aln till Hans Tångberg få försälja det område, som genom 
Landsvägsgatans omläggning uppstått emellan hans tomt till huset N:o 9 
under Berga Gåsehogen och den nya Landsvägsgatan, hvilket område enligt 
nu företedd kartskizz skulle innehålla i areal c:a 295 kv.-alnar. 

Under öfverläggningen yrkades af: . 
Herr Lilliehöök: remiss till Byggnadsnämnden, 
och Herr Nilsson: bifall till Drätselkammarens anhållan. 
Ordföranden framställde proposition på bifall till hvartdera yrkandet, 

hvarcfter propositionen på yrkandet af bifall till Drätselkammarens anhållan 
blef med ja besvarad. 



 

§ 94. 
Sedan Stadsfullmäktige den 5 dennes, § 74 i protokollet, uppdragit åt 

Drätselkammaren att utreda kostnadsfrågan rörande förbindelsen emellan 
Grötön och fastlandet samt för ändamålet beviljat ett förslagsanslag af 1,000 
kronor, så hade Drätselkammaren efter erhållande af anbud å utredningen, 
infordrat nytt dylikt anbud, omfattande två alternativ till förbindelse med 
Grötön, nämligen dels öfver Kolholmarna och dels rätt öfver från Slätteskär, 
och sedan nytt anbud inkommit, beslutit hos Stadsfullmäktige anhålla, att 
Stadsfullmäktige ville bestämma, huruvida utredningen ifråga skäll omfatta 
båda nämnda alternativ, och i sådant fall utöfver de för utredningen förut 
beviljade medlen anslå ytterligare tvåhundra kronor. Denna 
Drätselkammarens anhållan innehölls i följande nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet hållet vid Drätsel-
kammarens i Lysekil sammanträde den 17 Juli 
1912. 

§ 176 De den 12 dennes, § 168 i protokollet, utsedda Herrar 
kommiterade anmälde nu, att sedan Ingeniören Hallmén erhållit del af 
Kammarens under nämnda § antecknade beslut, han inkommit med följande 
nya anbud å arbetet med utredning af kostnaderna för ifrågavarande 
förbindelse emellan Grötön och fastlandet: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
I anslutning till af undertecknad den 11 dennes aflämnadt an- 

bud å utförande af undersökning för järnvägsförbindelse mellan Ly- 
sekils bangård och Grötön och i samband därmed utförandet af pej- 
lingar och djupborrningar i hamnområdet innanför Grötön, får jag 
härmed, sedan Drätselkammarens Herr Ordförande meddelat mig att 
undersökningarna skola omfatta ytterligare ett förslag till järnvägs- 
förbindelse samt alternativa förslag till kajer å Grötön, afgifva föl- 
jande detaljerade anbud å arbetet i sin helhet: 
2. Järnvägsförbindelse mellan Kolholmarna enligt un- 

dertecknads förslag ,.... Kr. ...................................... 400: - 
3. Järnvägsförbindelse från vändskifva vid Slätteskär 

enligt Dr:ks förslag .........................................................» 250: - 
4. Pejling och djupborrning till fast botten eller minst 

5 meters djup å lös botten i hamnområdet innan- 
för Grötön och förenämnda järnvägslinjer ...» 300: — 



 

5. Kostnadsförslag till muddring inom detta område . Kr. 50: — 
6. Sektionering för minst hvar tionde meter i tvär 

sektioner i kajlinje å Grötöns nordöstra sida till 
20 meters bredd åt landssidan och 10 meter åt sjösidan, jämte 
uppgörande af alternativa kost 
nadsförslag för stenkaj och träkaj ................................ » 300: — 

7. Skulle Dr:kn därjämte anse lämpligt att fullständiga förenämnda 
sektioner att omfatta hela Grötön, erbjuder jag mig att utföra dessa 
sektioner för . . » 100: - 

Summa Kr. 1,400: —
Därjämte anhåller jag att få fritt disponera en staden tillhörig 

mudderpråm jämte ankare och tågvirke. 
Lysekil den 15 Juli 1912. 

JOH. HALLMÉN.» 
Efter föredragning häraf upplyste ordföranden, att Ingeniör Hall- mén 

för kommitterade förklarat, att han vill utföra ifrågavarande utredning med 
båda alternativen ang. järnvägsförbindelse men med uteslutande af i punkt 6 i 
anbudet omförmälda arbete — hvilket arbete Kammaren icke ansåge 
behöfligt — för ett pris af 1,200 kronor och att om alternativ 2 eller den i 
punkt 2 omnämnda utredningen ang. förbindelse vid Slätteskär utgår, 
ytterligare 200 kronor kunde afslås i kostnaderna, som i sådant fall skulle 
uppgå till 1,000 kronor. 

Kammaren beslöt härefter att ingå till Stadsfullmäktige med anhållan, 
att Stadsfullmäktige ville besluta, huruvida utredningen ifråga skall omfatta 
båda ofvannämnda alternativ och i sådant fall ytterligare bevilja 200 kronor 
utöfver förut för utredningen anslagna medel. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

Under öfverläggningen redogjorde Herr Lilliehöök närmare för frågans 
behandling i Drätselkammaren, samt yrkades af honom samt Herrar Sterner 
och Wallén, att Stadsfullmäktige skulle besluta, att utredningen ifråga skulle 
omfatta båda ofvannämnda alternativ och att för utredningen skulle beviljas 
ytterligare 200 kronor. 



 

Stadsfullmäktige biföllo de gjorda yrkandena Och beslöto, att till-
läggsanslaget skulle utgå af de för oförutsedda utgifter anslagna medel. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 95  
Följande Ordförandens motion föredrogs: »Till Herrar 

Stadsfullmäktige. 
För det fall att Länets Landsting skulle bevilja min tillernade 

motion om uppförande af sjukstuga härstädes och det torde under- 
lätta. frågans lösning om Staden dessförinnan beslutat att upplåta fri 
tomt och fritt vatten för sjukstugans behof, får jag härmed föreslå 
att Stadsfullmäktige besluta: 

att, såvida Landstinget beslutar upp- 
föra sjukstuga i Lysekil, därtill upplåta 
fri tomt och fritt vatten för sjukstugans 
behof. 

Lysekil den 23 Juli 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

Stadsfullmäktige biföllo härefter motionen. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 96  
Herr Lilliehöök hade inkommit med följande motion: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Af förekommen anledning får jag härmed föreslå, att Herrar 

Stadsfullmäktige uppdrager åt Elektriska Verkets Styrelse att i stadsparken 
uppsätta nödigt antal lampor. 

Lysekil den 23 Juli 1912. 

C. S. LILLIEHÖÖK.» 
Efter föredragning häraf och sedan motionären upplyst, att motionen 

tillkommit, därför att, sedan Drätselkammaren på framställning af 
Parkstyrelsen om uppsättande af tillräckligt antal elektriska lampor i 
Stadsparken, Drätselkammaren anmodat Styrelsen för elektricitetsverket att i 
samråd med Parkstyrelsen ombestyra uppsättan 



 

det af erforderligt antal lampor i parken, motionären icke kännt sig fullt säker 
på, att icke ärendet borde underställas Stadsfullmäktige, blef motionen 
bifallen. 

§ 97  
Utom föredragningslistan föredrog ordföranden följande skrifvelse: 

»Till Stadsfullmäktiges Ordförande, Lysekil. 
A möte i Stockholm den 1 och 2 december 1911 godkände af svenska 

städer utsedda ombud ett förslag till »Reglemente för Svenska Städers 
Pensionskassa» och uttalade därjämte enhälligt önskvärdheten af, att en 
städernas gemensam pensionskassa, byggd hufvudsakligen på de i sagda 
reglementsförslag angifna grunderna, måtte komma till stånd. Ät 
undertecknade uppdrog mötet att för detta ändamål vidtaga de åtgärder, som 
kunde finnas lämpliga. 

I sådant syfte få vi, med öfverlämnande af det å mötet godkända 
reglementsförslaget jämte protokoll öfver mötets förhandlingar, härmed 
anhålla, att Ni ville dels i den form, Ni må finna lämplig, inom 
Stadsfullmäktige till slutlig behandling för Eder stads vidkommande upptaga 
frågan om bildande af och anslutning till en svenska städers pensionskassa 
på grundval af det föreliggande reglementsförslaget med de jämkningar däri, 
hvilka må kunna af ett kostituerande möte finnas nödvändiga, äfvensom i 
händelse af anslutning från Eder stads sida, för hvilka befattningshafvare och 
till hvilka pensionsbelopp för hvar och en af dessa staden skall i kassan ingå; 
dels äfven, om anslutning beslutas, ombesörja val af ombud med fullmakt att 
å stadens vägnar deltaga i kassans bildande och besluta i alla dess an-
gelägenheter. Stadsfullmäktiges beslut och, i händelse af anslutning, hvem 
som blifvit till ombud utsedd, behagade Ni snarast möjligt och senast före 
den 1 instundande november meddela undertecknad Lund, adress Vestervik. 
Så fort underrättelse ingått om tillräckligt stor anslutning, skall tid och plats 
för konstituerande möte Eder meddelas. 

Stockholm i maj 1912. 
A. AXEL W. LUND. 

Ordförande. 
KARL MOSSBERG. AXEL DAHLMAN. OLOF MATTSSON. 

L. E. GEZELIUS.» 



 

Stadsfullmäktige beslöto upptaga ärendet till behandling och utsågo 
härefter Herr Borgmästaren Sundberg, som benäget åtog sig uppdraget, 
sammankallande, samt stadsfullmäktigeledamöterna Nilsson och Bovik att 
inkomma till Stadsfullmäktige med yttrande i ärendet. 

§ 98  
Utom föredragningslistan uppläste Ordföranden ur tidningen Nya 

Lysekils-Kuriren för gårdagen en däri intagen artikel, innehållande 
Konungens Befallningshafvandes beslut med anledning af de besvär, som 
anförts öfver Stadsfullmäktiges beslut den 21 sistlidne Mars, § 30, att bevilja 
Lysekils Skyttegille ett anslag af 250 kronor. 

Det upplästa beslutet lydde sålunda: »Då Stadsfullmäktige, oaf- sedt att 
i utgifts- och inkomstförslaget för Lysekils stad för år 1912 upptagits ett 
anslag af tvåhundrafemtio kronor till »skyttegillet», måste hava vid sitt 
sammanträdeden 21 Mars 1912 slutligen behandlat frågan om anslag för 
innevarande år till Lysekils Skyttegille, alltså och då anvisande af medel till 
befrämjande af det frivilliga skytte- väsendet icke utgör en sådan 
kommunens gemensamma ordnings- och hushållningsangelägenhet, som 
tillhör Stadsfullmäktiges handläggning, samt Stadsfullmäktige följaktligen 
genom klandrade beslutet öfver- skridit sin befogenhet, finner 
Landshöfdingeämbetet skäligt att detsamma undanrödja.» 

Ordföranden förklarade sig ha velat meddela Stadsfullmäktige 
resultatet af besvären ifråga, för den händelse Konungens Befall-
ningshafvandes beslut borde öfverklagas; hvarefter Stadsfullmäktige 
beslöto upptaga ärendet till behandling. 

Under öfverläggningen framhöll Herr Borgmästaren samt yrkade 
Herrar Lilliehöök, Lindman och Christenson, att Konungens Befall-
ningshafvandes beslut skulle öfverklagas, medan Herr Dahlström yrkade, att 
Stadsfullmäktige skulle låta sig nöjas med beslutet, enär det säkerligen vore 
lönlöst att öfverklaga detsamma. 

Stadsfullmäktige beslöto att öfverklaga beslutet ifråga och för 
ändamålet lösa protokoll. 

§ 99  
Utom föredragningslistan väckte Herr Nilsson motion om, att staden 

för Stadsfullmäktigeledamöternas räkning skulle prenumerera på de 3 
föregående årgångarna af Sv. Stadsförbundets Tidskrift. 

Det beslöts att å nästa sammanträde behandla motionen. 



 

§ 100  
Att justera dagens protokoll utsagos Herrar Sterner, i stället för 

ordföranden, som kommer att vistas borta eu längre tid, Bovik och Lidell. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

JOHN STERNER. 
ALFR. BOVIK. 
C. F. LIDELL. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Lördagen den 10 Augusti 1912 kl. 6 
e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1912. 



 

P. M. 

Den 14 April 1910 fingo undertecknade i uppdrag att söka utreda 
lämpligaste och billigaste sättet för åstadkommande här i staden af en skola 
med rätt till anställande af realskoleexamen. 

Kommittén har inhämtat, att för närvarande förekomma icke mindre än 
fyra stycken olika typer af detta slags skola, nämligen: realskolan, 
statssamskolan, kommunala mellanskolan och enskilda samskolan. 

Af dessa typer synes de två förstnämnda, nämligen realskolan och 
statssamskolan, icke kunna komma ifråga, enär, enligt hvad vi från 
auktoriativt håll inhämtat, från statens sida icke för närvarande kan påräknas 
någon medverkan för inrättande af någon sådan skola, hvilken för öfrigt nu 
skulle komma att ställa alltför stora ekonomiska anspråk på staden. 

Det återstår således att välja mellan den kommunala mellanskolan och 
den enskilda samskolan. Det torde vara hvar och en bekant att den 
kommunala mellanskolan är en ny skoltyp och så att säga en föregångare till 
det bebådade läroverkssystem, som afser att bygga hela 
elementarundervisningen på folkskolan såsom bottenskola. Den kommunala 
mellanskolan är nämligen afsedd att utgöra en fortsättning på folkskolan 
samt att i fyra klasser bibringa den genom- snittsbildning, som representeras 
af den s. k. realskoleexamen. Som denna skoltyp för närvarande synes vara 
föremål för statsmakternas särskilda omvårdnad, hafva vi helt naturligt 
ansett det vara synnerligen angeläget att taga under öfvervägande, huruvida 
icke staden kunde vara, betjänt med en sådan skola. Då emellertid samma 
skoltyp vid den tid, då vi erhöllo vårt uppdrag, ännu icke var med någon grad 
af bestämdhet utmejslad, utan endast antydd till sina yttre konturer, hafva vi 
helt naturligt nödgats afvakta vidare bestämmelser i fråga om densamma. 
Dylika bestämmelser gåfvos först genom Kungl. Maj:ts nådiga kungörelse 
den 8 December 1911, hvilken utkom från trycket i Februari månad 
innevarande år. Dock saknas ännu alla slags bestämmelser i fråga om 
undervisningen vid dessa slags skolor, hvadan man i fråga om 
undervisningsplanen icke känner 



 

till annat än att den måste afpassas med hänsyn till folkskolans 
undervisningsplan. 

Hvad beträffar den enskilda samskolan, så finnes ju en sådan redan här i 
staden; och att döma af den utveckling denna skola nått under de sista åren, 
hvaraf särskildt må omnämnas inrättandet af en sjätte klass, synes i fråga om 
själfva undervisningen något hinder icke förefinnas för förvärfvandet åt 
denna samskola af dimissionsrätt till realskoleexamen. Häraf skall man 
möjligen kunna draga den slutsatsen, att några vidare åtgärder från 
stadsfullmäktiges sida icke behöfde vidtagas för erhållande af en skola med 
rätt till realskoleexamen, utan att man endast behöfde afvakta den icke långt 
aflägsna framtid, då sådan rätt kunde varda den nuvarande samskolan 
beviljad. Så är emellertid icke förhållandet, ty den nuvarande samskolans 
bestånd torde i alla ifrågakommande afseenden vara beroende af 
statsmakternas underslöd; och dylikt understöd kan icke förväntas, med 
mindre för skolans behof anskaffas en lämplig och tillräcklig skolbyggnad, 
något hvarom vi gjort oss förvissade genom att efterhöra hos vederbörande i 
Kungl, läroverksstyrelsen. 

Krafvet på uppförande af en ny tidsenlig läroverksbyggnad förefinnes 
äfven ifråga om inrättande af en kommunal mellanskola, hvadan medel till 
en dylik skolbyggnad måste anskaffas, vare sig man beslutar sig för en 
kommunal mellanskola eller för bibehållande af den nuvarande samskolan. 

Då den kommunala mellanskolan omfattar allenast fyra klasser och 
samskolan sex klasser, hvartill kommer att med samskolan bör, såsom nu är 
förhållandet, förenas jämväl tre förberedande klasser, så inses lätt att 
byggnaden för samskolan måste erhålla större dimensioner än den som 
erfordras för en kommunal mellanskola. 

Med hänsyn härtill hafva vi anskaffat ritningar med kostnads- förslag 
såväl för en kommunal mellanskolebyggnad som för en sam- skolebyggnad; 
och inhämtas af dessa handlingar, att uppförande af byggnad för kommunal 
mellanskola skulle draga en kostnad af 73,000 kronor och för en 
samskolebyggnad af 80,000 kronor. 

Beträffande nödiga skolinventarier så hafva vi beräknat, att sådana 
skulle kunna anskaffas till en kommunal mellanskola för 4,000 kronor och 
till en samskola för 6,000 kronor, hvarvid vi i båda fallen beräknat, att den 
nuvarande samskolans inventarier skulle kunna få öfvertagas utan 
ersättning. 

Vid jämförelse mellan de båda skoltypernas ekonomiska förut-
sättningar tillåta vi oss hänvisa till bilagda förslagsbudgeter, en för 



 

hvardera skoltypen, hvarvid vi få meddela att budgeten för den 
kommunala mellanskolan är upprättad i öfverensstämmelse med laga 
författningar och budgeten för samskolan i tillämpliga delar med led- 
ning af den nuvarande samskolans budget samt de för understöd till 
enskilda samskolor gällande författningar. 

Af dessa utredningar framgå att årliga kostnaden för en kom- 
munal mellanskola uppgår till 22,480 kronor och årliga kostnaden för 
en samskola till 25,490 kronor. 

Till bestridande af dessa utgifter kunna påräknas följande in- 
komster: 

för kommunala mellanskolan: 
statsbidrag .........................................................................  9,800: — 
terminsafgifter och andra inkomster förslagsvis . . 3,300: - 

S:ma kronor 13,100: — 
för samskolan: 

statsbidrag ............................................................................  5,200: — 
terminsafgifter och andra inkomster .                 ., . . . . 9,655: 20 

S:ma kronor 14,855: 20 

Terminsafgifter äro beräknade till högre belopp för samskolan än för 
den kommunala mellanskolan dels på grund af det högre lärjungeantalet i 
samskolans nio klasser och dels med anledning däraf, att upptagande af 
större terminsafgifter icke torde vara förenligt med kommunala 
mellanskolans natur. 

Af ofvanstående utredning framgår, att för inrättande af en kommunal 
mellanskola skulle kräfvas ett bidrag från kommunens sida af 9,380 kronor 
och för den nuvarande samskolans utveckling till fullständig realskola 
10,634 kronor 80 öre, alltså en skillnad af 1,254 kronor 80 öre till 
mellanskolans favör. 

Vid afgörande, huruvida den ena eller andra skoltypen bör väljas, måste 
man allra först öfverväga, huruvida berörda skillnadsbe- lopp kan utgöra en 
tillräcklig anledning att afskaffa den nuvarande samskolan och inrätta en 
alldeles ny skoltyp, om hvars lämplighet hittills icke vunnits någon vidare 
erfarenhet. 

Denna fråga sammanhänger uppenbarligen ytterst med spörsmålet 
angående lämpligheten af elementarundervisningens byggande på 
folkskolan. Detta spörsmål har emellertid alltför stor räckvidd och är alltför 
djupgående för att kommittén skall kunna inlåta sig på detsamma, utan har 
kommittén ansett sin uppgift vara allenast att 



 

undersöka, huruvida en öfvergång till kommunal mellanskola är önskvärd 
eller lämplig med hänsyn till de lokala förhållandena. 

Till förmån för den kommunala mellanskolan kan antecknas 
att, såsom ofvan antydts, för en sådan skola kräfver omkring 1,300 

kronors mindre bidrag från kommunen än samskolan, 
att den kommunala mellanskolans lönestat är mera betryggande för 

framtiden än samskolans, 
att skolafgifterna i mellanskolan blifva afsevärdt billigare än i 

samskolan, 
samt att statsbidraget till mellanskolan är mera betryggadt än 

statsbidraget till den enskilda samskolan, enär enligt 1910 års riksdags beslut 
statsanslag till skolor af sistnämnda slag icke utgår längre än till 1920. 

Till mellanskolans nackdel bör framhållas, att bland de elever, söm nu 
besöka folkskolan, eller företrädesvis arbetarklassens barn, endast ett mycket 
ringa antal komma att begagna sig af den fortsatta undervisning, som 
erbjudes genom mellanskolan. Befräffande de öfriga barnen, så kan man 
förutse, att åtminstone under en lång följd af år en stor del komma att, i och 
med samskolans upphörande, begagna sig af enskild undervisning eller afgå 
till andra läroverk. Mellanskolan torde ej heller hafva någon utsikt att erhålla 
några elever från den kringliggande landsbygden. De föräldrar därstädes, 
som önska bereda sina barn elementarundervisning intill realskoleexamen, 
skulle nämligen för att kunna begagna sig af mellanskolan nödgas- låta 
barnen inhämta det kunskapsmått, som erfordras för inträde därstädes, 
antingen i hemortens folkskola eller genom anställande af lärare i hemmet 
eller slutligen genom att låta dem genomgå l:sta och 2:dra klasserna i något 
af läroverken i Uddevalla eller Göteborg. Det är uppenbart att de allra flesta 
af dessa föräldrar finna med sin fördel förenligt att efter enskild undervisning 
låta barnen intagas i l:sta klassen af något af nämnda läroverk och sedan 
kvarblifva därstädes, tills dess realskoleexamen uppnåtts Det förtjänar äfven 
i detta sammanhang att påpekas, att af folkskolorna i detta län endast de i 
städerna befintliga hafva undervisningen så ordnade, ett de kunna stå i 
kontakt med. mellanskolan. Af hvad sålunda anförts, torde det framgå, att en 
mellanskola här i staden icke har utsikt att kunna förvärfva något afsevärdare 
antal lärjungar eller något större verksamhetsområde. 

Mellanskolan hår äfven den olägenheten, att den medför förlusten af ett 
helt läsår, enär medelåldern ifråga om afläggande af realskole- 



 

examen i den kommunala mellanskolan beräknas komma att med ett år 
öfverstiga medelåldern vid statens läroverk, efter hvilka samskolans 
undervisning är inrättad. 

Vidare torde böra framhållas de svårigheter, som äro förenade med en 
öfvergång till kommunal mellanskola här i staden. Det är uppenbart, att en 
mellanskola icke på många år kan komma till stånd härstädes, med mindre 
den nuvarande samskolan upphör och deras elever öfverföras till 
mellanskolan. 0m emellertid så skulle ske, så skulle de elever, som från 
samskolans 2:dra klass ingå i mellanskolans första klass, komma i den 
ställningen att nödgas deltaga i en undervisning, som icke utgör en 
fortsättning på den af dem förut åtnjutna undervisningen, utan på 
undervisningen i folkskolans högsta klass, hvilket uppenbarligen måste 
verka hindrande och villande. Så t. ex. inses lätt, att då någon 
språkundervisning icke ingår i folkskolans läroplan, dessa elever måste 
deltaga i en språkundervisning, som omfattar allenast de allra första 
grunderna, ehuru de redan förut åtnjutit språkundervisning uti två år. Härtill 
kommer att de föräldrar, som nu hafva barnen i samskolans förberedande 3 
klasser samt första elementarklass, skulle nödgas antingen att med stor 
kostnad bereda dem fortsatt enskild undervisning för inträde i mellanskolan 
eller ock att låta dem öfvergå till folkskolan, hvilket senare — med hänsyn 
till olikheten i samskolans och folkskolans undervisningsplan — måste 
medföra betänkliga rubbningar ifråga om undervisningens kontiunitét. 

Det torde kunna invändas, att en otillräcklig frekvens af mellanskolan 
icke kan befaras i framtiden, därest den här ofvan antydda på bottenskoleidén 
byggda läroverksreformen kommer till stånd. 

Men man kan med lika stort skäl tänka sig, att bottenskoleidén icke blir 
genomförd, utan att elementarundervisningen under en lång tid bibehålles i 
sitt nuvarande skick eller ordnas på annat sätt. Vid sådant förhållande måste 
de redan inrättade kommunala mellansko- lorna komma att, såsom nu också 
är fallet, stå alldeles ensamma i sitt slag utan någon kontakt med den öfriga 
elementarundervisningen i riket. 

Under sådana förhållanden synes icke den omständigheten, att 
statsbidragen till enskilda samskolor upphör år 1920, böra väcka några 
farhågor, utan torde man, liksom vid 1910 års riksdag skedde, kunna vänta 
sig en afsevärd prolongation af tiden för åtnjutande af sådana bidrag. För 
öfrigt torde samskolan år 1920 ha nått en sådan utveckling, att staten kan 
öfvertaga densamma på de villkor, som äro 



 

stadgade för upprättande af en s. k. statssamskola, hvarigenom skolan icke 
längre skulle vara beroende af statsbidrag. 

0m, såsom här ofvan antydts, en kommunal mellanskola icke på många 
år kan påräkna någon vidare frekvens, så torde ett motsatt förhållande äga 
rum beträffande samskolan. Under de sista tio åren har den nuvarande 
samskolan haft att glädja sig åt ett mycket starkt uppsving, hvilket, bland 
annat, kan märkas af ett nära nog fördubbladt antal lärarekrafter och 
lärjungar. Och att skolan redan nu är i stånd att bereda sina elever till 
realskoleexamen, framgår däraf att icke någon af eleverna i dess sjätte klass, 
hvilka under innevarande år undergingo denna examen vid andra läroverk, 
blefvo underkända. 

Genom det sålunda anförda anser sig kommittén hafva ådaga- lagdt, att 
inrättandet af en kommunal mellanskola i stort sedt icke skulle komma att 
medföra några fördelar, men väl stora olägenheter under öfvergångstiden. 

Med anledning häraf och då den nuvarande samskolan hittills arbetat 
med godt resultat och alltjämt fortgående ökning i elevantalet, får kommittén 
föreslå, att Herrar Stadsfullmäktige ville lämna sin medverkan till 
samskolans bibehållande och utveckling till realskola med dimissionsrätt till 
realskoleexamen. 

Då emellertid statens medverkan såväl ifråga om dimissionsrätten söm 
i all synnerhet beträffande statsanslag icke kan påräknas, med mindre en 
tidsenlig läroverksbyggnad anskaffas, samt skolans bestånd och framtid 
torde vara helt och hållet beroende på statens understöd, får kommittén 
härmed hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige behagade besluta att anslå 
nödiga medel till en läroverksbyggnad för samskolan samt att tillsätta en 
kommitté för utredning af byggnadsfrå- gan och eventuellt frågan om 
skolans öfvertagande af staden. 

Lysekil den 29 Juni 1912. 
AXEL SUNDBERG. AXEL NILSSON. ÅKE WILSON. 

J. H. LINDMAN. . 
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Inkomst= och utgiftsstat. 
Samskolan. 

Inkomster: 
Terminsavgifter: kr. 8,624:00—9,486:40, medeltal . . .  9,055:20 
Extra undervisning (franska) ......................................................  100:— 
Statsbidrag: 4,600 — 5,800, medeltal.........................................   5,200:— 
Bidrag af samskoleföreningen ....................................................   200:— 
Hyra från föreläsningsföreningen  .........  .........................................  300: -- 
Kommunens bidrag..........................................................  ........     10,634: 80 

S:ma kronor 25,490: — 

Utgifter: 
Avlöningar: Rektor kr. 3,500 - 4,000 .... medeltal 3,750: —

     Två adjunkter á 2,000—2,500 »   4,500:—
  3 lärarinnorá1,400—2,000» 5,100:— 
1 d:o á 1,000—1,400 » 1,200:— 
2 d:o á 900—1,100 » 2,000: - 

Extra undervisning  ................................ , ........................................  400: — 
kr. 16,950: —

Bidrag till pension ...........................................................................  180: — 
Läkararvode .....................................................................................  100: — 
Eldning, lyse och renhållning .......................................................  2,400: — 
Undervisningsmateriell ....................................................................  600: — 
Amortering och ränta å byggnadslånet .....................................      4,800: — 

D:o inventarier .......................................  360:—
Oförutsedda utgifter .........................................................................  100: — 

          S:ma kronor 25,490: — 

Kommunal mellanskola. 
Inkomster: 

Terminsavgifter ............................................................................  3,000: — 
Statsbidrag ....................................................................................  9,800: — 
Hyra af föreläsningsföreningen .......................................................  300: — 
Kommunens bidrag.......................................................................  9,380: — 

S:ma kronor 22,480: — 



 

Utgifter: 
Avlöningar, Rektor 2,800 — 4,000, + bostad och bränsle: 700, 

medeltal ......................................................................................... 4,100: —
Manl lärare 2,000—3,200, + bostad o. bränsle  

600, medeltal .......................................................   3,200:— 
Lärarinna 1,800—2,400, + bostad m. m. 350 2,450: — 
Lärarinna 1,600 — 2,200, 4-bostad m. m. 350 2,250: — 
Extra lärarinna . . . ....                                  1,600: — 
Öfningslärare ...,.: ..........................                            1,200:— 

kr. 14,800: —
Pensionsbidrag ........  .......................................................................  540: — 
Läkararvode ...................................................................................    100: — 
Eldning, lyse och renhållning 2,000:—
Undervisningsmateriell............................................................   500:— 
Amortering och ränta å byggnadslånet ....................................   4,200:— 

D:o inventarier ........................................  240:—
Oförutsedda utgifter . . ...............  .......................... . . . . - 100: — 

S:ma kronor 22,480: —
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Kostnadsförslag 
till Mellanskola i Lysekil enligt skiss af Arkitekt Hjalmar 

Cornielsen. 
  

Antal. á Kr. Kostnad Kr.
Grundgräfning ................................  kbm. 600 2: — 1,200: —
Grundläggning ................................  » 116 8: - 928: —
Källaremur .......................................  
Sockel af granit med bakmur (4 

» 50 12: — 600: —

skifts medelhöjd) ........................  m. 94 18: — 3,060: —
Solbänkar af granit .........................     500: —
Yttertrappa af granit .......................  st.. 1 100: - 100: —
Cementgolf i källaren .... Diverse 
järnbalkar, räls, ankar- 

kvm. 224 3: 50 854: —

skarf- och växeljärn . . . .    400: —
Tegel med inmurning. . . . . st. 300,000 55: - 16,500: —
Kalk, sand och isoleringsfilt   1,700: —
Invän dig putsning af stenväggar. kvm. 2,650 0: 80 2,120: —
Cloisongväggar med arbetslön . . 
Utvändig spritputs, slätputs å hörn 

» 290 5: — 1,450: —

samt omkring fönster och dörrar. 
Affärgning af putsen . . » 1,040 1: 50 1,560: —

Golfbjälkar med inläggning (12,5      

X25 cm:s) ...................................  kbm. 90 55: — 4,950: —
D:o d:o (7,5X22,5 cm:s). . . . » 9,5 45: — 427: 50
Bärlinor till takstolar (15X15 cm.) » 3,2 42: — 134: 40
Språngstolar (15X15 cm.) . . . » 1,8 45: — 81: —
Saxben och stickstolar (12,5 X15 » 18 45: — 810:  

Bräder till yttertak med arbetslön kvm. 480 1: 30 624: —
Galvaniserad plåt till taket. . » 480 2: 80 1,344: —
Lufttrummor af trä (plåtbeklädda) st. 2 37: 50 75: —
Fotrännor och stuprör ....    1,200: —

Öfverföres Kr. 40,617: 90



 

Öfverfördt Kr. 
Antal. á Kr. Kostnad Kr. 

40,617: 90 
Blindbottensbräder med arbetslön kvm. 1,510 1: - 1,510: — 
Blindbottensfyllning (papp) • • • 
Golf af 37 mm. hyflad och spåntad 

kbm. 320 2: 40 760: — 
halfren furu eller granplank . kvm. 1,400 2: 20 3,080: — 

Takpanel med rörning och putsning 
Boasering (25 mm.) till vägg i käl-
laren, smågarderober samt till 

» 1,510 2: 25 3,397: 50 

1,5 meters höjd i köket . . . » 60 2; _  120: — 
Fotlist med arbetslön .....................  m. 680 0: 90 612: — 
Dragna taklister..............................  
Ytterportar med glas, beslag, in- 

» 760 1: — 760: — 
sättning och målning .... par . 1 70; — 70: — 

Svängdörrar med d:o d:o . . . » 1 40: — 40: - 
Deuxbattantsdörrar med d:o d:o . 
Utvändiga dörrar till källaren med 

» 2 35: — 70:
. 

.  -  

beslag, insättning och målning st. 2 30: - 60: — 
Enkla dörrar med d:o d:o . ., . 
Garderobs- och klosettdörrar med 

 32 27: — 864: — 

d:o d:o ........................................  
Fönster (6-lufts) med glas, beslag, 

» 16 15: — 240: . 
— 

insättning och målning . » .29. 40: — 1,160: — 
D:o 2-lufts med d:o d:o .... » 14 30: — 420:  

D:o » » » » mindre . 
(Alla fönster af Flodkvists pat. 

kopplade, utåtgående). 
Kalkstenstrappa från entrén till 

» 11 20: — 220; — 

första våning. ..............................  
Granittrappa mellan källaren och 

steg 8 20: - . 160: ;— 

första våning ..........................  ....  
Eventuell trappa från marken till 

källaren ......................................  

 18 8; — 144: 

50: 
— 

Kalkstenstrappa mel. l:a o. 2:a vån. » 26 15: — 390:  _  
» » 2:a vån. o. vind  29 15: — 435:  _ 

Kokspis med tillbehör . . . . st. 1 70: — 70:  _  
Spis i slöjdsalen ..............................  » 1 60: — 60:  _  
» i laboratoriet ..............................  
Centraluppvärmning .......................  

» 1 60: — 

Öfverföres Kr. 

60: — 
4,000:— 

59,370: 40 



 

Öfverfördt Kr. 
Antal. á Kr. Kostnad Kr. 

59,370: 40 
Vatten- och slaskledningar .    2,000: — 
Tvättställ af emaljerad plåt . 
Elektriska ledningar med armatur 

st. 4 25: — 100: - 
2,600: — 

Oljemålning af väggar till 1,7 me-    

ters höjd. Limfärgsstrykning af 
väggarnes öfre delar samt af taken. 
Tapetsering i bostadslägenheten  .  

   

2,500: — 
Eldstadsplaner af kalksten . . . » 2 7: - 14: — 
Hyllor och hatthängare m. m. 
Inredning af klosetter och toalet- 

   200: — 

ter å nedre våning .... » 2 75: — 150: — 
Inredning af klosetter i källaren . » 12 25: — 300: — 
Takfönster ........................................  » 4 25: — 100: — 
Ställningar, byggmästarearv. m. m.    5,665: 60 
  Summa kronor 73,000: — 

I detta pris ingår icke inredning af skolsalar och samlingssal. 
För fasader af gult Skromberga-tegel ökas priset med Kronor 2,500: —.
Kostnaden för Samskolan, i enlighet med ritning och med samma 

beräkningsgrunder som för Mellanskolan, blifver c:a 80,000: — kr. 
Lysekil den 28 Maj 1912. 

Joh. Hallmén. 



 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Då undertecknad, ledamot i den kommitté, som av Herrar Stads-
fullmäktige tillsatts för att utreda frågan om en skola, där realskoleexamen 
kan avläggas, ej kunnat gilla och skriva under det Betänkande, som de 
övriga kommittéledamöterna enat sig om, så anhåller jag härmed vördsamt 
att få anföra skälen därtill. 

Kommittébetänkandet, som innehåller en ganska fullständig utredning 
angående de två skoltyper, som kunna komma ifråga, kommunala 
mellanskolor och enskilda samskolor, resulterar i att den nuvarande 
samskolan skulle öfvertagas af staden och Herrar Stadsfullmäktige anslå 
nödiga medel till nybyggnad åt samskolan. Jag ber att få till granskning 
upptaga denna utredning och den bevisföring, Betänkandet innehåller. 

Först är då nödigt att närmare skärskåda de olika skolornas budgeter. 
Vad kostnaderna för byggnaderna beträffa, så måste, då 
samskolebyggnaderna skall rymma 11 lärosalar (8 för elementar- klasserna 
och 3 för de förberedande) och mellanskole- blott 6, prisskillnaden dem 
emellan bli icke så litet större än 7,000 kr. — Lärarelönerna i de olika 
skolorna förtjäna ock att jämföras: rektors lön i medeltal vid kommunal 
mellanskola 4,100 kr., vid samskolan 3,750; manl. ord. lärares lön i medeltal 
vid mellanskolan 3,200, vid samskolan 2,250; kvinnlig ord. lärares lön vid 
mellanskolan 2,350, vid samskolan 1,700. Man kan icke tänka sig annat, än 
att lönerna vid samskolan komme att tämligen snart behöva ansenligt ökas, 
åtminstone till samma belopp som i mellanskolan, och då är frågan, om icke 
staden ensam finge göra det utlägget. — Särskilt torde ock observeras, att 
statsbidraget till mellanskolan är 4,600 kr. större pr år i medeltal än till 
samskolan. Och slutligen må erinras om att, då högre folkskolan komme att 
uppgå i mellanskolan, stadens bidrag till densamma upphörde, förutom det 
att en lärosal lämnades till disposition. 

På grund af det nu anförda blir det tydligt, att skillnaden mellan 
kommunens bidrag till de olika skolorna borde i Betänkandet upptagits till 
mycket större belopp (1,254: 80). 



 

I Betänkandet heter det, att kommittén ansett som sin egentliga uppgift 
att undersöka, huruvida en övergång till kommunal mellanskola är önskvärd 
eller lämplig med hänsyn till de lokala förhållandena. När Bet. söker 
uppvisa, att så icke är fallet, framhålles först viktiga saker till mellanskolans 
fördel: den komm. mellanskolans lönestat är mera betryggande för 
framtiden, terminsavgifterna i mellanskolan bli avsevärt billigare, och 
statsbidraget till mellanskolan är mera betryggat (och tilläggas må betydligt 
större). Detta är omständigheter, som knappast kunna överskattas, och som 
just an- gifva de betänkliga nackdelar, samskolan lider af. 

Sedan anföres en hel del till mellanskolans nackdel. 
Det heter, att bland de elever, som nu besöka folkskolan, endast ett 

mycket ringa antal komme att begagna sig av den fortsatta un- v 
    

dervisning, som erbjudes i mellanskolan. Häremot invändes, att om det också 
ej blefve något stort antal, så skulle det dock bli åtskilligt flera, än som nu 
besöka samskolan, dels emedan denna har dryga terminsavgifter och är och 
betraktas som överklasskola, dels emedan det för de olika lärokursernas skull 
möter svårigheter vid övergång från folkskolan till samskolan. Såsom bevis 
för att lärjungar från den arbetande klassen och lägre medelklassen begagna 
sig av fortsatt undervisning, när gynnsamt tillfälle gives, må anföras, att 
Malmö komm. mellanskola under sista läsåret haft ej mindre än 131 lär-
jungar (detta i en stad, där allm. läroverk finnes). — Jag kan icke heller tro, 
att det äger sin riktighet, att under en lång följd av år en stor del af dem, som 
nu besöka samskolan, skulle komma att begagna sig av enskild undervisning 
eller avgå till andra läroverk. 0m så ock skulle bli fallet med några under de 
två eller tre första åren, så tror jag inte, varken att det skulle bli många eller 
under en längre tid. Ty de svårigheter, som tydligen skulle yppa sig vid 
övergång från samskola till mellanskola, framställas i Bet. onödigt stora. 
Från Karlskoga, där en sådan öfvergång ägt rum, har jag ett mycket enklare 
förslag till olägenheternas övervinnande. För öfrigt är ju detta 
omständigheter av övergående natur och bör därför ej tillmätas någon större 
betydelse för frågan i dess helhet. — »Mellanskolan torde ej heller ha någon 
utsikt att erhålla elever från den kringliggande landsbygden», säges det. 
Förutom det att mig veterligen blott ett litet fåtal från landsbygden hittills 
besökt samskolan, så tror jag, att mellanskolan snarare skulle få elever från 
det hållet, enär ju folkskolorna (i hufvudsak även på landsbygden, även om 
icke typ litt. A. där finnes) förbereda för inträde i mellanskolan och 



 

lärjungar, utgångna från dem, lätt nog kunna genom enskild undervisning 
komplettera för inträdesprövning till mellanskolan. 

Betänkandets farhågor för att mellanskolan ej skulle bli frekven- derad 
eller förvärva något större verksamhetsområde äro således fullständigt 
ogrundade, även om bottenskoleidén ej skulle bli mera genomförd, än som 
redan skett genom förordningen om mellanskolor. 

0m dessa säges det vidare, att de stå alldeles ensamma i sitt slag utan 
någon kontakt med den övriga elementarundervisningen i riket. Detta är 
sanning endast med modifikation. Mellanskolorna föra dock fram till 
realskoleexamen och stå således åtminstone i kontakt med gymnasiet lika 
mycket som avslutningsklassen i realskolan. Dessutom är att märka, att 
huvudsaken för Lysekil är ju att få en skola, där realskoleexamen han 
avläggas, och att högst få fortsätta till studentexamen. 

Betänkandet ställer i utsikt, dels att en avsevärd prolongation av tiden 
för åtnjutande av statsbidrag till samskolan kan påräknas, dels att samskolan 
år 1920 torde ha nått en sådan utveckling, att staten öfvertager densamma. 
Det förra är icke sannolikt, ty man kan icke gärna tänka sig, att staten efter 
1920 lämnar bidrag både till högre folkskolor och enskilda samskolor, 
särskilt på en och samma ort. Det senare är ej heller troligt. Betänkandet 
självt medgiver ju i början, att “från statens sida icke på mycket länge kan 
påräknas medverkan för inrättande av en statssamskola“. (Icke heller denna 
förer sina lärjungar längre än till realskoleexamen). Att Lysekil för övrigt om 
8—10 år skulle bli ekonomiskt bärkraftigare, är ej att förmoda, då man 
besinnar, vilka stora krav på olika håll ställas på staden. 

Då således mellanskolan blir för kommunen billigare genom det större 
statsbidraget och lägre terminsavgifter, 

då de nackdelar, som tilläggas mellanskolan, äro dels ogrundade, dels 
af övergående art, 

då mellanskolans framtid är betryggad genom i lag stadgat statsbidrag, 
då mellanskolan helt visst komme att vinna förtroende och tillslutning, 

enär goda lärarekrafter kunna påräknas och den för sina elever fram till 
realskoleexamen, 

då mellanskolan såsom byggd på bottenskoleidén skulle ha ett
fruktbringande inflytande på folkskolan, enär dennas vård bleve en för hela 
samhället gemensam angelägenhet och mellanskolan alltså skulle bli av stor 
betydelse för staden i dess helhet, 



 

så får undertecknad på det livligaste tillstyrka, att de åtgärder, som i 
Betänkandet föreslås, måtte av Herrar Stadsfullmäktige vidtagas till förmån 
för en komm. mellanskolas upprättande. 

Lysekil den 8 juli 1912. 
Otto Tingdahl. 

Lysekilspostens Boktryckeri, 1912. 



 

1912               Lysekils              N:r 10. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 
sammanträde den 12 September 1912.

Frånvarande med anmäldt och godkänt förfall: Herr Nilsson. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 101. 

Uti bordlagda, under § 81 här ofvan förut anmärkta ärendet, in-
nefattande Herr Dahlströms motion om nedläggande i Kronberget af 
vattenledningsrör samtidigt med den beslutade kloakrörsnedläggningen 
därstädes, hade Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar och 
Drätselkammaren hvar för sig inlämnat begärdt yttrande i frågan, hvilka 
yttranden innehöllo i respektive utdrag och iranssumt af dessa myndigheters 
protokoll för respektive den 27 nästlidne Augusti och den 11 dennes, så 
lydande: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Sty-
relsens för Lysekils Vatten- och Kloak-
ledningar sammanträde den 27 Augusti 1912. 

§ 55. Stadsingeniören hade, på grund af det honom den 30 nästlidne Juli 
gifna uppdraget att uppgöra kostnadsförslag och afgifva utlåtande ang. 
nedläggande af vattenledningsrör samtidigt med kloakrören i Kronberget, 
inkommit med följande handlingar, nämligen: l:a) Detta utlåtande: 



 

Till Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar. 
Anmodad att inkomma med utredning öfver lämpligheten att vid 

anläggandet af kloakledning i Kronberget samtidigt nedlägga rör för 
vattenledning, får jag härmed anföra: vattenledningen till Västra Kron-
bergsgatan skulle utgöra en fortsättning af ledningen i Skottegränd från den 
punkt, där vattentrycket upphört och vattnet sålunda blif- va åtkomligt från 
ledningen genom pumpning till 6 á 8 meters höjd vid vattenposter i 
Kronbergsgatan. Vattnet skulle cirkulera genom staden i den endast 3" tum 
grofva rörledningen, som ej medgifver stora utgreningar, för att sedan 
konsummeras invid vattenbassinen. Olämpligheten af denna anordning är 
tydlig och hänvisar på direkt sammanbindande af ändpunkten i 
Skottegrändsledningen med ledningen nedanför Filtrerbassinen, utgörande 
17 meters nyledning hvar- ifrån Kronbergsledningen borde utgå. Denna nya 
länk i rörnätet skulle äfven tillföra ökadt tryck i den aflägsnaste delen af 
3-tums- ledningen, sedan högtrycksreservoiren å berget invid Nedre dammen 
blifvit uppförd samt innan dess, under de tider, då vatten tages från Rotemyr.

Kostnaderna ställa sig, enligt bifogande specifiserade uppgifter, på 
följande sätt: 

Vatten och kloakledning med rörgraf från Skottegränd genom gatan på 
södra sidan af tomten till »Folkets hus» samt genom Västra Kronbergsgatan 
intill tvärgatan Norra Kronbergsgatan, längd 260 meter kronor 3200: — 

Enbart kloakledning utefter samma sträckning, längd 243 meter kronor 
1650: — I dessa summor ingår ej kostnaden för körbanans planering och 
grusning m. m. som nödtorftigt utförd uppgår till kronor 400: —! 

Komplettering af rörnätet med 3" vatten och 9" kloakledning emellan 
Skottegränd och ledningen nedanför filtrerbassinen med längden 170 meter 
kosta kronor 2860: —under förutsättning att planerad gata hela denna sträcka 
förfinnes, som detta emellertid ej är förhållandet med sträckan utefter 
stadsgränsen eller 100 m. i längd, tillkommer gatusprängnings- och 
planeringskostnader med kronor 1500: — 

Lysekil den 21 Aug. 1912. 

J. CALANDER. 



 

1912 den 12 September. 

2:a). Följande kostnadsförslag: 
Kostnadsuppgift 

för Vatten- och Kloakledning genom Västra Kronbergsgatan till 
Skottegränd. 

 ä pris kronor S:ma kr. 
Rörgraf 1,5 m. djup 0,6 m. bred i botten:   

Jordschaktning 260 kbm. . . . . . 1,50 390: —  

Bergsprängning 66 » . . . . . 8,- 528: -  

Sidogräfning för ränstensbrunnai ' vatten-   

poster och brandposter . . 30 kbm. 4,— 120: —  

Borttransportering af sten . . 100 » 1,50 150: -  

Aterfyllning af jord .... 100 » 1,50 150: —  

Igenskottning af rörgraf 260 » 0,25 65: — .1403: — 
Vattenledningen: längd 260 m.    

Gjutna 3” muffrör ..........................  260 m. 2,40 624: —  

D:o 3" rörkrökar . . . . 5 st. 3,— 15: —  

D:o 3"X3" F-rör . . . . 3 » 4.50 13: 50  

Brandposter ...................................  3 » 75,— 215: -  

Afstängningsventiler . . . . 2 » 25,- 50: —  

Nedläggning inberäknadt bly och tågor   

260 m .....................................  . . . . 0,40 104:  1,021: 50 
Kloakledningen: längd 245 m.    

Kloakrör 9" ....................................  245 m. 2,10 514: —  

Krökar 9" .......................................  5 st. 2,50 12: 50  

F-rör 9"X6" ...............................  17 » 3,50 59: 50  

Låsbrunnar med galler . . 4 » 35,— 140:  

Nedläggning ...................................  260 m. 0,20 
Sumn 

52: 
aa kronor 

778: - 
3,202: 50 

Kloakledning 
genom Västra Kronbergsgatan till Skottegränd. 245 m. lång. 1 m. djup, ä pris 

kronor S:rna kr. 
Jordschakt ...................................... 160 kbm. 1,50 240: - 
Bergsprängning .........................       40 » 8,— 320: 

Transport 560: — 



 

Transport 
á pris kronor 

560: — 
S:ma kr. 

Sidogräfning för ränstensbrunnar     15 » 
Borttransport af sten ... 70 » 
Återfyllning med jord ... 70 » 
Igenskottning af rörgraf , .                245 » 
Stenrör, brunnar med nedläggning Körbanans 
planering utplanering af 300 lass grus ...........  

Vatten- och Kloakledning från rörledningen 
nedanför gamla filtret till ändpunkten af 

ledningen i Skottegränd 170 m. lång. 
Sprängning .................................... 162 kbm. 
Jordschakt .......                               67,5 » 

4: — 
1,50 
1,50 
0,15 

1,25 

8- 
1,50 

70: - 
105: - 
105: - 

36: 75 
778: - 

1296: — 
101: 25 

1,654: 75 

375: — 

Jordtransport .................................. 162 » 
Vattenledningsrör 3" med läggning 170 m. 
Kloakledningsrör 9" med läggning 170 m. 

Lysekil den 21 Aug. 1912. 
J. CALANDER. 

1,50 243: - 
4,— 
3,20 ________  
Summa kronor 

1,640: 25 
680: — 
540: — 
2,860: 25 

Sedan dessa handlingar nu föredragits beslöts efter öfverläggning att 
tillstyrka Stadsfullmäktige att besluta anläggning af den ifrågasatta 
vattenledningen samtidigt med anläggningen af den beslutade 
kloakledningen i enlighet med Stadsingeniörens förslag, på villkor dock att 
Berg- och Tomtföreningen Klippan till staden såsom dess egendom 
öfverlämnar de med n:ris 29 t. o. m. 40 å Distriktslandtmätaren B. H. 
Lundholms år 1910 upprättade karta betecknade ägofigurerna, som vid 
landtmäteriförättningen för expropriationsrätt för Vattendammarna uttagits 
såsom tillhörande det vattenförande området vid dammarna. Kostnaderna 
för vatten- och kloakledningarna samt körbana ansåge dock Styrelsen böra 
beräknas till fyra tusen kronor, hvarför- utom skulle tillkomma c:a 3,000 
kronor för att få vattenledningen fullt effektiv. Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 

JOSEF CENTERWALL.» 



 

»Transsumt af protokollet, hållet vid 
Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
11 September 1912. 

§ 201. Uti bordlagda remissärendet, innefattande af Stadsfullmäktige 
begärdt yttrande med anledning af Herr Dahlströms motion om anläggande 
af vattenledning i Kronberget samtidigt med kloakanläggningen, fick 
Kammaren nu tillfälle att taga del af Styrelsens för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar yttrande i ärendet, hvilket yttrande innehölls i följande nu 
föredragna: 

Transsumt af protokollet, hållet vid Styrelsens 
för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 

sammanträde den 27 Augusti 1912.
8 55. Stadsingeniören — — — — — — — — — — — — 
Efter öfverläggning beslöt Kammaren härpå att för sin del instämma i 

Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar yttrande samt tillika 
föreslå, att om Stadsfullmäktige kommer att besluta i enlighet med nämnda 
styrelses förslag, för ändamålet erforderliga medel skulle anskaffas genom 
lån på kortare tid än två år. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygar 

JOSEF CENTERWALL.» 
De inkomna yttrandena föredrogos. 
Under öfverläggningen yrkades: af Herr Laurin bifall till Styrelsens för 

Lysekils Vatten- och Kloakledningar förslag, hvars innehåll af honom 
närmare belystes, och af Herr Gunnerson remiss till Drätselkammaren, med 
uppdrag för Kammaren att underhandla med Berg- och tomtföreningen 
Klippan, medan Herr Dahlström, som icke hade något yrkande, framhöll, att 
det ju vore en ny princip som man nu slagit in på, att fordra vederlag af 
tomtägarne, där nya ledningar framdrogos, och för öfrigt höll före, att 
»Klippan», som icke ägde alla de tomter man föreslagit begära af dem i 
vederlag, skulle åläggas allt för stor uppoffring redan genom att nödgas afstå 
de af tomterna ifråga, föreningen verkligen ägde. 



 

I enlighet med Herr Gunnersons yrkande remitterades ärendet till 
Drätselkammaren, som skulle underhandla med Berg- och tomtföreningen 
Klippan om dess afstående till staden af vissa tomter i enlighet med 
Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar af Drätselkammaren 
tillstyrkta förlag. 

§ 102. 
Sedan Stadsfullmäktige den 5 nästlidne Juli, § 77, beslutit dels 

försäljning af stadens delar af tomten N:o 117 A. vid Kungsgatan och dels 
köp af vissa delar af samma tomt, hade Kammaren, sedan firman A. & R. 
Christenson förklarat sig icke vilja godtaga Stadsfullmäktiges beslut i saken, 
inkommit med nytt förslag till reglering af ifrågavarande tomt, hvilket förslag 
innehölls i följande nu föredragna protokollsutdrag: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 28 

Augusti 1912.
§ 197. Sedan Stadsfullmäktige den 5 nästlidne Juli bifallit Drät-

selkammarens förslag ang. försäljning af stadens delar af tomten N:o 117 A 
vid Kungsgatan och köp af vissa delar af samma tomt, hade firman A. & R. 
Christenson hit inkommit med följande skrifvelse: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 

Med anledning af Stadsfullmäktiges beslut om uppgörelse af tomten 
N:o 117 A. Kungsgatan meddelas härmed att vi icke kunna antaga detsamma.

Dock äro vi villiga ingå på byggnadsnämndens regleringsförslag af den 
12 Augusti 1912 enligt de å bifogade kartskiss uppdragna röda linierna, och 
hemställer vördsamt om förslag till uppgörelse i enlighet därmed snarast 
möjligt. 

Lysekil den 27 Augusti 1912. 

A. & R. CHRISTENSON.» bilägges. 
1 kartskiss, ett protokollsutdrag från byggnadsnämnden. 



 

Härvid funnos fogade: l:o detta Byggnadsnämndens protokoll: 

»Utdrag af protokoll vid sammanträde den 12 
Augusti 1912. 

Närvarande: Borgmästare Axel Sundberg, Ordförande, Byggmästare 0. 
Wallén, Fabrikör J. H. Lindman, Fabrikör Aug. Mattsson, Byggmästare R. 
Christensson, Stadsingeniör J. Calander, Sekreterare. 

§ 132. 

Föredrogs A. & R. Christensons ansökan att enligt en planskiss 
upptagande den del af gamla tomten, som faller innanför gatu- linierna å nya 
regleringskartan, få bebygga sin tomt N:o I 17 A, vid Kungsgatan, sålunda 
frångående det regleringsförslag som af B. N. antagits den 3 Juni. 

Som B. N. ej finner anledning att frångå sitt beslut om reglering af Polis 
R. Ljunggrens tomt, hvilket förutsätter tomtutbyte af nordöstra spetsen af 
gamla tomten 117 A, kan ansökan ej bifallas. För underlättande af sökandens 
uppgörelse med staden kunde eventuellt formen på tomten ändras i sydvästra 
hörnet så att bortspräng- ning af berget i gatan nedgår till mindre massa. 

Från det justerade protokollet, rätt utdraget betygas: 

J. CALANDER. 
Lösen 2: — kronor. 

2:o kartskiss öfver området ifråga. 

Efter föredragning och granskning af handlingarna beslöt Kammaren 
bordlägga ärendet och under tiden tillfråga firman A. & R. Christenson, om 
firman ville gå in på att byta jämt om jämt med staden enligt den af 
Byggnadsnämnden den 3 sistlidne Juni beslutade regleringen af tomten, om 
den förut stipulerade skyldigheten för firman att spränga bort berget i 
sydväst intill Kungsgatan bortfölle, samt att på samma gång meddela firman, 
att om detta förslag icke 



 

antoges af firman, Kammaren för sin del icke komme att frångå sitt förra 
förslag ang. ägoutbytet ifråga. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL». 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 11 

September 1912.
§ 202. Sedan Hrr A. & R. Christenson erhållit del af Kammarens under 

§ 197 här ofvan förut antecknade beslut ang. reglering af tomten N:o 117 A. 
Kungsgatan, hade de inkommit med följande skrifvelse: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Med anledning af Drätselkammarens förslag till uppgörelse och 

reglering af vår tomt N:o 117 A. Kungsgatan enligt protokoll af den 28 
Augusti 1912 under § 35 få vi meddela att vi icke kunna ingå på Kammarens 
förslag, men äro vi villiga om snar uppgörelse kan ske, och tomten regleras 
efter Bvggnadsnämndens regleringsförslag af den 12 Augusti 1912 till 
Staden försälja den del af tomten Staden önskat köpa till ett pris af kronor (7) 
per kv.-aln, samt att köpa de Staden tillhörande bergområden som ligga 
bakom vår tomt, men inom den af Byggnadsnämnden senast föreslagna 
regleringen till ett pris af kronor 2,25 per kv.-aln. 

Då det bråskar för oss att få frågan ordnad fortast möjligt, hemställa vi 
vördsamt att ärendet behandlas, så att den kan föredragas Stadsfullmäktige 
vid första nästa sammanträde. 

Lysekil den 4 September 1912. 
A. & R. CHRISTENSON. 

Efter föredragning häraf beslöt Kammaren att hos Stadsfullmä- tige 
föreslå, att Stadsfullmäktige ville frångå sitt i ärendet fattade 



 

beslut, och i stället besluta i enlighet med Kammarens under § 197 här ofvan 
beslutade medlingsförslag. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL». 

Under öfverläggningen framhöll Herr Christenson, att om Drät-
selkammarens förslag ginge igenom, polisen Ljunggren skulle få köpa sin 
tomt till halfva priset, mot hvad Herrarne Christenson skulle få gifva för sin, 
hvaremot Herr Anderson invände, att tomten ifråga, som vette åt 
Kungsgatan, vore värd mycket mer än den Ljunggren vill köpa, samt 
yrkades af: 

Herr Lilliehöök: bifall till Drätselkammarens förslag och Herr 
Gunnerson med instämmande af Herr Bovik, som framhöll att högre 
eftergift borde göras för att få ett stort hus byggdt på tomten, att staden skulle 
af firman A. & R. Christenson köpa de för gatu- och tomtregleringen ifråga 
behöfliga områdena till ett pris af 7 kronor per kv.-aln och till firman sälja 
det af Byggnadsnämnden med rektangulär form fastställda tomtområdet till 
ett pris af 2 kronor 25 öre, allt utan några andra villkor. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden 
proposition på dels Drätselkammarens förslag och dels Herr Gun- nersons 
yrkande. Ordföranden förklarade sistnämnda proposition vara med ja 
besvarad, hvadan, då votering ej begärdes, Stadsfullmäktige alltså hade 
beslutit i enlighet med Herr Gunnersons yrkande. 

§ 103. 
Sedan Stadsfullmäktige den 22 November 1910, § 149 i protokollet för 

samma år, beslutit att till Herr Z. H. Thelén för ett pris af tre kronor per 
kv.-aln försälja tomten N:o 41 Kungsgatan, beräknad till en areal af 1943 
kv.-alnar, så hade Thelén hos Drätselkammaren anmält sig vilja köpa 
tomten, men sedermera icke fullföljt köpet. Med anledning af från Thelén i 
denna månad hos Drätselkammaren förnyad framställning om fullföljande 
af köpet anhöll nu Kammaren hos Stadsfullmäktige om nytt bemyndigande 
att till Thelén för 



 

det förut bestämda priset och den förut beräknade arealen, få försälja tomten 
ifråga. Denna Drätselkammarens begäran bifölls enhälligt. 

§ 104. 
Sedan Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar utsett sin 

ordförande, Direktören L. Laurin, och en af sina ledamöter, Förvaltaren J. 
Sterner, att underhandla med Fabrikören Carl Olsson om köp af hans delar af 
Rotemyren och kringliggande mark, men Olsson förklarat sig icke vilja ingå 
i närmare underhandlingar med de af styrelsen utsedda underhandlarne, utan 
att desse blefve af Stadsfullmäktige bemyndigade att föra berörda 
underhandling för stadens räkning, så hade Styrelsen för Lysekils Vatten-
och Kloakledningar underställt Stadsfullmäktige detta ärende. 

Stadsfullmäktige beslöto nu att bemyndiga Direktören L. Laurin och 
Förvaltaren J. Sterner att för stadens räkning föra berörda underhandlingar 
med Fabrikören Olsson. 

§ 105. 
Brandchefen hade genom Magistraten inkommit med följande 

skriftliga framställning: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Den brandskadeersättning, som tillföll staden genom eldsvådan vid 
Kungsgatan sistl. Maj, och som Herrar Stadsfullmäktige beviljade till inköp 
af nya slangar med kopplingar, har visat sig otillräcklig. Vårt oundvikliga 
behof af slangar och kopplingar, ökadt genom senaste eldsvåden vid 
Landsvägsgatan, kräfver ett ytterligare belopp af 908 kronor, hvilka jag 
vördsamt anhåller må beviljas för detta ändamål äfvensom ett belopp af 80 
kr. till inköp af ett brandskåp med tillbehör att uppsättas å den plats där båda 
Kvarn bergsgatorna sammanlöpa. 

Till sist får jag vördsamt anhålla, att herrar Stadsfullmäktige ville 
uppdraga åt styrelsen för stadens elektricitetsverk att låta anbringa strax 
ofvan hvarje af stadens elfva brandskåp inom staden en mindre elektrisk 
lampa med rödt glas för att såmedelst nattetid sär- skildt framhålla 
brandskåpets belägenhet. Vid de båda senaste elds 



 

vådorna har det visat sig att allmänheten saknat kännedom om brandskåpens 
belägenhet. 

Lysekil den 24 Augusti 1912. 
EMIL LÖFBERG.» 

Detta ärende hade af Stadsfullmäktiges ordförande för skyndsamt yttrande 
remitterats till Drätselkammaren. Kammaren, hvars yttrande nu förelåg och 
upplästes, hade tillstyrkt bifall till framställningen ifråga. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

§ 106. 

Aktiebolaget Blixten å N. Grundsund hade genom Magistraten inkommit 
med en skriftlig framställning, med därå tecknadt instämmande af Herr Elof 
Cornér, så lydande: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Aktiebolaget Blixten i Norra Grundsund af Lyse socken har vid Rinkenäs 
inrättat en filial för sin trävaruaffär. Skulle denna filial bära sig, kommer det att 
ifrågasättas, att öfverflytta fabrikationen till Rinkenäs. 

En nödvändig förutsättning för att filialen vid Rinkenäs skall visa ett godt 
resultat är emellertid att god väg dit ordnas, ty den nu befintliga körvägen dit är i 
det närmaste oduglig åtminstone för tyng- O      

re lass. 
På grund häraf och då en väg till Rinkenäs alltid måste utläggas, därest 

staden skall kunna afyttra eller bortarrendera sina tomter därute, få vi vördsamt 
anhålla, att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta att en sådan väg skall utläggas. 

Kostnaden för densamma torde icke blifva avskräckande, ty dels kan staden 
genom att anvisa sjöstranden i fråga till afstjälpningsplats för fyllnadsämnen få 
det erforderliga fyllnadsämnet dittransporteradt 



 

utan afgift, och dels torde själfva planeringsarbetet icke blifva af någon svårare 
art. Vägen torde lämpligen böra löpa utmed själfva sjöstranden. 

Göteborg den 27 Juli 1912. 
Aktiebolaget Blixten 

GUSTAF THUNBERG. 

Undertecknad, som för min anjovisfabrikation vid Rinkenäs också har behof 
af den ifrågasatta vägen, instämmer uti förestående ansökan. 

Lysekil den 30 Juli 1912. 

ELOF CORNÉR.» 
Ärendet remitterades till Drätselkammaren för utlåtande.

§ 107. 
Herr Nilssons vid nästföregående möte väckta, under § 99 här ofvan 

antecknade motion om prenumeration å Svenska Stadsförbundets tidskrift för de 
tre närmast föregående åren upptogs till behandling och afslogs. 

§ 108  
Magistraten hade öfverlämnat följande revisionsberättelse öfver 

Drätselkammarens räkenskaper och förvaltning för år 1911: 
»Undertecknade, utsedda revisorer för granskning af Drätselkammarens i 

Lysekil räkenskaper och förvaltning för år 1911, få efter verkställd t uppdrag 
afgifva följande: 

REVISIONSBERÄTTELSE 

Vid årets början utgjorde enligt räkenskaperna: 
Tillgångar ..........................................................................................l,093,703:61 
Skulder .  ...................................................................................... 733,083;89 

Kapitalbehållning Kr. 360,619: 72 



 

Inkomster:

Brännvinsmedels Konto 
Hamnstyrelsens » 
Vattenafgifters » 
Debiterade utskylders » 
Hyrors » 
Tomt- och Bergarrendens » 
Bevillningsafgifters » 
Bötesmedels » 
Hundskatters » 
Brandböckers » 
Platshyrers » 
Räntors » 
Oförutsedda Inkomsters » 
Vinst och Förlust » 

Utgifter: 

Hamnstyrelsens Konto 
Undervisningens » 
Telefonafgifters » 
Skolkassans » 
Debiterade Utskylders » 
Kyrkokassans » 
Barnavårdsnämndens » 
Fattigvårdens » 
Räntors » 
Oförutsedda Utgifters » 
Amortering & Ränta å Obl. lånet 
Sundhetsvårdens Konto 
Verk & Inrättningars » 
Allm. Byggn. & platsers » 
Afskrifningars » 

.... 40,254: 67 

.... 9,100: — 

.... 1,063: - 

. . . . 118,720: 22 

.... 3,050: — 

.... 13,329: 95 

.... 14: 70 

.... 141: — 

.... 670: — 

.... -: 50 

.... 185: — 

.... 2,416: 82 

.... 6,020: 67 

.... 4,916: 30 
Summa Kr. 199,882: 83 

.... 2.000: - 

.... 3,600: - 

.... 110: 75 

.... 27,282: 83 

.... 197: 91 

.... 16,600: — 

.... 1,825: - 

.... 19,600: — 

.... 24,459: 40 

.... 3,939: 03 

.... 14,917: — 

.... 6,923: 39 

.... 34,560: — 

.... 41,129: 48 

.... 2,737: 22 
Summa Kr. 199,882: 83 



 

Tillgångar: 

Fordran á tomtarrenden .... 
Bryggor & Kajer . . . . .  
Inventarier . .  ....................  
Kassa Konto, behållning .... 
Byggnader .... . .    
Jordfastigheter ...................................  
Innestående på Giro . . . . 
Dräneringar . . . . . . . 
Hamnens tillgångar ... 
Fordran å vattenafgifter .... 
Vattenledningen .  .....  ........................ 
Fordran å ensk. arbeten .... 
Resterande skatter . ... . 
Förskotterade medel ..........................  
Innestående å Sparkasseräkning »

 » Kaptalräkning   
Aktier i Lysekils Järnv: A.-B. . 

Skulder: 
Stockholms Stads Sparbank . 
Obligationslånet ....... 
Diverse Kreditorer . . . . .  
Hamnens Skulder . . . . 
Reserverade medel . . . .   
Kapitalkonto .......................................  
Obligationslånet .................................  

Kapitalkonto: 
Ingående Balans ..... 
Afbetalt å Obligationslånet .  
Hamnens ökade tillgångar .  
Värdeökning å. bryggor . 

Transport 

 .................................1,710:03 
 ............................. 164,032:26 

 .......................... 42,823:40 
 ................................ 1,742:20 
 .............................. 50,963:84 
 ............................ 572,668:87 

 .......................... 15,516: 69 
 ......................... 23,830:97 
 ............................4,951:50 

 ................................ 1,350:72 
 ......................... 64,742:80 

 ................................ 1,541:93 
 .............................. 44,700:17 

. ... . 45,402: 04 
 ................................ 1,000:— 
 .............................. 45,149:98 
 ............................ 700,000:- 

Summa Kr. 1,782,127: 40 

 ......................... 20,640:90 
 ...........................  527,000:— 

 ........................... 2,277:26 
..... 47,386: 82 

 ...............................  2,216: 82 
 ....................... 382,605:60 

..... . 800,000; — 
SummaKr. 1,782,127; 40 

.      360,619: 72 
13,000: — 

6,496: 81 
2,715: 09 

Kr. 382,831: 62 



 

Transport Kr. 382,831: 62 
Stallbyggnaden i Rosvik ........................................  825: — 
Tillbyggnad i poliskontoret ....................................  350: — 
Nyanlagda dräneringar ........................................  1,077: 08 

» vattenledningar .........................................  3,061: 23 388,144:93
hvarifrån afgår 

Skillnaden mellan Stadens inkomster & 
utgifter ...........................................................  
Värdeminskning å inventarier . . . . 
Skilln. mell. 1910—1911 år kassabehåll- 
ning för hamnen ............................................  

4,916: 30 
510: - 

113; 03 5,539: 33 
Återstår Kr. 382,605: 60 

Då räkenskaperna äro med ordning och sakkännedom förda samt i 
öfrigt försedda med nödiga verifikationer, få vi tillstyrka full ansvarsfrihet 
för den tid revisionen omfattar. 

För öfrigt få revisorerna såsom sin uppfattning framhålla önsk-
värdheten af att Fullmäktige fattade beslut om tillsättandet af s. k. 
stadsrevisorer, som år från år kunna följa fattade beslut om såväl inkomster 
som utgifter för staden. 

Lysekil den 9 September 1912. 

J. W. MAGNUSSON. A. W. CHRISTENSSON.
AXEL BERONIUS 

Efter föredragning häraf beslöto Stadsfullmäktige att i enlighet med 
revisorernas yrkande bevilja vederbörande full ansvarsfrihet för den tid 
revisionsberättelsen omfattade. 

Beträffande revisorernas förslag om tillsättandet af s. k. stadsrevisorer 
beslöts att tillsvidare låta vid saken bero. 

§ 109  
Genom Magistraten hade följande revisionsberättelse öfver Hamn-

styrelsens inkomster och förvaltning för år 1911 inkommit: 
»Undertecknade utsedda att granska Lysekils Hamnstyrelses rä-

kenskaper och förvaltning för år 1911, få härmed afgifva följande 



 

REVISIONSBERÄTTELSE. 

Tillgångar från 1910.
Inventarier ..............................................   . Kr. 5,562: — 
Kajundersökningen Sillgränd- Slätteskär » 2,023: 73 
Båthamnen ................................................. » 543: 06 
Tullpackhuset ............................................  » 4,572: 30 
Kajarbetet i Sillgränd ...... » 41,098: 84 

» Rosvik ..................................  » 21,036: 78 
Utfyllnaden i Sillgränd ..............................  » 3,901: 52 
Förlängning af Kolbryggan .......................  » 540: 76 
Kajförslaget i Norra Hamnen .... » 1,215: 60 
Kassabehållning ........................................  

Inkomster under året. 

» 1,907: 33 82,401: 92 

Uppbörd för Passagerareångare . Kr. 9,000: 13 
» » Fartyg .....................................  » 6,341: 47 
» » Varor ...................................... » 12,223: 03 
» » Planlegor ...............................  

Öfverfördt från Kontot Utfyllnaden i Sill-
gränd till Kontot Piren i Norra Hamnen 

Utgifter under året: 

» 1,468: 85 29,033: 48 

1,000: — 
    Kronor 112,435: 40 

Afskrifning å Inventarier ...........................  Kr 243: 60 
Inbetalt skuld till Stadskassan fr. 1910 » 2,500: - 

» 1911 års bidrag till Stadskassan » 9,100: — 
1,800: - Hamnkaptenens lön ...................................  » 

Hamnkassörens provision .........................  » 1,525: 66 
Muddring i Hamnen ..................................  » 1,132: 37 
Hamnlotsens lön ........................................  » 200: — 
Bryggornas underhåll ................................. » 3,185: 91 

4,560: 16 Räntor  .............................................  . . » 
Diverse utgifter ........................................... » 2,930: 26 
Afbetalt å Kreditivskuld ............................  » 1,919: 84 29,097: 80 

Transport Kr. 29,097: 80 



 

Tillgångar från 1911.
Transport Kr. 29,097: 80

Inventarier .............................................. Kr. 5,786: — 
 Kajundersökningen Sillgränd-Slättskär . » 2,023:

 73 
Båthamnen................................................ » 502: 68 
Tullpackhuset ........................................... » 4,572: 30 
Kajarbetet i Sillgränd ............................... » 41,098: 84 

» » Rosvik ................................... » 21,036: 78 
Förlängning af Kolbryggan . . . . . » 540: 76 
Kajförslaget Sillgränd—Lysells brygga » 150: — 
Utfyllande i Sillgränd ............................... » 4,616: 61 

Kronor
83,337: 60 
112,435: 40 

Då räkenskaperna äro förda med ordning och noggranhet, 
in- och utbetalningarne försedda med vederbörliga verifikationer 
och någon anledning till anmärkning äfven i öfrigt icke 
förekommit, få revisorerna tillstyrka ansvarsfrihet för 1911 års 
förvaltning. 

Lysekil den 8 Augusti 1912. 
HJALMAR CARLSSON. SVEN LARSON. H. Efter föredragning häraf och sedan af Herr Lindman 

framhållits, att Hamnstyrelsen borde försöka få större inkomster i 
planhyror, än nu vore fallet, beslöts att i enlighet med revisorernas 
tillstyrkande bevilja vederbörande ansvarsfrihet för 1911 års 
förvaltning. 

§ 110. 
Fattigvårdsstyrelsen hade med anledning at 

Stadsfullmäktiges beslut den 5 nästlidne Juni, § 66 i protokollet, 
inkommit med begärd förklaring öfver af vederbörande revisorer 
gjorda anmärkningar mot Styrelsens räkenskaper och förvaltning 
för år 1911. 

Förklaringen, som nu föredrogs, var af följande lydelse: »Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Med anledning af de anmärkningar revisorerna af 

Lysekils fattigvårds räkenskaper för sistlidet år framställt, får jag 
vördsamt anföra: 



 

Det har i många år utan anmärkning praktiserats att icke påföra 
fattigvårdens räkenskaper utlägg för understödstagare från andra kommuner 
förrän, hvilket endast i enstaka fall inträffat, vederbörande myndighets utslag 
ogillat våra ersättningsanspråk. Jag har nämligen ansett det missvisande att 
påföra räkenskaperna för exempelvis 1911 utlägg för andra kommuner till 
belopp af, endast från en kommun flera hundra kronor, hvilka sedan helt eller 
till större delen återbäras under 1912 och 1913. Häraf följer att den af revi-
sorerna påvisade stora kassabehållningen endast är skenbar. 

Då emellertid flertalet ledamöter i fattigvårdsstyrelsen vid behandling af 
denna fråga uttalade sig för debitering med följande kre- ditering af alla 
ofvannämnda utlägg, kommer så hädanefter att ske. Någon kassabehållning 
utöfver den oundgängligen nödvändiga skall hädanefter icke förekomma. 

Med nämnda debitering och kreditering af samtliga dessa utlägg 
bortfaller äfven revisorernas anmärkning om inkomsters och utgifters 
införande den dag de förekommit. 

Revisorernas uttalande att konto må uppläggas för hvarje un-
derstödstagare skall gerna efterkommas, om herrar Stadsfullmäktige så önska, 
men revisorernas motiv härför: »lättare kontroll» — torde näpperligen vinnas, 
då ingen enda utgiftspost förekommer i kassaboken som icke är angifven i den 
af hela styrelsen justerade protokollsboken. 

Hvad beträffar revisorernas sista anmäkning att årets räkenskaper icke 
krediterats det belopp Konungens Befallningshafvande ålagt E. G. Johansson 
att godtgöra fattigvården till Kärl Petterssons enkas underhåll, beror detta 
ingalunda på något förbiseende; 

Fattigvårdsstyrelsen beslöt nämligen af flera skäl att lämna be- mälde 
Johansson anstånd med skuldens inbetalande. I Konungens 
Befallningshafvandes utslag innehar styrelsen ett till utmätning genast klart 
fordringsbevis. 

Lysekil den 23 Juni 1912. 
A fattigvårdsstyrelsens vägnar: 

EMIL LÖFBERG». 

Under öfverläggningen upplyste Herr Bovik, att han reserverat sig mot 
fattigvårdsstyrelsens beslut angående förklaringens affattning, 



 

enär revisorerna icke gjort anmärkning rörande användandet af kuponger, 
bidrag till tuberkelsjuka och reglemente, och framhöll, att om någon 
anmärkning angående kupongers användande gjorts, denna drabbade 
fattigvårdsstyrelsens alla ledamöter och icke endast ordföranden, hvarför 
talaren icke ville vara med om att skjuta all skuld i detta afseende på 
styrelsens ordförande. 

Herr Lilliehöök påpekade, att om ett reglemente finnes, borde det 
tryckas och utgifvas, samt framhöll att för fattigvårdsstyrelsen borde finnas 
en kassaförvaltare och redogörare, som stode utom styrelsen. 

Sedan öfverläggningen afslutats, beslöto Stadsfullmäktige att bevilja 
fattigvårdsstyrelsen ansvarsfrihet för 1911 års räkenskaper och förvaltning, 
att icke vidtaga någon åtgärd rörande ändring af fattigvårdsstyrelsens 
bokföringssätt, utan öfverlämna åt styrelsen att därvid förfara som den 
pröfvade lämpligt, samt att icke yttra sig ifråga om styrelsens bidrag till 
sanatorivård. 

§ 111. 
På grund af sitt åtagande vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 25 

sistlidne Juli hade Herr Borgmästaren Sundberg uppsatt och till 
Stadsfullmäktige öfverlämnat följande förslag till besvär öfver 
Landshöfdingeämbetets i Göteborgs och Bohus län utslag den 8 sistlidne Juli, 
hvarigenom Stadsfullmäktiges beslut den 21 Mars detta år att anslå 250 
kronor till Stadens skyttegille ogillats: 

»Till Konungen. 
Öfver Landshöfdingeämbetets i Göteborgs och Bohus län härvid 

bilagda utslag den 8 sistlidne Juli, hvarigenom upphäfts ett af Stads-
fullmäktige fattadt beslut angående ett anslag å 250 kronor till stadens 
skyttegille, få stadsfullmäktige härmed i underdånighet anföra besvär och 
därvid framhålla följande: 

Stadsfullmäktiges beslut har undanröjts på grund däraf att anvisande af 
medel till frivilliga skytteväsendet icke utgör en sådan kommunens 
gemensamma ordnings- och hushållningsangelägenhet, som tillhör 
stadsfullmäktiges handläggning. Att anslaget ifråga icke kan betraktas såsom 
någon ordningsangelägenhet kan ju medgifvas. Hvad däremot angår frågan, 
huruvida det är att anse såsom en hushållningsangelägenhet, så torde denna 
frågas afgörande bero på den tolkning, som rätteligen bör gifvas åt begreppet 
hushållningsangelägehet. Det är uppenbart att man härvidlag icke får göra sig 
skyldig till en alltför 



 

snäf tolkning. Äfven om en sådan ursprungligen skulle varit afsedd, så måste 
gifvetvis en friare tolkning anses vara betingad på grund af de förändrade 
förhållanden, hvilka inträdt på så många områden efter kommunallagarnas 
tillkomst för 50 år sedan. För en sådan uppfattning kan hämtas stöd ur C. G. 
Hammarskjölds arbete Bidrag till tolkning af Kungl. Förordningarna den 21 
Mars 1862 m. m., hvaresf framhålles att ett försök för att redogöra för hvilka 
anordningar och anstalter, som höra under en kommuns ordnings- och 
hushållningsange- lägenheter, uppenbarligen måste misslyckas, enär »hvad 
som å en ort och en tid kanske icke är en kommuns gemensamma ordnings-
och hushållningsangelägenhet kan å en annan ort och under andra 
tidsförhållanden anses vara det». Det har också tid efter annan visat sig nödigt 
för kommunerna att lämna ekonomiskt understöd åt en eller annan inom dem 
bedrifven gagnande verksamhet, som strängt taget icke kan anses som någon 
hushållningsangelägenhet. I detta afseénde har, såsom bekant, under årens 
lopp i städerna utbildat sig en praxis, som visat sig vara synnerligen lämplig 
och fördelaktig. Sålunda har i en mångfald städer anslag opåtalt utgått icke 
blott till skytteföreningar, utan äfven till enskilda läroverk samt föreläsnings-
och idrottsföreningar äfvensom till befrämjandet af nykerhets- verksamheten, 
ehuru icke något af dessa anslag kan betraktas såsom en 
hushållningsangelägenhet i egentlig bemärkelse. 

Hvad särskildt beträffar anslagen till skytteväsendet, så torde det icke 
kunna bestridas att en skytteförening inom ett samhälle ut- öfvar en mycket 
gagnande verksamhet. Den är för det första en idrott, som tjänar till att stärka 
och utveckla några af de viktigaste fysiska förmögenheterna. Vidare bereder 
den sina medlemmar en god förströelse under lämpliga former och kan 
därigenom undanrödja många nöjestillfällen af mindre lämplig eller rent af 
skadlig beskaffenhet. Och slutligen bedrifva skytteföreningarne i allmänhet på 
så sätt och under former, som äro i hög grad ägnade att väcka och underhålla 
kärleken till hembygden och fosterlandet. 

Det har från visst håll framhållits att skytteväsendet är att betrakta som en 
försvarsrörelse samt att dess understödjande följaktligen icke är en 
kommunens, utan en hela landets angelägenhet. En sådan uppfattning kan icke 
vara riktig. Skytteväsendet torde i lika hög grad som till t. ex idrotts- och 
föreläsningsväsendet vara en social företeelse af så stor och oomtvistlig nytta 
för hvarje kommun, 



 

inom hvilken den uppenbarar sig, att det bör vara kommunerna o- betaget att 
understödja den. 

Genom hvad sålunda anförts torde få anses ådagalagt att stads-
fullmäktige genom beviljandet af ifrågavarande anslag till stadens 
skytteförening icke öfverskridit sin befogenhet enligt 1 § i Kungl. 
Förordningen angående kommunalstyrelse i stad den 21 Mars 1862. 

På grund häraf och då stadsfullmäktige funnit att den verksamhet, som 
utöfvas af nämnda skytteförening, är af för samhället gagnande 
beskaffenhet, anhålla stadsfullmäktige härmed i underdånighet, att Eders 
Kungl. Maj:t täcktes, med undanrödjande af Landshöfdin- geämbetets utslag 
fastställa stadsfullmäktiges beslut uti ifrågavarande ärende. 

Underdånigst. 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 

Lysekil den September 1912. 
Härvid fanns fogadt det beslut, som skulle öfverklagas. 
Efter föredragning af handlingarna beslöto Stadsfullmäktige på förslag 

af Herr Lilliehöök att med uttryckande af sin djupa tacksamhet till Herr 
Borgmästaren Sundberg för hans värdefulla hjälp, affatta sin besvärsskrift i 
enlighet med det nu upplästa förslaget. 

§ 112. 
Följande inkomna motion föredrogs: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Undertecknade få härmed föreslå att Herrar Stadsfullmäktige ville 

besluta att hundskatten härstädes från nästa års ingång höjes till 25 kr. 
Såsom motiv för detta vårt förslag anföres den skada som dylika djur 

åstadkomma dels i stadens planteringar, dels för enskilda. 
Det snusk som man dagligen kan bevittna på gator, trappor och 

portgångar etc. utgör ett talande skäl för att vår motion måtte beaktas och 
bifallas. 

Lysekil den 14 Augusti 1912. 
GUST. RICHTER. J. H.

B. P. JONSSON. EM. AXEL 
NILSSON. OSCAR JOHN 
STERNER. 

J. A. ANDERSON. 

LINDMAN
. 
HÖRMAN. 
WALLÉN. 

CARL 
BACKMAN. 

C. F. LIDELL. 
AXEL 

DAHLSTRÖM. 



 

Till en början upplyste ordföranden, att motionen icke kunde upptagas 
till behandling, enär hundskatt icke finge bestämmas till högre belopp än 15 
kronor, och motionen alltså vore olaglig. 

Herr Gunnerson yrkade, att motionen såsom olaglig icke skulle 
föranleda någon Stadsfullmäktiges åtgärd, hvaremot Herr Richter invände, 
att man kunde gå till Kungl. Maj:t i frågan, hvarför han yrkade bifall till 
motionen. Herr Lindman yrkade höjandet af hundskatten till femton kronor. 
Vice ordföranden yrkade bordläggning, och Herr Dahlström, med hvilken 
Herr Richter nu förenade sig, framhöll, att det kanske vore bäst att afslå 
motionen och komma in med ny motion i ärendet. 

Sedan åtskilligt talats både för och emot en förhöjning af hundskatten, 
förklarade ordföranden, att han vägrade framställa proposition på bifall till 
motionen. 

Stadsfullmäktige enade sig nu om att besluta bordlägga Herr Lindmans 
yrkande. 

§ 113. 
Brandkåren hade genom Magistraten inkommit med följande ansökan 

om löneförhöjning. 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Härmed få vi samtliga vid Lysekils fasta brandkår anställda brandmän 

hos Herrar Stadsfullmäktige vördsamt anhålla om Femtio (50) kronors 
löneförhöjning per man och år, räknadt från den 1 Jan. 1913. 

Som motivering för denna vår anhållan vilja vi anföra dels den stora risk 
för lif och lem, som vi vid såväl öfningar som särskildt vid eldsvådetillfällen 
löper och dels den stora tidspillan, som vi i vårt dagliga yrke gör då vi 
förutom öfningar och eldsvådor äfven, som Herrar Stadsfullmäktige ha sig 
bekant, äro skyldiga att arbeta extra 30 timmar årligen, hvilken tid särskildt 
sista året tillfullo utnyttjats för sprutornas och materielens skötsel. Härvid är 
att märka det denna tid icke kan uttagas i följd utan det blir någon timme då 
och några då hvarför detta extra arbete mången gång blir rätt kännbart för oss. 
Vidare erinra vi om den stora ökning af brandmateriel som på senare år 
tillkommit och följer för deras skötsel ökat arbete för 



 

brandkåren. Äfvenså vilja vi framhålla samhällets starka utveckling och de 
större kraf som ställes på oss som skäl för bifall till vår anhållan. 

Lysekil den 26 Augusti 1912. 
SAMTLIGA BRANDMÄN VID LYSEKILS FASTA BRANDKÅR. 

Skrifvelsen lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
§ 114. 

På därom skriftligen framställd begäran blef Snickaren Carl And:s 
Svensson Kvarngränd N:o 21 på grund af styrkt långvarig sjukdom befriad 
från erläggande af resterande kommunalskatt för 1910 och 1911 nämligen 47 
kronor 15 öre för förstnämnda och hela skatten eller 132 kronor 80 öre för 
sistnämnda år. 

§ 115. 
Utom föredragningslistan föredrogs följande motion af Hrr Lindbom 

och Löfving: 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Vid Herrar Stadsfullmäktiges sammanträde den 17 Oktober 1905 
förekom till behandling ett af Herr Hörman m. fl. framställt förslag om 
iordningställande af gamla Strandgatan, hvilket förslag, sedan det vid 
tillfället remitterats till Drätselkammaren, åter förekom den 4 December 
samma år, då Drätselkammarens anmälan att den beordrat Stadsingeniören 
låta reparera några i gatan uppkomna gropar, samt dess hemställan i öfrigt 
»att ytterligare åtgärder icke måtte vidtagas då gatans beskaffenhet icke 
verkade menligt på trafiken därstädes», blef af Herrar Fullmäktige godkänd.

Nu hafva snart 7 år sedan dess förflutit utan att förbättring eller 
reparationer under tiden vidtagits å denna gata, som med undantag af Kungs-
och norra delen af Rosviksgatan är den mest trafikerade gatan i staden, och 
därför torde det icke kunna anses som en obillig begäran då undertecknade 
härmed taga sig friheten föreslå: 

att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta Gamla Strand-
gatans iordningställande och sättning med tuktad sten: 

Lysekil den 10 September 1912 
J. E. LINDBOM. O. G. LÖFVING. 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande, 



 

§ 116. 
Utom föredragningslistan väckte Herr Sterner motion att Flaggbergets åt 

blifvande Drottninggatan vettande sida måtte afdelas för stenafverkning. 
Ärendet bordlades till nästa sammanträde. 

§ 117. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr Richter och 

Bovik. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeras: 

MAGNUS RADHE. 
GUST. RICHTER. 

ALFR. BOVIK. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Onsdagen den 25 September 1912 kl 
6 e. m. betygar 

MAGNUS RADHE. 
JOSEF CENTERWALL. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1912. 



 

1912                Lysekils                   N:r 11. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 10 Oktober 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förfall voro: Herrar vice 
Ordföranden och Lilliehöök. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
Innan dagens förhandlingar togo sin början, meddelade Ordföranden, att 

Magistratens, Stadsfullmäktiges och Drätselkammarens ordförande 
gemensamt under gårdagen till Landshöfdingen Friherre Lagerbring med 
anledning af hans 65-åriga födelsedag å stadens vägnar afsändt ett 
lyckönskningstelegram, hvarjämte ordföranden omnämnde behandlingen och 
beslutet i landstinget angående hans motion om sjukstuga i Lysekil samt 
öfverlämnade till förvaring i stadens arkiv ritningar rörande den tilltänkta 
sjukstugan. 

§ 118. 
Den med anledning af Herr Sterners motion om ordnandet af 

ölhandteringen i staden för utredning i frågan den 30 dennes tillsatta 
kommittén hade inkommit med följande: 

»Protokoll, hållet vid sammanträde med de af 
Stadsfullmäktige den 30 November 1911 för 
lämnande af utredning i ölhandteringsfrå- gan 
utsedde kommitterade, å rådhuset i Lysekil den 9 
Oktober 1912. 

Närvarande: Herrar Radhe, vid föregående sammanträde vald till 
ordförande, Sterner, Dahlström och Lindbom. 

Vid protokollet undertecknad, Centerwall, såsom anmodad sekreterare. 
§ 1 Herr Sterner anmälde, att Herr Luckey vore förhindrad att deltaga 

i dagens förhandlingar. 



 

§ 2 Under öfverläggningen meddelade Herr Sterner, att han förgäfves 
sökt införskaffa exakta uppgifter ang. förtjensten för inne- hafvare af 
ölutskänknings-rättigheter, samt upplyste Herr Dahlström, att han från 
kompetent håll inhämtat, att för närvarande icke fanns något stadssamhälle 
och icke heller någon landskommun med ett enda undantag, som hade 
öfvertagit ölutskänkningsrättigheter för egen del. 

§ 3 Sedan frågan belysts ur olika synpunkter, beslöto Herrar 
Kommitterade att hos Stadsfullmäktige afgifva det utlåtandet, att 
Kommitterade ansågo många skäl tala emot stadens öfvertagande af 
ölhandteringen, men att enligt Kommitterades förmenande Herrar 
Stadsfullmäktige borde motsätta sig beviljandet af nya ölrättigheter samt söka 
få de nu befintliga rättigheterna indragna, så snart deras nuvarande 
innehafvare upplämna dem, eller det eljest lämpligen kan ske. 

§ 4 Ehuruväl det icke ingick i Kommitterades uppdrag, ansågo sig 
Kommitterade i detta sammanhang böra fästa Herrar Stadsfullmäktiges 
uppmärksamhet på den öl trafik, som under sommarmånaderna ägt rum i 
stadsparken. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 

AXEL A. DAHLSTRÖM. 
JOHN STERNER.» 

Efter föredragning 
lingarna. 

häraf beslöts att lägga protokollet till hand- 

§ 119. 
Uti bordlagda under § 67 här ofvan i protokollet förut antecknade 

ärendet, innefattande Herr Laurins motion om upphäfvande af det inom staden 
gällande förbudet för cykelåkning, hade Magistraten på grund af 
Stadsfullmäktiges hemställan hit inkommit med följande utlåtande i frågan: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan Stadsfullmäktige hemställt om Magistratens yttrande rörande en 

framställning om upphäfvande af förbudet mot cykelåkning här i staden, så får 
Magistraten nu i detta ärende anföra följande, 



 

Förbudet ifråga kom till stånd under år 1901. då cykelåkningen stod på 
sin höjdpunkt inom vårt land. Den stora mängd af cyklar, som då användes 
här på orten och medfördes af badgäster, lärer särskildt under sommartiden 
åstadkommit stora olägenheter för den öfriga trafiken å stadens i allmänhet 
mycket smala gator; och var förbudet därför synnerligen väl motiveradt. 

Sedan den tiden har emellertid inträdt förändrade förhållanden. 
Velocipedåkningen torde numera icke vara så allmän och omtyckt som för 
tio år tillbaka, och trafikförhållandena hafva nu väsentligt förbättrats genom 
anläggande af strandgata från Vadet till ångbåts- bron, hvarigenom 
trafikanterna från landsbygden kunna färdas till ångbåtsbron på två särskilda 
vägar. 

I följd häraf anser Magistraten förbudets bibehållande icke längre vara
af nöden annat än möjligtvis beträffande Rosviksgatan till Strandhotellen, 
hvarest gatuutrymmet är särskildt trångt. 

Hvad angår öfriga hos Stadsfullmäktige i detta ärende väckta spörsmål, 
anser Magistraten det hvarken lämpligt att stadga någon årsafgift för rätten 
till cykelåkning härstädes eller nödigt att föranstalta om cyklarnas 
registrering och förseende med nummerbricka, en anordning som endast 
förekommer och är behöflig i större städer. 

Lysekil den 27 September 1912. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.» 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herrar Laurin, som återtog sin motion, i hvad den icke öfver-

ensstämde med Magistratens yttrande i ärendet, Nilsson och Christenson att 
Stadsfullmäktige skulle besluta i ärendet i enlighet med Magistratens 
yttrande; 

Herrar Löfving och Mattsson: cykelåkningsförbudets upphäfvande helt 
och hållet: 

samt herr Richter, som befarade att samma olägenheter, hvarpå 
förbudets tillkomst grundats, skulle åter uppstå genom förbudets upp-
häfvande, afslag å motionen. 

Herr Gunnerson framhöll, att om förbudet upphäfdes, detta komme att 
verka olyckligt för trafiken å gatorna särskildt med hänsyn till barn, som till 
stor del vore hänvisade till gatorna såsom lekplatser. 



 

Sedan diskussionen förklarats afslutat, beslöto Stadsfullmäktige 
efter framställda propositioner på de olika yrkandena, att i enlighet med 
Herrar Löfvings och Mattssons yrkanden upphäfva cykelåknings- 
förbudet helt och hållet. 

Mot beslutet reserverade sig Herrar Ordföranden och Sterner, hvilka 
ansågo, att förbudet icke bort upphäfvas beträffande åkning å 
Rosviksgatan till Strandhotellen, enär gatuutrymmet där vore alldeles för 
trångt för cykelåkning, samt Herr Richter, hvilken ansåg, att förbudet i sin 
helhet borde fortfarande gälla. 

§ 120  
Herr Lindmans bordlagda, under § 112 här ofvan förut antecknade 

motion om hundskattens höjande till 15 kronor, upptogs nu till 
behandling. 

Under öfverläggningen yrkade: 
Herrar Lindman, Richter, Bovik och Wallén: bifall till motionen 
samt Herrar Gunnerson och Lidell: afslag å motionen. 
Beträffande hundskattemedlens användande yrkades af: 
Herr Lindman: att skyttegillet skulle erhålla 250 kronor däraf och 

återstoden användas till stadsparkens vårdande; samt 
Herr Bovik: att skyttegillet skulle erhålla hela beloppet. 
På yrkande af Herrar Nilsson och Anderson remitterades ärendet till 

Drätselkammaren för utredning. 

§ 121  
Herrar vice Ordföranden och Richter hade inkommit med en ge-

mensam skriftlig motion, som nu föredrogs och lydde sålunda: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige. 

Undertecknade få härmed vördsamt föreslå Herrar Stadsfullmäktige 
att, i likhet med hvad nyligen skett i Göteborg, antaga följande 
bestämmelser rörande hundars vistelse å gator och allmänna platser: 

»Hund må icke löpa ute å gata eller allmän plats, därest hunden ej är 
under tillsyn af vårdare, som öfvervakar, att densamma icke ofredar 
människor eller skadar allmänna planteringar. 

Hund må icke löpa lös å torg eller annan allmän plats, hvarest 
födoämnen hållas till salu, ej heller under tiden från och med den 1 



 

April till och ined den 30 September inom stadens allmänna planteringar. 
Tik skall under djurets löptid hållas inom hus. 
Hund, som anträffas ute å allmän plats under tid eller omständigheter, 

som stå i strid med de uti denna paragraf gifna föreskrifter, skall, där så ske 
kan, af polisbetjeningen omhändertagas och, der upplysning om ägaren ej 
kan erhållas, af polisbetjeningen tillvaratagas; och må djuret, sedan tre dygn 
förflutit efter dess upptagande, kunna dödas, så framt icke ägaren eller 
vårdaren inom denna tid återhämtar detsamma samt ersätter kostnaderna för 
dess upptagande och underhåll.» 

Dessa bestämmelser föreslå vi skola tillämpas från och med nästa års 
ingång. 

Lysekil den 17 September 1912. 
B. P. JONSSON. GUST. RICHTER.» 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Herr Nilsson: remiss till Drätselkammaren; 
Herrar Gunnerson och Bovik: afslag å motionen; 
Herr Dahlström: bordläggning. 
Herr Sterner ansåg frågan böra hänskjutas till Magistraten. 
Stadsfullmäktige beslöto bordlägga ärendet. 

§ 122  
Parkstyrelsen hade inkommit med framställning om erhållande af 

anslag å 1,500 kronor för 1913 i och för bestridande af utgifter för dels 
underhåll af Stadsparken och andra planteringar och dels parkvakt, hvilken 
framställning nu föredrogs och remitterades till Drätselkammaren för 
yttrande. 

§ 123  
Magistraten hade begärt Stadsfullmäktiges yttrande öfver af följande 

personer till Konungens Befallningshafvande i länet ingifna ansökningar om 
rätt till utskänkning af vin och öl här i staden, nämligen : 

Bernhard Hedberg under åren 1913, 1914 och 1915 i huset N:o 45 G:la 
Strandgatan; 



 

Källarmästaren J. W. Magnusson under nästa försäljningsår i 
Stadshotellets annex, nedre botten; 

O. Dorthé under åren 1913, 1914 och 1915 i huset N:o 33 Kungsgatan; 
samt Tullvaktmästaren O. W. Kleins hustru Anna Klein under åren 

1913, 1914 och 1915 i huset N:o 54 Kungsgatan till spisande gäster vid 
måltider. 

Vid behandling af detta ärende beslöts nu först på förslag af Herr 
Dahlström att icke tillstyrka någon utskänkningsrättighet för längre tid än 
under år 1913. 

Hvarje ansökan behandlades härefter för sig, därvid Stadsfullmäktige 
utan votering beslöto, med den inskränkning med afseende på tiden för 
rättigheternas utöfvande, som förut nämnts, tillstyrka ansökningarna af 
Hedberg och Dorthé, hvilka i många år haft dylika rättigheter och ansåges 
lämpliga att fortfarande innehafva sådana. 

Under öfverläggningen om Magnussons ansökan yrkades af: 
Herrar Dahlström och Bovik: att Stadsfullmäktige skulle af- styrka 

densamma; och 
Herrar Lidell och Sterner: att Stadsfullmäktige skulle tillstyrka samma 

ansökan, enär Magnusson för närvarande innehade dylik rättighet och vore 
lämplig för en sådan rättighets utöfning. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställd proposition på bifall till hvartdera af de framställda yrkandena, 
förklarat propositionen på bifall till Herrar Lidells och Sterners yrkande vara 
med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande 
justerade voteringsproposition: 

»Den som bifaller Magnussons ansökan, röstar ja; den det icke vill, nej; 
vinner nej, har Herrar Dahlströms och Boviks yrkande bifallits.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Ordföranden icke deltog, röstade: 
Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Nilsson, Gunnerson, 
Luckey, Sterner, Wallén, Christenson, Lidell, Richter, Lindman, Lau- rin, 
Löfving, Björsell och Hörman: ja, Herrar Mattsson, Pehrson, Dahlström och 
Bovik: nej. 

Ned 17 röster mot 4 hade alltså beslutits i enlighet med japropositionen.
Under öfverläggningen angående Kleins ansökan yrkades af: 



 

Herr Mattsson, särskildt med hänsyn till att utskänkningen skulle 
börjas i ny lokal, samt Dahlström och Lindman: att Stadsfullmäktige skulle 
afstyrka bifall till ansökningen; samt 

Herr Bovik, som ansåg den nya lokalen ej alls olämplig för ut-
skänkningen ifråga: att Stadsfullmäktige skulle tillstyrka bifall till 
ansökningen för nästa år. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter 
framställda propositioner på bifall till de båda yrkandena förklarat sig finna 
propositionen på bifall till Herrar Mattssons, Dahlströms och Lindmans 
yrkande vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den som tillstyrker ansökningen, röstar: ja; den det icke vill: nej; 
vinner nej, har beslutits i enlighet med Herr Dahlströms med fleres 
yrkande.» 

Vid upprop till omröstning, hvari Herrar Ordföranden och Gun- nerson 
icke deltogo, röstade: Herrar Backman, Nilsson, Lidell, Löf- ving, Björsell 
och Bovik: ja, men Herrar Lindbom, Carlsson, Anderson, Luckey, Sterner, 
Wallén, Christenson, Mattsson, Richter, Lindman, Pehrson, Dahlström, 
Laurin och Hörman: nej. 

Med 14 röster mot 6 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet 
med nejpropositionen. 

§ 124  
Den med uppdrag att förvalta de för undersökning af den ifrågasatta 

järnvägslinien Smedberg—Ed anslagna medel samt ombesörja 
undersökning i och för koncession å samma järnväg och begäran om 
statsanslag till densamma af Stadsfullmäktige den 24 Augusti 1911, § 90 i 
protokollet, tillsatta kommittén hade inkommit med följande nu föredragna 
framställning: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Sedan stadsfullmäktige under år 1911 medverkat till tillsättande af en 

kommitté med syfte att verka för realiserandet af en järnväg från Smedberg 
till Ed i Dalsland, så har denna kommitté låtit upprätta ritningar jämte 
kostnadsförslag rörande denna järnväg samt under sistlidne Mars månad 
sökt koncession å järnvägsförslaget. 

Koncessionsansökningen, som nyligen varit utställd till ortsbefolk-
ningens hörande, är för närvarande beroende på Kungl. Maj:ts pröfning. 



 

Enligt af kommittén gjorda beräkningar erfordras, för den händelse 
statslån erhålles till 3|4 af anläggningskostnaden, en aktieteckning i företaget 
å 975,000 kronor. 

Det är nu kommitténs närmaste uppgift att genom hänvändelse till 
landsting, kommuner och enskilde söka uppbringa berörda aktieteckning för 
att därigenom dels möjliggöra en lycklig utgång af kon- 

     O O  

cessionsfrågan och dels söka öka förutsättningarna för erhållande af statslån 
ur den för enskilda järnvägsföretag i västra Sverige afsatta fonden. 

Att Lysekils stad bör understödja ifrågavarande järnvägsförslag är 
uppenbart. Den under byggnad varande Lysekilsbanan skulle genom den nya 
järnvägen erhålla en naturlig fortsättning af synnerligen stort värde, 
hvarigenom skulle befordras ett lifligt varuutbyte mellar staden och 
skärgården, å ena sidan, samt de jordbrukande och skogbärande trakterna i 
Sörbygdens härad och södra Dalsland, å den andra. Att Lysekilsbanan 
därigenom skulle vinna större möjligheter i fråga om bärigheten och staden 
kunna påräkna störe afkast- ning å det däri nedlagda kapitalet än som eljest 
kommer att blifva fallet, synes icke kunna dragas i tvifvelsmål. 

Med anledning häraf får kommittén för järnvägsförslaget Smed-
berg—Ed härmed vördsamt hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige behagade 
besluta att teckna aktier uti ifrågavarande järnvägsförslag till belopp af 
125,000 kronor. 

Lysekil den 28 September 1912. 
Å Kommitténs vägnar: 
AXEL SUNDBERG». 

Under öfverläggningen yrkade Herr Gunnerson remiss till Drät-
selkammaren, hvarjämte Herr Borgmästaren Sundberg erinrade om det 
enastående tillfälle, som nu stode till buds att få tanken på en fortsättning af 
Järnvägen Lysekil—Smedberg realiserad. 

Herr Sterner framhöll det lämpliga i att trots de ekonomiska 
uppoffringar, som därför finge göras, få järnvägsfrågan brakt till ett lyckligt 
slut, och Herr Nilson uttalade den förhoppning, att när frågan åter komme till 
behandling här, det begärda anslaget skulle beviljas utan diskussion. 

Stadsfullmäktige beslöto remittera ärendet till Drätselkammaren, 



 

§ 125  
En från Husägaren E. G. Johansson genom Magistraten inkommen 

framställning, angående befrielse från honom af Landshöfdinge- ämbetet i länet 
ådömd ersättning till Fattigvårdsstyrelsen härstädes för underhåll och vård åt 
sökandens svärmor med 15 kronor i månaden från den 23 Februari 1911, intill 
dess försörjningsskyldigheten af vederbörande öfvertages eller 
understödsbehofvet upphör eller annorlunda kan vara förordnadt, remitterades till 
Drätselkammaren och Fattigvårdsstyrelsen för yttrande. 

§ 126  
Herr Sterners från nästföregående sammanträde bordlagda motion om 

afdelande af norra sidan af Flaggberget för stenafverkning remitterades till 
Drätselkammaren för yttrande. 

§ 127  
Drätselkammarens anmälan att vid årets slut vore i tur att af- gå ur 

kammaren: Ledamöterna Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök och Förvaltaren 
J. Sterner samt Suppleanten Bagaremästaren Rich. Björsell lästes och lades till 
handlingarna. 

§ 128  
Att å stadens vägnar biträda vid instundande mantalsskrifning utsågos i 

enlighet med Valkommitténs förslag: Stadsvaktmästaren J. A. Johansson, 
Kyrkovaktmästaren J. Augustsson och Hälsovårdspolisen Aug. Ehnberg. 

Härjämte beslöts, att de sålunda utsedde skulle för uppdraget ifråga hvardera 
åtnjuta ett arvode af femton kronor, hvilket belopp skulle utgå af de för 
oförutsedda utgifter anslagna medel. 

§ 129  
Utom föredragningslistan upplästes Kungl. Maj:ts utslag den 6 September 

1912 på de besvär, Stadsfullmäktige anfört öfver Kungl. Kammarrättens utslag 
den 9 Maj 1911 ifråga om Grundläggaren A. Anderssons och A. G. Johanssons 
bevillningstaxering för 1910 i Lysekil. 



 

Af de upplästa utslagen inhämtades, att Kungl. Maj:ts icke funnit skäl att 
göra ändring i Kammarrättens utslag rörande Johanssons taxering, men på det
sättet ändrat Kammarrättens utslag angående Andersons taxering, att densamma 
bestämts till Tvåtusentvåhundra- nittiosju kronor i stället för 
Ettusenfyrahundratjuguen kronor, hvar- till Kammarrätten bestämt densamma. 

Stadsfullmäktige beslöto lägga utslagen till handlingarna och un- O 
 o o 

derrätta Drätselkammaren om innehållet af utslagen i och för vederbörliga 
åtgärder med anledning däraf. 

§ 130  
Herr Dahlström inlämnade nu med anhållan om ärendenas remitterande, om 

möjligt i dag, till Hälsovårdsnämnden och Drätselkammaren, följande två 
skriftliga motioner: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
I flertalet städer och större samhällen finnas numera anställda särskilda 

skolläkare för folk- och småskolorna. Behovet härav för Lysekil torde vara så väl 
känt att något vidare ej därom behöver ordas. Påpekas kan dock att härvarande 
samskola sedan flera år har särskild skolläkare; att behovet av skolläkare för folk-
och småskolan är många gånger större torde av ingen bestridas. 

Undertecknad får derför vördsamt föreslå att herrar Stadsfullmäktige 
besluta: 

att anställa s. k. skolläkare för Lysekils folk- och 
småskolor från och med höstterminens början 1913. 

Lysekil den 10 Oktober 1912. 
AXEL A. DAHLSTRÖM. 

Remiss till Hälsovårdsnämnden och Drätselkammaren begäres». 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Skoltandklinikernas stora hygeniska uppgift torde alla numera vara ense om. 
Men dessutom har på sista tiden även börjat framhållas deras stora 
nationalekonomiska betydelse. Det har konstaterats att ända till 50 procent av den 
förtärda födan ej kunnat till 



 

godogöras kroppen till följd av ofullständig tuggning. Dåliga tänder alstra även en 
mängd sjukdomar som minska barnens skolarbete och sedan hänga vid hela livet 
igenom, ofta vållande samhället stora utgifter för fattigvård och sjukvård. Man 
torde därför få ge Göteborgs folkskoleöverstyrelse rätt då den i ett utlåtande för 
någon tid sedan yttrade: »Man vågar utan överdrift påstå, att den tillfälliga utgiften 
för utsträckt tandvård åt alla folkskolans barn, kommer att betala sig mångdubbelt, 
genom samhällets förminskade utgifter för sjukvård. Det förtjenar även 
ihågkommas, att det största antalet av folkskolans barn äro i den belägenhet, att de 
ej med bästa vilja kunna betala privat tandvård. För dessa finnas i närvarande 
stund ingen som hälst möjlighet till dylik vård. Här går förlorade stora värden som 
sedermera sjukvård och fattigvård, trots stora omkostnader, icke fullt kunna 
gottgöra.» Förhållandena i Lysekil torde nog kunna sägas vara enahanda som här 
skildrade. 

I Sverige beräknas cirka 95 procent av barnen lida av tandröta. Av 2,000 barn 
i en skola i Stockholm konstaterades vid en undersökning att endast 4 barn hade 
fullt friska tänder. I Göteborg hade 1,3 procent friska tänder. Av barn i den för 
utvecklingen så viktiga 7—10 års åldern hade i Göteborg till följd av förstörda 
tugg- tänder 5 procent 1|6 nedsatt tuggningsförmåga, 14 procent 1|3, 18 procent 1|2, 
24 procent 3|4, och 15 procent °|0 eller fullständigt nedsatt tuggningsförmåga. Av 
de först framkomna oxeltänderna visade sig i klass 1 möjligt att genom fyllning 
rädda dessa hos 21,4 procent av barnen, i klass 2 hos endast 15 procent, i klass 3, 
6,2 procent och i klass 4 hos endast 3,6 procent av barnen. Vid jämförande 
undersökning av dessa tänder i småskolans 1 och 2:dra klass, visade sig en 
förökning i tandrötans utbredning, i dessa tänder, i sistnämda klass med 52 procent 
eller mer än dubbelt på ett år. Detta visar hur nödvändigt det är att vården av 
barnens tänder börjar så tidigt som möjligt. 

I en hel del svenska städer har man på senere tiden, efter ut- länskt mönster, 
inrättat s. k. skoltandkliniker der alla folkskolebar- nens tänder kostnadsfritt eller 
mot en ytterst liten avgift undersökas, fyllningar verkställas och odugliga tänder 
avlägsnas. I Göteborg beslöts förra året en utsträckning i där förut tillämpad 
tandvård i skolan så att alla småskole- och folkskolebarn kommer i åtnjutning här-
av. Barnen undersökas en gång årligen. Barnens munnar sanieras 



 

och därav i behov varande tänder, som kunna fyllas med utsikt till framtida nytta 
bevaras, andra avlägsnas i tid. Vid behov kunna barnen dess emellan vända sig till 
kliniken. Barnen undervisas vid kliniken praktisk i sättet att borsta tänderna och 
hålla munnen ren. 

Medellösa barn erhålla fri vård, och fria tandborstar två gånger om året; 
övriga som vilja begagna kliniken erlägga under skoltiden 1 kr. årligen fr. o. 
m. första året; dock icke över 6 kr. Av 18,000 barn beräknas 6,000 vara 
medellösa. Lämpligheten av avgift har dock starkt ifrågasatts och har på flera 
andra håll borttagits. 

Tandklinikerna anses böra förläggas till någon sal i själva skolan som 
iordningställes för ändamålet. Kostnaden för inredning beräknas till cirka 
1,300 kr. en gång för alla. Tandläkarens arvode för en skola om 600 barn 
torde efter 5 kr. pr timma, kunna anslås till 600 kr. pr år. Övriga 
förbrukningsartildar och underhåll till 200 kr. vartill möjligen kommer 100 
kr. för biträde åt tandläkaren. Årliga kostnaden för Lysekil altså cirka 900 kr.

Då som redan nämts, dåliga tänder giva upphov till många far- laga 
sjukdomar, särskildt tuberkulos och magsjukdomar, då detta medels lämplig, 
i rätt tid lämnad vård kan förebyggas och då flertalet barn i småskolan och 
folkskolan icke kunna få någon tandvård utan stadens bistånd så torde det 
vara uppenbart att denna jämförelsevis lilla utgift för upprättande och 
drivande av en tandklinik för våra folkskolor i själva värket innebär en vinst 
för samhället. 

Jag får därför vördsamt hemställa det Stadsfullmäktige måtte besluta 
att upprätta en tandklinik för stadens folk- och 

småskolor och 
att varje barn en gång under skoltiden, hälst så 

tidigt som möjligt lämnas gratis en fullt konservativ 
behandling av tänderna och därefter en revision av 
denna behandling erforderligt antal gånger samt att 
nödiga medel härför måtte upptagas i 1913 års stat. 

Lysekil den 10 Okt. 1912. 
AXEL A. DAHLSTRÖM. 

0m remiss till drätselkammaren och hälsovårdsnämden anhålles». 



 

Stadsfullmäktige beslöto att nu upptaga motionerna till behandling, 
hvarefter de remitterades till Hälsovårdsnämnden och Drätselkammaren för 
yttrandens afgifvande. 

§ 131  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar 

Carlsson och Gunnerson. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
J. G. GUNNERSON. 
L. A. CARLSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset den 17 Oktober 1912 kl 6 e. m.; 
betygas 

MAGNUS RADHE. 

JOSEF CENTERWALL. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1912. 



 

1912                Lysekils                 N:r 12. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 

Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i 
Lysekil sammanträde den 5 November 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förfall voro: Herrar Lilliehöök 
och Wallén. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 132  
I enlighet med valkommitténs förslag omvaldes till ledamöter i 

beredningsutskottet för granskning af budgetsförslaget för år 1913: Hrr 
Lilliehöök, ordföranden, vice ordföranden, Lindbom och Backman. 

§ 133  
En genom Magistraten inkommen framställning af C. J. Nordström m. fl. 

husägare vid Bansviksbergsgatan om samma gatas utläggning och medels för 
påbörjande däraf upptagande i 1913 års budget lästes och remitterades till 
Byggnadsnämnden oeh Drätselkammaren för yttranden. 

§ 134  
Uti bordlagda ärendet, innefattande Husägaren E. G. Johanssons anhållan 

om befrielse från erläggande af skuld till fattigvården, hade Drätselkammaren 
oeh Fattigvårdsstyrelsen hvar för sig inkommit med begärdt yttrande i ärendet, 
hvilka båda yttranden nu föredrogos, oeh hvaraf inhämtades, att 
Drätselkammaren, ehuru ömmande skäl syntes tala för ett bifall till Johanssons 
begäran, likväl af formella skäl icke ansåge sig böra tillstyrka densamma, samt 
att Fattigvårdsstyrelsen för sin del afstyrkte bifall till framställningen ifråga. 



 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Hrr Gunnersson och Nilsson: bifall till framställningen ifråga; 
Hrr Richter, Christenson, Bovik — hvilken senare upplyste, att Johansson, om 

det vore svårt för honom betala hela beloppet kontant, kunde betala genom revers —
och Sterner: afslag å framställningen ifråga; samt 

Ordföranden: att Stadsfullmäktige skulle afkorta halfva skuldbeloppet för 
Johansson. 

Herr Anderson framhöll ömmande omständigheter, men hade intet yrkande. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 

proposition på hvart och ett af yrkandena, förklarat sig anse propositionen på 
afslagsyrkandet vara med ja besvarad, begärdes votering, som, sedan till 
nejproposition antagits bifallsyrkandet, verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den som bifaller ansökningen, röstar ja; den det icke vill, nej. Vinner nej, har 
ansökningen afslagits.» 

Vid upprop röstade: Hrr Backman, Anderson, Nilsson, Gunner- son och 
ordföranden ja, men vice Hrr ordföranden, Lindbom, Carlsson, Luckey, Sterner, 
Christenson, Lidell, Mattsson, Richter, Lindman, Pehr- son, Dahlström, Laurin, 
Löfving, Björsell, Bovik och Hörman nej. 

Med 17 röster mot 5 hade alltså beslutits i enlighet med nejpropositionen. 

§ 135  
Följande motion af Herr Sterner föredrogs: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Undertecknad får härmed vördsamt motionera om att Herrar 

Stadsfullmäktige måtte göra ändring i sitt vid senaste sammanträdet fattade beslut 
om Cykelåkning således att denna här i staden blifver förbjuden å Rosviksgatan 
mellan Rosvikstorg (Rosvikstorg ej inbe- fattadt) och Strandhotellen. 

Sker icke denna ändring som ju faktiskt är nödig för denna backiga, krokiga 
och sommartid starkt trafikerade gatudel, riskerar man att K. B. ej kan upphäfva 
nuvarande förbud för att gen t emot Magistratens förslag i ärendet, främja, den 
okynnes-rund-åkning kring staden som man i sin tid med det absoluta förbudet 
ville stäfja. 



 

1912 den 5 November. 

Vinner min motion bifall och upphäfver K. B. nuvarande Veloci-
ped-åkningsförbud, bör på lämpliga platser å Rosviksgatan ett par anslagstaflor 
placeras som tydligt tillkännagifver förbudet att åka där samt straffet för 
öfverträdelse af förbudet. 

Lysekil den 29 Okt. 1912. 
JOHN STERNER.» 

Under öfverläggning yrkades af: 
Herrar Sterner och Christenson: bifall till motionen; samt 
Herr Bovik: den ändring af motionen beträffande förbud för åkning. emellan 

Rosvikstorg och Strandhotellen, att förbudet för åkningen skulle inskränka sig till 
sträckan den s. k. äreporten-socitetssa- longen. 

Stadsfullmäktige beslöto med afslag å Herr Boviks yrkande att bifalla motionen 
samt att genom Magistraten, som skulle anmodas att i sinom tid å lämpliga platser 
anslå förbudet, ingå till Konungens Befallningshafvande med anhållan om gällande 
velocipedåkningsför- budets upphäfvande med undantag för sträckan emellan 
Rosvikstorg fram till Strandhotellen. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
§ 136  

Sedan Drätselkammaren i hit inkommet och nu föredraget yttrande förordat 
bifall till Parkstyrelsens under § 122 här ofvan förut anmärkta framställning om ett 
anslag för år 1913 å 1,500 kronor för bestridande af utgifter för dels underhåll af 
stadsparken och andra planteringar och dels parkvakt, beslöto Stadsfullmäktige nu 
på yrkande af Herr Sterner att bevilja Parkstyrelsen det begärda anslaget, att 
upptagas i budgeten för år 1913. 

§ 137  
Sedan Magistraten under November månad 1911 till Stadsfullmäktige 

öfverlämnat en från fyra af stadens poliskonstaplar inkommen ansökan om 
löneförbättring samt denna ansökan enligt beslut den 30 i samma månad och år 
återlämnats till Magistraten med hemställan om Magistratens utlåtande öfver 
ansökan, så hade Magistraten med återställandet af berörda ansökan till 
Stadsfullmäktige öf- 



 

verlämnat utlåtande i ärendet jämte en ny ansökan af ordinarie och två af de 
extra konstaplarna om löneförbättring. 

Magistratens utlåtande, som nu föredrogs, hade följande lydelse: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil.

Sedan Stadsfullmäktige begärt Magistratens yttrande rörande en 
från fyra af stadens poliskonstaplar inkommen ansökan om föränd- 
ring i gällande bestämmelser ifråga om poliskårens lönestat, får Ma- 
gistraten anföra följande. 

Den nuvarande lönestaten är följande: 
Begynnelselön  .............................................................  1,200 kr. 
Efter fyra års väl vitsordad tjänstgöring . . .                   1,300 » 
Efter åtta års » » » ... 1,400 » 
Efter tolf års » » » ... 1,500 » 

jämte 150 kronor i beklädnadsersättning. 
Polismännen ifråga hafva föreslaget nedannämnda lönestat: 
Begynnelselön  ......  ......................................................  1,300 kr.. 
Efter tre års väl vitsordad tjänstgöring . . .         1,450 » 
Efter sex års » » »  ..............  4,600 » 
Efter nio års » » » ... 1,750 » 
Efter tolf års » » » ... 1,900 » 

jämte 150 kronor i beklädnadsersättning. 

Härjämte har till Magistraten inkommit en ny framställning från 
samtliga ordinarie poliskonstaplar, enligt hvilken krafvet på begynnelselönen 
ökats till 1,400 kronor samt från en af de extra poliskonstaplarna, hvilken 
begärt höjning af lönen för den af honom inne- hafda befattningen från 560 
kronor till 900 kronor. Denna framställning öfverlämnas härmed till 
Stadsfullmäktige. 

Det är uppenbart att i följd af här på orten rådande dyra lef-
nadsförhållanden den nuvarande lönestaten för poliskåren måste anses 
otillräcklig. Dock synes icke något skäl föreligga att vidtaga  
    
någon förhöjning i själfva begynnelselönen. Denna bör vara tilräck- lig för en 
nyantagen poliskonstapel, isynnerhet om yngre och ogifta poliskonstaplar 
företrädesvis antagas. Däremot torde den nuvarande lönestatens åldertillägg 
vara alltför knappt tilltagna för att kunna locka kvalificerade personer att söka 
sin framtid inom poliskåren. Det är klart, att en slutlön å 1,500 kronor icke 
kan vara det mål. 



 

hvartill en person, med den utbildning, som bör fordras af en polis- 
man, i allmänhet sträfvar. En dylik eller möjligen högre inkomst 
kan numera vida tidigare uppnås inom industriarbetarnas klass, för 
hvilken befattning någon fackutbildning i allmänhet icke erfordras. 

På grund häraf får Magistraten föreslå följande förändring i po- 
liskårens lönestat, att gälla från och med år 1913. 

Begynnelselön 
Efter två års 
Efter fem års 
Efter åtta års 
Efter elfva års 
Efter fjorton års 
jämte 150 

väl vitsordad 
» 

» 
kronor 

tjänstgöring .

» » 
i beklädnadsersättning. 

1,200 
1,300 
1,400 
1,550 
1,650 
1.750 

kr.

Någon förändring i löneförmånerna för den extra poliskonstapeln 
finner Magistraten däremot ej erforderlig, enär dennes inkomster ge- 
nom vikariat under semestrar m. m. torde uppgå till minst 900 kro- 
nor om året, hvartill kommer att han, som icke har full tjänstgöring, 
kan bereda sig biinkomster. 

Genom antagande af den nu förslagna lönestaten skulle under 
nästa år beredas löneförhöjning till de två äldsta poliskonstaplarna 
med tillsammans 300 kronor och till den därnäst äldste med 100 kro-
nor, hvarigenom poliskårens lönestat nästa år skulle ökas med 400 kronor. 

»
»

Den ökning, som kan beräknas under framtiden, är uppenbarligen 
beroende på omsättningen inom poliskåren och kan därför icke med någon 
bestämdhet angifvas. Det är dock troligt, att den årliga ökningen icke 
någonsin kommer att uppgå till mer än 1,200 kronor. 

Den nu föreslagna förbättringen i poliskårens löneförmåner torde 
komma att blifva af värde icke blott för poliskårens medlemmar, utan äfven 
ifråga om kårens rekrytering. 

I sammanhang härmed får Magistraten erinra om sitt förslag till 
omorganisation af poliskåren af år 1908, hvilket upptog bl. a. anställande af 
en öfverkonstapel. En sådan polistjänsteman ansågs då icke behöflig. Det 
har emellertid af de senare årens erfarenhet visat sig, att åtgärden ifråga om 
indragningen af öfverkonstapelsbe- fattningen icke varit välbetänkt, samt 
att en sådan med befälsrätt utrustad polisman skulle vara till mycket stor 
nytta ifråga om tillsynen å gatutrafiken samt därå, att nattpatrulleringen 
vederbörligen 

 



 

fullgöres. Det är uppenbart, att berörda tillsyn icke kan med vederbörlig 
skärpa utöfvas af stadsfiskalen, enär den obetydliga lön å 1,500 kronor, som 
han åtnjuter såsom allmän åklagare och poliskommisa- rie, gör det 
nödvändigt för honom att ägna en stor del af sin tid till annat arbete, som kan 
tillföra honom erforderliga biinkomster. 

Kostnaden för anställande af en öfverkonstapel måste beräknas till 
omkring 1,800 kronor om året, hvartill bör läggas två ålderstill- lägg å 200 
kronor hvardera. 

Någon vidare besparing ifråga om den öfriga polispersonalen synes 
icke kunna göras genom en öfverkonstapels anställande, ty om denne skall 
kunna vederbörligen fungera såsom inspektionsförrättare, torde man icke 
kunna ålägga honom någon vidare patrulleringsskyl- dighet. Någon 
afsevärdare indragning ifråga om de extra polistjänsterna torde icke heller 
vara att tillråda, enär de extra polismännen visat sig vara synnerligen 
behöfliga i och för förstärkande af natttjänstgöringen samt vid tillfällen, då 
de ordinarie konstaplarna åtnjuta semester. Möjligen skulle en af de extra 
poliskonstaplarna, nämligen den, här ofvan nämnda, som åtnjuter en 
aflöning af 560 kronor för fyra timmars daglig tjänstgöring, kunna undvaras, 
därigenom att öfverkonstapeln öfvertager någon del däraf samt 
tjänstgöringen i öfrigt jämkas. 

Då emellertid anställandet af en öfverkonstapel icke är en angelägenhet, 
som kan anses vara betingad af nödvändigheten, har Magistraten, på grund af 
de därmed förenade kostnaderna, ansett sig icke böra framkomma med något 
förslag därom, utan har endast härigenom velat bringa ofvan antydda 
förhållanden till Stadsfullmäktiges kännedom. 

Lysekil den 9 Oktober 1912. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.» 

Under öfverläggning i ärendet yrkade Herr Christenson remiss till 
Drätselkammaren för yttrande, hvarjämte Herr Richter, under framhållande 
af behofvet af en öfverkonstapel hvilket behof äfven påpekades af Herr 
Lindman — yrkade, att Stadsfullmäktige skulle besluta tillsättandet af en 
dylik. 

Stadsfullmäktige beslöto att, med upptagande af jämväl Herr Richters 
yrkande, remittera ärendet till Drätselkammaren för yttrande. 



 

§ 138  
Uti bordlagda, under § 124 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande förslag om aktieteckning för staden till ett belopp af 125,000 
kronor i järnvägsförslaget Smedberg -Ed, hade Drätselkammaren inkommit 
med begärdt yttrande, innehållet i följande nu föredragna: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 23 

Oktober 1912. 
§ 227. Stadsfullmäktige hade anhållit om Kammarens yttrande öfver en af 

Kommittén för verkande för realiserandet af en järnväg Smedberg—Ed gjord 
framställning om tecknande af aktier för staden till ett belopp af 125,000 kronor 
i nämnda företag. 

Handlingarna i ärendet föredrogos nu. 
Efter öfverläggning, därunder Herrar Sterner, Laurin och v. ordföranden 

förordade bifall till framställningen, enär en järnväg Smedberg—Ed skulle 
blifva till stor nytta för staden, medan ordföranden förklarade sig icke vara sä 
sangvinisk beträffande nyttan för Lysekil af denna järnväg, beslöt Kammaren 
tillstyrka den ifrågasatta aktieteckningen till föreslaget belopp, och att för 
ändamålet erforderliga medel skulle anskaffas genom upplåning. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Rätt utdraget; intygar 
JOSEF CENTERWALL. 
Under öfverläggningen uttryckte Herr Borgmästaren Sundberg sin 

tacksamhet för Drätselkammarens vänliga syn på frågan och uttalade den 
förhoppningen, att Stadsfullmäktige ville besluta i enlighet med 
Drätselkammarens tillstyrkande förslag, enär den föreslagna aktieteckningen 
vore af allra största vikt för realiserandet af tanken på en fortsättning af 
järnvägen Lysekil—Smedberg. 

Herrar Anderson, Gunnerson, Sterner och Lidell yrkade härefter bifall till 
förslaget om aktieteckning, de två senare med tillägg om frågans afgörande i 
dag, enär saken brådskade. 

Herr Dahlström hade intet yrkande, men ville framhålla, att staden gjorde 
ett stort ekonomiskt offer genom att gå med på aktie 



 

teckningen ifråga, och att den under inga omständigheter borde teckna något 
utöfver det nu föreslagna beloppet, äfven om så skulle påfordras längre fram. 

Sedan Herr Anderson jämväl föreslaget, att medel till likviderandet af 
aktiebeloppet skulle anskaffas genom upplåning på längre tid än två år, beslöto 
Stadsfullmäktige enhälligt, efter därom af ordföranden framställd proposition, 
att dels i enlighet med Drätselkammarens tillstyrkande förslag teckna aktier för 
staden till belopp af Ett- hundratjugufemtusen kronor i järn vägsförslaget 
Smedberg—Ed och dels söka vederbörligt tillstånd till upptagande af ett 
40-årigt amorteringslån i och för anskaffandet af medel till inbetalningen af det 
belopp, hvarför Stadsfullmäktige sålunda beslutit teckna aktier. 

§ 139  
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till ett pris af tre 

kronor 50 öre per kv.-aln till Anders Olssons sterbhus försälja tomten N:o 150 
B vid Landsvägsgatan med den begränsning Byggnadsnämnden bestämt för 
densamma. 

Mot beslutet hade Herr Björsell reserverat sig under förklaring, att han 
icke ansåge tomten böra säljas utan tillsammans med den intilliggande, och med 
yrkande, att om tomten skulle säljas ensam, priset skulle sättas till fyra kronor 
per kv.-aln. 

Under öfverläggning yrkade: Herr Björsell, som ansåge att plats behöfdes 
framför stationshuset, med instämmanden af Herr Gunnerson, som framhöll, att 
Byggnadsnämnden icke lyckats få någon lycklig form på tomten, samt Hrr 
Lindman och Backman: afslag å Drätselkammarens begäran. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Björsells yrkande. 

§ 140  
På yrkande af Herr Lindman med instämmande af Herr Anderson beslöto 

Stadsfullmäktige gifva Drätselkammaren begärd t bemyndigande att till 
Kaptenen A. 0. Andersson för ett pris af två kronor 50 öre per kv.-aln försälja 
tomten N:o 29 vid Kyrkviks Bergsgata; hvilken tomt enligt företedd, af 
Stadsingeniören uppgjord kartskizz innehölle i areal cirka 357 kv.-alnar. 



 

§ 141  
Drätselkammaren anhöll uti till Stadsfullmäktige ingifvet och nu 

föredraget utdrag af Kammarens protokoll för den 2 Oktober 1912 om 
bemyndigande att till Herr J. Tobisson försälja två tomter vid Rosviksgatan, 
nämligen tomten till nederlagskällaren och den till Hass- löfs tomt 
angränsande, hvilka tomter enligt Byggnadsnämndens beslut den 12 Augusti 
1912 erhållit en areal af, den förra 1,197 och den senare 1,650 kv.-alnar, d. v. s. 
allt som med röda linjer angifves å kartbladet O, rörande tomtindelningen i 
kvarteret, hvilket framgick af protokollsutdrag bifogade dels berörda 
byggnadsnämndsprotokoll och dels i Juni 1911 af Stadsingeniören uppgjord 
och efter det Byggnadsnämnden bestämt tomternas ofvannämnda areal, 
kompletterad kartskizz, hvarå tomterna betecknats, den förstnämnda med litt 
B och den sistnämda med litt A. 

Köpevilkoren hade Drätselkammaren föreslaget skulle blifva de, att 
Tobisson skulle betala tomterna med ett belopp, beräknadt efter sju kronor per 
kv.-aln, samt inlösa nederlagskällaren med ettusenfemhundra kronor, men låta 
staden disponera tomten till nederlagskällaren under en tid af ett år från 
utfärdandet af köpehandlingen, mot det att köpeskillingen för sistnämda tomt 
skulle betalas först vid samma tomts tillträdande, medan den andra tomten 
skulle tillträdas och betalas, så snart köpet afslutits. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Anderson med instämmanden af Hrr Gunnerson, Lindman och 

Luckey: bifall till Drätselkammarens framställning; samt 
Herr Christenson: bifall till Drätselkammarens begäran att sälja tomterna 

ifråga för ett pris, beräknadt efter sju kronor per kv.-aln och med skyldighet för 
Tobisson att lösa nederlagskällaren med 1,500 kr., men med den ändring 
rörande villkoren i öfrigt, att Tobisson skulle genast vid köpehandlingens 
utfärdande betala köpeskillingen äfven för tomten till nederlagskällaren, mot 
det att han finge samtidigt dels tillträda jämväl den tomten och dels från och 
med tillträdesdagen uppbära hyran för nederlagskällaren af Lysekils 
Brännvins- försäljningaktiebolag, hvars med staden afslutade hyreskontrakt 
skulle i allo af Tobisson respekteras. 

Efter framställd proposition på de olika yrkandena, beslöto Stads-
fullmäktige bifalla yrkandet af bifall till Drätselkammarens framställning. 



 

§ 142  
Drätselkammaren hade gjort framställning om att Stadsfullmäktige 

skulle af Styrelsen för Lysekil—Smedbergs järnvägsaktiebolag fordra, att 
densamma ombesörjer, att den del af landsvägen, som ligger inom stadens 
område, erhåller tillräcklig bredd. 

Stadsfullmäktige beslöto att begära järnvägsbolagets styrelses yttrande 
med anledning af Drätselkammarens berörda framställning. 

§ 143. 
En från Lysekils Föreläsningsförening inkommen ansökan om ett 

anslag af staden å 600 kronor för nästa år lästes och remitterades till 
Drätselkammaren för yttrande. 

§ 144. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Backman 

och Lindbom. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

CARL BACKMAN. 
J. E. LINDBOM. 

MAGNUS RADHE. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Fredagen den 15 November 1912 kl 
6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 
JOSEF CENTERWALL. 

Lysekil 1912. Lysekilspostens Boktryckeri. 



 

1912                 Lysekils              N:r 13. 

Stadsfullmäktiges Handlingar 
Protokoll., hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 29 November 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förfall: Herrar Carlsson och 
Laurin. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

Då första ärendet på föredragningslistan skulle föredragas till be-
handling, begärde Herr Lindman ordet och yrkade, att det såsom nummer 
två å föredragningslistan upptagna ärendet skulle behandlas före frågan 
angående hundars vistelse å gator och torg m. m., enär utgången af den förra 
frågan kunde hafva en viss betydelse för af- görandet af den andra frågan. 

Fullmäktige beslöto i enlighet med Herr Lindmans yrkande. 
§ 145. 

Uti det under § 120 här ofvan antecknade ärendet, innefattande Herr 
Lindmans bordlagda motion om hundskattens höjande samt 
hundskattemedlens användning, förelåg nu af Drätselkammaren afgif- vet 
yttrande i ärendet, hvilket yttrande, som nu föredrogs, innehölls i följande: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 13 

November 1912.
§ 241. Uti bordlagda, under § 220 här ofvan i protokollet förut antecknade 
ärendet, innefattande af Stadsfullmäktige begärdt yttrande öfver en motion 
om hundskattens höjande till 15 kronor per hund och år samt 
hundskattemedlens användning, beslöt Kammaren nu att hos 
Stadsfullmäktige dels tillstyrka bifall till motionen om en dylik höjning af 
hundskatten från och med nästa års början och dels be 



 

träffande hundskattemedlens användning föreslå, att hvarje år två- 
hundrafemtio kronor däraf anslås åt Lysekils Skyttegille och rästen 
däraf går till Lysekils Föreläsningsförening, dock att därest anförda 
besvär öfver Stadsfullmäktiges beslut den 21 sistlidne Mars om be- 
viljande af ett anslag af 250 kronor åt Skyttegillet för innevarande 
år skulle gillas och Skyttegillet därigenom gå miste om det en gång 
beviljade anslaget för detta år, Skyttegillet af hundskattemedlen skulle 
under nästa år få för innevarande år uppbära ett lika stort belopp 
som förut för innevarande år beviljats eller 250 kronor och dels lika 
mycket för 1913, medan resten af hundskattemedlen 1913 skulle till- 
falla Föreläsningsföreningen. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

Efter öfverläggningen, därunder ordföranden fäste uppmärksamhet på, 
att å föredragningslistan funnes en ansökan af Idrottsföreningen Kamraterna 
om erhållande af bidrag af staden att utgå af hundskattemedlen, Herr Bovik 
yrkade bifall till hundskattens höjande till 15 kronor, men uppskjutande af 
frågan om hundskattemedlens användning till senare på dagen, så att 
densamma icke afgjorts, innan of- vannämnda ansökan af Idrottsföreningen 
Kamraterna behandlades, samt Herr Dahlström påpekade, att något beslut om 
hundskattemedlens användning icke förut fattats af Stadsfullmäktige, beslöts 
att först afgöra frågan om hundskattens höjande och därefter behandla frågan 
om medlens användning. 

Härefter beslöts enhälligt att i enlighet med Drätselkammarens 
tillstyrkande från och med nästa års början höja hundskatten från tio till 
femton kronor per hund och år. 

Härefter upptogs till behandling frågan om hundskattemedlens 
användande. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Lilliehöök: bordläggning: och 
Herr Bovik: återremiss till Drätselkammaren af ärendet i denna del. 
Herr Dahlstöm anmälde, att han icke ämnade deltaga i beslutet rörande 

denna fråga, enär hän icke vore säker på, att Stadsfullmäktige hade rätt att 
anslå hundskattemedel till skyttegillet. 



 

Efter öfverläggningens slut och sedan propositioner på de öfriga gjorda 
yrkandena besvarats med öfvervägande nej, beslöto Stadsfullmäktige, med 
bifall till enhvar af därom särskildt framställda propositioner, att af 1913 års 
hundskattemedel skulle för samma år till Lysekils Skyttegille utgå 
tvåhundrafemtio kronor, att om de anförda besvären öfver 
Stadsfullmäktiges beslut om anslag af 250 kronor för innevarande år till 
Skyttegillet gillades och Skyttegillet alltså komme att gå miste om detta 
anslag, ytterligare tråhundrafemtio kronor skulle af 1913 års 
hundskattemedel utgå till Skyttegillet, samt att i öfrigt återremittera ärendet 
till Drätselkammaren. 

§ 146  
Bordlagda under § 121 här ofvan förut antecknade ärendet, in-

nefattande Herr Richters och vice ordförandens motion om beslutande af 
vissa bestämmelser för hundars vistelse å gator och torg m. m., företogs nu 
till förnyad handläggning. 

Under öfverläggningen yrkades af: Hrr Gunnerson, Lindman, Bovik 
och Lilliehöök: afslag å motionen, samt 

Hrr Nilsson, Richter och Dahlström: bifall till motionen. 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden, efter 

framställd proposition på bifall till hvartdera af de under öfverläggningen 
gjorda yrkandena, förklarat sig anse propositionen på bifall till 
afslagsyrkandet vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes 
efter följande justerade proposition: 

»Den som bifaller motionärernas förslag, röstar ja, den det icke vill, 
nej. Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige afslagit motionen.» 

Vid upprop röstade härefter: Hrr vice ordföranden, Backman, Nilsson, 
Richter, Dahlström och Hörman ja, men Hrr Lilliehöök, Lindbom, 
Gunnerson, Luckey, Sterner, Wallén, Christenson, Lidell, Mattsson, 
Lindman, Pehrson, Löfving, Björsell, Bovik och ordföranden nej. 

Omröstningen, i hvilken Herr Anderson icke deltagit, hade alltså 
utfallit med 15 nej mot 6 ja, hvadan Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med 
nejpropositionen. 

§ 147  
Uti bordlagda, under § 143 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande en af Lysekils Föreläsningsförening genom dess föreståndare 
gjord framställning om erhållande af ett bidrag af staden af 



 

1912 den 29 November. 

sexhundra kronor för år 19’13 i och för anordnandet af populärvetenskapliga 
föreläsningar, hade Drätselkammaren inkommit med begärdt yttrande, 
innehållet i ett utdrag af dess protokoll för den 13 dennes, hvilket nu 
föredrogs, och hvaraf inhämtades, att Kammaren som i annat sammanhang 
nämnda dag beslutit föreslå Stadsfullmäktige att använda hundskattemedlen 
för 1913 sålunda, att sedan Lysekils Skyttegille i viss angifven omfattning 
fått tillgodonjuta anslag af samma medel, återstoden däraf skulle tillfalla 
föreläsningsföreningen — förordade bifall till föreläsningsföreningens 
framställning på sådant sätt, att hvad af det begärda beloppet, som icke kunde 
komma att utgå af hundskattemedlen för nästa år, skulle beviljas genom 
särskildt anslag, hvilket alltså förslagsvis borde sättas till 600 kronor. 

Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
Hrr Lindman och Sterner: bifall till Drätselkammarens förslag och Herr 

Bovik bordläggning af ärendet, till dess den förut i dag i viss del bordlagda 
frågan- om hundskattemedlens användning helt och hållet afgjorts. 

Stadsfullmäktige beslöto utan votering i enlighet med Hrr Lindmans 
och Sterners yrkanden bifalla Drätselkammarens förslag, och att det beslutna 
förslagsanslaget å 600 kroner skulle uttaxeras år 1913 och alltså upptagas i 
budgeten för det året.. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 148  
Uti bordlagda, under § 137 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande Magistratens förslag till löneförbättring för poliserna jämte Herr 
Richters motion om anställande af en öfverkonstapel, hade Drätselkammaren 
inkommit med begärdt yttrande i ärendet, hvilket nu föredragna yttrande 
innehölls i följande: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 28 

November 1912.

§ 265. Bordlagda, under § 247 här ofvan förut antecknade ärendet rörande 
polisernas löneförbättring samt anställande af en öfverkonstapel. förekom 
åter till behandling. 

Efter öfverläggning och på yrkande af Herr Anderson beslöts först att 
tillstyrka Stadsfullmäktige att bifalla Magistratens förslag 



 

rörande löneförbättringen, som borde träda i kraft fr. o. m. början af nästa 
år. 

I detta sammanhang beslöt Kammaren på förekommen anledning att 
jämväl föreslå den ändring i sättet för utbetalande af polismännens 
beklädnadsersättning, att densamma hädanefter fr. o. m. 1913 års början 
skulle utbetalas månatligen förskottsvis med tolf kronor 50 öre. 

Under öfverläggningen i ärendet, i hvad det rörde anställande af en 
öfverkonstapel, förklarade Herr Lindman sig vara af den åsikten, att en 
öfverkonstapel borde anställas. Ordföranden trodde nog att det skulle verka 
godt för den allmänna ordningen, om en öfverkonstapel anställdes, men var 
af den meningen, att polisstyrkan icke därigenom borde ökas, hvarför han 
för sin del höll före, att saken lämpligast kunde ordnas på sådant sätt, att ett 
anslag af c:a 600 kronor ställdes till Magistratens förfogande i och för 
anställandet af en öfverkonstapel, som borde utses bland de 8 ordinarie 
konstaplarna och jämväl i likhet med de öfriga deltaga i dagpatrulleringen. 

Herr Sterner, som åberopade, att Magistraten icke ansåge en öf-
verkonstapels anställande nödvändigt, och Hrr Björsell och Wallén, hvilka 
ansåge detsamma obehöfligt, ville icke vara med om anställande af en dylik 
polisman under för handen varande förhållanden. 

Kammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige afstyrka bifall till motionen 
om en öfverkonstapels anställande. 

Mot detta sistnämnda beslut reserverade sig Herr Lindman, under 
åberopande af hvad han förut i fråga härom anfört. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL.
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL». 

Under öfverläggningen i ärendet framhöll Herr Borgmästaren 
Sundberg, att den af Magistraten föreslagna löneförbättringen nog vore 
behöflig, samt att hvad anginge öfverkonstapelsbefattningen, man ju skulle 
kunna göra ett försök i den riktning, Herr Lilliehöök i Drätselkammaren 
angifvit. 

 



 

Herr Lilliehöök redogjorde för Drätselkammarens ståndpunkt i ärendet 
och sin egen åsikt ifråga om öfverkonstapelsbefattningen. 

Följande yrkanden gjordes, nämligen af: 
Herr Lindman: ärendets bordläggning och inhämtande af ytterligare 

upplysning af Magistraten angående kostnaderna för anställande af en 
öfverkonstapel; 

Herr Nilsson: dels bifall till Magistratens af Drätselkammaren förordade 
förslag till polisernas löneförbättring och dels, att frågan om anställande af en 
öfverkonstapel skulle ordnas på det sätt, som Herr Lilliehöök angifvit; 

Herr Richter: dels bifall till förslaget om löneförhöjning och dels, att en 
öfverkonstapel skulle anställas, samt att till befattningen skulle utses en 
skolad polisman från annan ort; 

Hrr vice ordföranden och Mattsson: bifall till den förslagna löne-
förbättringen och afslag å motionen om anställande af öfverkonstapel; 

Herr Anderson: bifall till Magistratens förslag i sin helhet; 
Hrr Sterner, Wallén, Luckey och Dahlström: bifall till Drätsel-

kammarens förslag i sin helhet. 
Herr Nilsson yrkade dessutom, alt i löneförbättringen skulle ingå fri 

medicin för poliskonstapels familj, medan Herr Richter föreslog, att såväl fri 
läkare som medicin skulle beviljas för polis med familj, och Herr Lindman 
yrkade återremiss af ärendet i denna del till Drätselkammaren. 

I sin till Magistraten senast ingifna ansökan om löneförbättring hade 
poliserna begärt: 

1) att begynnelselönen för ordinarie konstapel höjes till 1,400 kronor 
per år med fastställelse af de år 1911 begärda ålderstilläggen; 

2) att lönen för den extra konstapel, som tjänstgör i N:o 9, måtte höjas 
till 900 kronor pr år, samt att denne konstapel måtte tillerkännas en årlig 
beklädnadsersättning af 100 kronor; 

3) att konstaplarna måtte erhålla fri läkarevård jämväl för sin familj 
jämte fri medicin; 

4) att konstaplarna vid all extra tjenstgöring, som ej enligt nu gällande 
turlista tillkommer dem, härför må erhålla en ersättning af 50 öre per timma, 
samt att denna begäran måtte anses hafva trädt i kraft fr. o. m. innevarande års 
början. 

Ordföranden framställde nu proposition på bifall dels till hvart- dera af 
de i dessa fyra punkter gjorda framställningarne och dels till 



 

hvartdera af de framställda yrkandena, hvarefter beslut fattades angående 
löneförbättringen och utbetalandet af beklädnadspenningar för poliserna 
sålunda: 

att polisernas framställningar i ofvannämnda punkter 1 och 2 afslogos;
att framställningen i punkt 3 här ofvan bifölls, i hvad beträffade att för 

polismans egen personliga del erhålla förutom, såsom förut, fri läkarevård, 
äfven fri medicin; 

att icke någon befattning skulle tagas med framställningen i punkt 4 
här ofvan; 

att beträffande löneförhöjning och ålderstillägg beslöts i enlighet med 
Drätselkammarens förslag; och 

att beträffande utbetalande af beklädnadsersättning jämväl beslöts 
enligt Drätselkammarens förslag, eller att från och med nästa år densamma 
skulle utbetalas månatligen och i förskott med tolf kronor 50 öre per man. 

Härefter framställde ordföranden proposition på hvartdera af de gjorda 
yrkandena beträffande anställande af en öfverkonstapel, och sedan 
ordföranden förklarat propositionen på bifall till Herr Richters förslag vara 
med ja besvarad, begärdes votering, som därefter verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 

»Den, som godkänner Herr Richters förslag, röstar ja; den det icke vill, 
nej. Vinner nej, har förslaget om anställande af en öfverkonstapel förfallit.»

Vid upprop röstade härefter: Hrr Lindbom, Nilsson, Gunnerson, 
Lidell, Richter, Lindman och ordföranden ja, men Hrr vice ordföranden, 
Lilliehöök, Backman, Anderson, Luckey, Sterner, Wallén, Christenson, 
Mattsson, Pehrson, Dahlström, Löfving, Björsell, Bovik och Hörman nej. 

Med 15 röster mot 7 hade alltså beslutits i enlighet med nej-
propositionen. 

§ 149  
Uti bordlagda, under § 113 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande brandsoldaternas begäran om löneförhöjning, hade Drät-
kammaren, som dels inhämtat utlåtande af den af Stadsfullmäktige tillsatta 
s. k. brandkommittén, och dels införskaffat upplysningar om 
brandsoldaternas lönevillkor i åtskilliga med Lysekil till storleken järn 



 

 

förliga städer, inkommit med af de införskaffade upplysningarna åt-
följdt yttrande, som föredrogs och var af det innehåll, att Kammaren 
tillstyrkte: 

att brandsoldaterna bibehålla sin nuvarande årslön af 100 kronor 
med två ålderstillägg å hvardera 25 kronor efter tre och sex års 
tjenstgöring jämte olycksfallsförsäkring, läkarevård, medicin och uni-
form som hittills, för hvilka förmåner brandsoldaterna äro skyldiga 
deltaga i samtliga af brandchefen anordnade öfningar; 

att brandsoldaterna förutom ofvannämnda förmåner från och med 
nästkommande års ingång erhålla en ersättning af 50 öre för hvarje 
påbörjad timme vid biträde med eldsläckning, rengöring af brandma-
terialen samt ombyggnad eller reparation af stadens brandtelegraf-
ledningar; och att dessa arbetstimmar noteras af brandkorpralen under 
brandchefens kontroll. 

Under öfverläggningen i ärendet upplyste Herr Lidell, att brand-
soldaternas hufvudsakliga önskemåi syntes vara att erhålla ersättning för 
tjänstgöring utom de ordinarie öfningarna, samt yrkades af Hrr Sterner, 
Lindman och Dahlström, hvilken sistnämnde framhöll, att 
Drätselkammarens förslag på det hela taget vore bra, om det också kunnat 
vara mera tillmötesgående beträffande brandsoldaternas ansökan: bifall 
till Drätselkammarens förslag. 

Ordföranden framställde efter öfverläggningens slut proposition på 
bifall först till brandsoldaternas ansökan och derefter till Drätsel-
kammarens förslag. Den senare propositionen besvarades med ja, hvadan 
Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med Drätselkammarens förslag.

§ 150  
Uti bordlagda, under § 115 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande motion om Gamla Strandgatans förbättring, hade Drät-
selkammaren inkommit med begärdt yttrande, som nu föredrogs, och 
hvaraf inhämtades, att Kammaren beslutit förorda stensättning af gatan 
under åren 1913 och 1914 för en kostnad af sextusenåttahundra kronor i 
enlighet med af Stadsingeniören uppgjort kostnadsförslag, men med 
användande af bomring i stället för sämre sten, genom hvilken ändring i 
Stadsingeniörens förslag kostnaden, som af Stadsingeniören beräknats 
till 6,179 kronor, dock skulle ökas med c:a 



 

600 kronor, samt att för ändamålet skulle anslås ett förslagsanslag å 
6,800 kronor, att uttaxeras med hälften å hvartdera af nämnda år. 

Under öfverläggningen yrkades af: 
Herr Gunnerson: återremiss till Drätselkammaren för utredning af 

kostnaderna för användande af s, k. »kleinpflaster» i stället för bomring, 
enär den förra stensorten skulle vara vida lämpligare i detta fall; 

Hrr Anderson, Sterner, Dahlström, Lindman, Nilsson och Wallén 
bifall till Drätselkammarens förslag; samt 

Herr Lilliehöök: att ett förslagsanslag å 6,800 kronor beslutas skola 
för ändamålet utgå, på sätt Drätselkammaren föreslagit, men att 
stensorten, som skulle användas, icke bestämmes nu utan frågan därom 
får stå öppen. 

Sedan efter öfverläggningens slut ordföranden framställt propo-
sition på hvartdera af de gjorda yrkandena beslöts i enlighet med 
Drätselkammarens förslag. 

§ 151. 
Sedan det nu upplysts, att Drätselkammaren icke till i dag hunnit 

slutbehandla skolfrågan, beslöto Stadsfullmäktige att enligt yrkande af 
Herr Dahlström begära äfven skolrådets yttrande och för öfrigt åter 
bordlägga frågan. 

§ 152  
Drätselkammaren hade i ingifvet och nu föredraget utdrag af sitt 

protokoll för den 13 dennes dels tillstyrkt bifall till en af Stads-
fullmäktige jämte protokollsutdraget öfverlämnad ansökan af Hand-
landen E. W. Olsson om uppsättande af en gatulampa mellan Slätte-
skärsgatan och huset N:o 29 Landsvägsgatan och dels anhållit om 
bemyndigande att hädanefter utan Stadsfullmäktiges hörande få af- göra 
frågor om uppsättande af gatulampor på därom gjorda ansökningar. 

Stadsfullmäktige beslöto med anledning häraf att dels bevilja Herr 
Olssons nyss berörda ansökan och dels bemyndiga Drätselkammaren att 
få tillsvidare bevilja eller afslå dylika ansökningar utan 
Stadsfullmäktiges hörande. 



 

§ 153  
Till brandchef och vice brandchef för åren 1913—1915 omvaldes i 

enlighet med valkommitténs förslag respektive Herrar Emil Löfberg och J. E. 
Lindbom. 

§ 154  
Idrottsföreningen Kamraterna hade i genom Magistraten till 

Stadsfullmäktige ingifven och nu föredragen skrifvelse hemställt om ett 
anslag af staden i och för anskaffande af en idrottsplats eller för idrottens 
befrämjande i öfrigt. Anslaget hade föreningen tänkt sig till ett belopp af 500 
kronor, att »eventuellt utgå af hundskattemedlen». 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

§ 155  
Herrar Axel Nilsson, J. G. Gunnerson och Elis Luckey hade inkommit 

med följande skriftliga motion: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Med bifogande af att exemplar af svensk författningssamling den 28 
Okt. 1912, hvari angifves, att ansökan om statsbidrag till enskilda 
läroanstalter för årsperioden 1913—14—15 skall vara inlämnad före den 1 
December samt åtföljt af handling, som utvisar, att kommunerna för samma 
tid lämnar skolan ett tillräckligt understöd, få undertecknade härmed 
hemställa, att herrar Stadsfullmäktige behagade besluta, att för hvartdera af 
åren 1913—14 — 15 tilldela skolan ett årligt anslag af 4,800 kronor. 

Lysekil den 27 November 1912. 
AXEL NILSSON. J. G. GUNNERSON. ELIS LUCKEY. 

Vid motionen fanns fogad däri åberopade bilaga. 
Stadsfullmäktiges ordförande hade öfverlämnat ärendet till Drät-

selkammaren för skyndsamt yttrande. Kammarens yttrande förelåg nu också 
och var af innehåll, att bifall till motionen tillstyrktes. 

Sedan handlingarna i ärendet genomgåtts, uppstod öfverläggning. 
Härunder yrkades af: 
Herr Lilliehöök: att samma anslag som för detta året eller 4,000 kronor 

skulle beviljas samskolan för de tre närmaste åren; 



 

Hrr vice ordföranden, Lindman och Wallén: bifall till motionen; 
Herr Hörman: att det begärda anslagsbeloppet skulle beviljas, men 

endast för ett år; 
hvarjämte Hrr Bovik och Sterner yrkade, att Samskolestyrelsen skulle 

anmodas att i god tid före läsårets början annonsera om friplatser i skolan 
och tillkännagifva friplatsernas tillsättande i årsberättelserna. 

Efter framställd proposition på de olika yrkandena, beslöto Stads-
fullmäktige först att bifalla motionen, därvid jämväl bestämdes, att medel 
för ändamålet skulle uttaxeras under åren 1913, 1914 och 1915, och 
därefter att bifalla Herrar Boviks och Sterners yrkanden. 

Mot beslutet att bifalla motionen anmälde Herr Lilliehöök sin 
reservation, enär dels intet motiv anförts för höjning af det utgående 
anslaget till samskolan, och dels motionen inkommit så kort före 
Stadsfullmäktiges sammanträde, att ärendet icke hunnit tillräckligt utredas 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

§ 156  
Uti bordlagda, under § 54 här ofvan senast antecknade ärendet, 

innefattande Herr Dahlströms motion angående bättre tillvaratagande af 
stenindustriens intressen å stadens områden, hade de för ärendets utredning 
tillsatta kommitterade inkommit med följande, nu föredragna yttrande: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Undertecknade kommiterade, som i anledning av en av Axel Dahl-

ström väckt motion av herrar Stadsfullmäktige fått i uppdrag yttra sig över 
vilka områden, som för att ej förhindra 
pågående eller framtida stenavverkning, icke 
böra av staden försäljas eller till bebyggande 
upplåtas; 
vad som kan göras för att redan kring- bygda, 

för stenavverkning lämpliga områden, åter 
måtte bli tillgängliga;



 

vad som kan göras för åstadkommande av 
en mera praktisk och rationel) stenavverkning i 
stadens berg, 

få härmed avgiva yttrande och förslag. 
Kommiterade ha då först måst taga hänsyn till, att då stadens berg äro 

bortarrenderade på sådant sätt, att staden, vad avverkningsrätten beträffar, är 
bunden ännu i 17 år, stadsfullmäktige ej gärna nu vill ikläda staden några 
nämvärda utgifter eller vidtaga mera betydande anordningar för 
avverkningens ordnande och ha kommiterade rättat sitt förslag därefter. 

Vad då först beträffar ännu tillgängliga områden som lämpa sig för mera 
betydande avverkning, så finnas sådana — utom i Lotskullen, där 
avverkningen redan sker rationelt och vilken ej bör på något sätt förhindras 
— vid Kungsgatan och Bansviksbergsgatan från Christenssonska tomten till 
Blekebacken, hela den s. k. Kvarnkullen från Korsgatan norrut, vid Södra 
Kvarngatans östligaste ända, samt vid den planerade Drottninggatan i 
Flaggberget. 

Området vid Kungs- och Bansviksbergsgatans östra sida sträcker sig 
ända upp till »Eget Hems» tomt i öster och vidare norrut, är sålunda ganska 
vidsträckt och på samma gång lätt att avverka, om blott kanten vid gatan blir 
klar. Lättast torde avverkningen kunna ske från hörnan vid Kungsgatan eller 
Konsulliden. Då denna nedre del helt ligger i Kungsgatans linie, bör staden 
vidtaga åtgärder med det snaraste, för att få gatan röjd. För avverkningens 
bedrivande torde då, till att börja med, någon del av gatan få disponeras. 

För stadens del torde det vara fördelaktigast, om Kullgrenska bolaget 
kunde förmås att avverka även detta område, på. samma sätt som nu sker med 
Lotskullen, och bör staden i så fall lämna garanti för, att inga tomter här 
försäljas, förr än detta utan olägenhet för driftens fortsättande kan ske. Skulle 
bolaget icke kunna förmås här ordna rationell avverkning, bör staden, sedan 
den lösa jord och sten som finnes på kanten bortförts, söka träffa aftal med 
vissa lag stenhuggare om röjning, först af gatupartiet och sedan tomt efter 
tomt. Då stenen är dålig i kanten, finge nog staden i detta senare fall till att 
börja med lämna någon hjälp. 

Det enda tillgängliga hörn, varifrån Kvarnkullen kan avverkas, är för 
närvarande vid Anderssonska sterbhusets tomt vid Korsgatan. För att få en 
rationell avverkning till stånd därstädes, måste dock 



 

den lösa skrotstenen på hörnan först undanskaffas. Då hamnstyrelsen skall 
verkställa fyllning i södra hamnen, torde emellertid sten härtill ej kunna 
erhållas från lämpligare plats, varför den då i första hand bör tagas där. I 
övrigt bör underhandling inledas med Kull- grensbolaget om rationell 
avverkning medelst storbrott även här. Därest bolaget ej går med på att 
ordna driften rationelt även här, bör för tomternas röjning förfaras på 
samma sätt som i liknande fall föreslagits för området vid Kungsgatan. 

Berget vid Södra Kvarngatan är mera svårtillgängligt, sedan 
avverkningen ej längre kan ske från Landsvägsgatan. Lättast torde 
avverkningen kunna ske, om man kunde gå fram ända från Lysekils 
Bryggeri. För avverkningens bedrivande här måste väg beredas till 
Landsvägsgatan, antingen genom undanskaffande av den kulle som ligger 
emellan Boviks och Johanssons tomter eller invid bryggeriet. Även måste 
ett par små hus, som ligga i vägen intill bergkanten, undanskaffas. 

Kunde en avverkning, liknande den vid Lotskullen, här komma till 
stånd, med skrotstenens utfyllande utanför järnvägsområdet, vore detta 
säkerligen av mycket stort värde för hamnens utvidgning. För närvarande 
anse vi oss dock ej böra föreslå något annat, än att nuvarande eller blivande 
kaj entreprenörer hänvisas taga sitt behov av sten från kullen emellan de 
båda ovannämda tomterna och att drätselkammaren får i uppdrag, om 
lämpligt tillfälle yppar sig, söka få husen närmast bergkanten undanflyttade, 
samt att inga tomter där försäljas. 

Frågan om stenavverkning i Flaggberget har reden remitterats till 
drätselkammaren, och vilja vi därför endast påpeka, att rationell drift torde 
kunna ordnas, såväl vid den planerade Drottninggatan som ock i berget vid 
småskolehuset. Då Flaggberget ej ingår i det Kullgrenska kontraktet, torde 
konkurens här kunna komma till stånd och staden i så fall erhålla något 
mera inkomst. För närvarande bör dock kanske hufvudvikten läggas på att 
få gatan och tomterna därintill röjda, och synes det som om detta borde 
kunna ske, om ej på annat sätt, så genom arbetets utlämnande till 
stenhuggarelag på sätt rörande öfriga områden framhållits. 

Komitterade få alltså föreslå herrar Stadsfullmäktige besluta: 
att inga tomter må försäljas eller till 
bebyggande upplåtas vid Kungs- och 



 

Bansviksbergsgatorna från 
Christensson- ska tomten till 
Blekebacken i Kvarnberget, vid Södra 
Kvarngatans östligaste ända, tomten vid 
Landsvägsgatan söder om Boviks tomt 
samt i eller vid Flaggberget; att 
drätselkammaren får i uppdrag vidtaga 
åtgärder för rationell avverkning av 
stadens berg på sätt ovan framhållits. 

Lysekil den 16 Nov. 1912. 
AXEL A. DAHLSTRÖM. J. H. LINDMAN. 

Med reservationsfrihet J. A. ANDERSON. 
J. ANDERSON. ALFR. GUSTAFSSON. 
Sedan Herr Anderson framställdt yrkande om remiss af ärendet till 

Drätselkammaren afstyrkts, beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med 
yrkanden af Hrr Lindbom, vice ordföranden och Dahlström att, med 
uttalande af sitt gillande af kommitterades förslag, med iakttagande 
dock af att enligt ordförandens påpekande staden må vara obehindrad 
att så snart de tomter, som kommitterade ansett böra undantagas för 
upplåtelse och försäljning, blifvit röjda, sälja desamma. 

§ 157  
På Drätselkammarens begäran beslöts att arbetsförmannens lön fr. 

o. m. nästa år skulle utgå med 1,500 kronor pr år. 

§ 158  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr 
Pehrson och Björsell. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
AXEL PEHRSON. 
RICH. BJÖRSELL. 



 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Torsdagen den 12 December 1912 kl 
6 e. in.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerivall. 

Lysekllspostens Boktryckeri 1913. 



 

1912                   Lysekils             N:r 14. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil 

sammanträde den 19 December 1912.

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Herrar Nilsson 
och Björsell. 

Herr Bovik ankom först, då det under § 160 här under antecknade 
ärendet företogs till behandling. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 158  
Uti bordlagda, under § 154 i protokollet för den 29 sistlidne November 

antecknade ärendet, innefattande Idrottsföreningen Kamraternas ansökan om 
anslag, hade Drätselkammaren i hit inkommet och nu föredraget yttrande 
förklarat, att enär några hundskattemedel icke syntes komma att finnas kvar att 
disponera för andra än redan beslutna ändamål, och medel för det begärda 
anslagets utgående i öfrigt icke funnes att tillgripa, Kammaren ville afstyrka 
Stadsfullmäktige från att bevilja det begärda anslaget ifråga. 

Sedan Hrr Lilliehöök och Lindman framhållit det anmärkningsvärda i, 
att Idrottsföreningen Kamraterna i sin ansökan icke närmare motiverat, 
hvarföre nu ett jämförelsevis stort belopp begärdes, och icke inkommit med 
någon som helst uppgift om sin ekonomiska ställning, blef ärendet på yrkande 
af Herr Gunnerson, som upplyste, att en enskild för idrotten ifrande person af 
egna medel under årens lopp förskjutit ifrågavarande idrottsförening cirka 
3,000 kronor, återremitterad  till Drätselkammaren för vidare utredning. 

§ 159  
Angående hundskattemedlens användning, hvilken fråga, den 29 

sistlidne November, § 145 i protokollet, delvis återremitterats till 
Drätselkammaren för förnyadt yttrande, hade Drätselkammaren, såsom 



 

af dess nu föredragna yttrande inhämtades, beslutit att, med vidhållande af 
sitt förut i frågan fattade beslut, tillstyrka Stadsfullmäktige att bestämma 
angående hundskattemedlens användande för framtiden sålunda, att 
tillsvidare däraf årligen skulle utgå tvåhundrafemtio kronor till skyttegillet 
och återstoden till föreläsningsföreningen. 

Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens förslag. 

§ 160  
Uti bordlagda, under § 133 här ofvan förut antecknade ärendet, 

innefattande ansökan af åtskilliga husägare vid Bansviksbergsgatan om 
samma gatas utläggning och anslående af medel för påbörjande däraf, hade 
Byggnadsnämnden och Drätselkammaren hvar för sig inkommit med 
infordradt yttrande. Af dessa nu föredragna yttranden inhämtades, att såväl 
Byggnadsnämnden — enär gatuläggningen skulle medföra inlösande af en 
del byggnader, hvarigenom företaget blefve dyrbart, hvartill komme, att den 
nya stadsplanen borde vara fastställd, innan arbetets utförande beslöts —
som Drätselkammaren med åberopande af nyssnämnda af 
Byggnadsnämnden anförda skäl, af- styrkte bifall till ansökningen ifråga. 

Sedan under öfverläggningen upplysts, att Drätselkammaren gått i 
författning om gatans nödtorfliga förbättrande och förseende med räck, där 
dylikt vore behöfligt, beslöto Stadsfullmäktige att på de af 
Byggnadsnämnden och Drätselkammaren anförda skälen afslå ansökningen 
ifråga. 

§ 161. 
Med åberopande af en af Stadsingeniören Calander uppgjord kost-

nadsutredning, slutande å en summa af 4,293 kronor, hade Drätsel-
kammaren beslutit föreslå Stadsfullmäktige att besluta anläggandet under 
nästa år af en 43'0 meter lång och 2,5 meter bred trottoir å Landsvägsgatans 
södra sida samt rännstensläggning å båda sidorna, allt från  Kungsgatan till 
Slätteskärsgatan, samt att medel härför skulle uttaxeras under år 1913. 

Handlingarna i ärendet föredrogos nu. 
Under öfverläggningen yrkade: 
Hrr Lilliehöök, Lindman, Wallén, vice ordföranden och Richter: bifall 

till Drätselkammarens förslag, den sistnämnde med det tillägg, 



 

att arbetet skulle först verkställas å sträckan emellan Kungsgatan och 
stationshuset; 

samt Hrr Gunnerson och Christenson: att till kantsten å trottoiren skulle 
användas stensorten »bardus» hvarigenom kostnaden för arbetet skulle 
kunna nedbringas. 

Herr Sterner upplyste, att i Drätselkammaren användande af bardus 
som kantsten äfven varit på tal men icke ansetts lämpligt. 

Sedan efter öfverläggningens slut propositioner framställts på de olika 
yrkandena, beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med Drätselkammarens 
förslag med Herr Riehters tilläggsyrkande, att arbetet först skulle utföras å 
sträckan Kungsgatan—stationshuset. 

§ 162. 
Följande från Drätselkammaren inkomna protokollsutdrag föredrogs : 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 18 
December 1912. 

§ 275. Stadsingeniörens den 13 dennes bordlagda, under § 252 an-
tecknade, i Kammarens protokoll kostnadsförslag angående komplettering 
af Rosviksbergsgatan granskades nu. Förslaget var af följande lydelse: 

»Rosviksbergsgatans komplettering. 
Räckverk å stödmuren 90 m. 2: — . .            180: — 
Sidoväg från den s. k. trekanten upp till Rosviksbergsgatan
 ...................................................................... 40: — 
Sprängning å tomten tillhörig Tullroddare 
Olssons Sterbhus såsom ersättning för 20 kv.-alnars tomtyta, som 
kommer att ligga i gatan ..............................  75: — 

Summa kronor 295: — 
Lysekil i November 1912. 

J. CALANDER.» 
Kammaren beslöt härefter tillstyrka. Stadsfullmäktige att besluta en 

komplettering af Rosviksbergsgatan i enlighet med förslaget och anslå 
medel härför, hvarjämte Stadsingeniören och Kammarens 



 

sekreterare borde erhålla i uppdrag att med Tullroddare Olssons sterb- hus 
upprätta köpehandling angående de 20 kv.-alnar af sterbhusets mark, som 
behöfdes för gatan. 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL.»

Sedan under öfverläggningen i ärendet framhållits, att åtskilligt skrot 
kvarlåge dels å och dels nedanför Rosviksbergsgatan, hvilket skrot det vore 
entreprenörens för gatuarbetet skyldighet att bortforsla, samt jämväl upplysts, 
att den å gatan liggande skrothögen inom den närmaste tiden komme att tagas 
i användning för planeringen af en tomt vid gatan, beslöto Stadsfullmäktige 
enhälligt i enlighet med Drätselkammarens i dess nyss föredragna 
protokollsutdrag innefattade förslag om Rosviksbergsgatans komplettering 
och uttaxering af medel härför. 

I detta sammanhang framhöll ordföranden, att Rosviksbergsgatan borde 
åtminstone provisionellt utdragas genom stadsparken till Ros- viksgatan, 
samt förklarade sig skola till nästa sammanträde inkomma med motion 
härom. 

§ 163. 

Brandkorpralen A. J. Nordmark hade genom Magistraten den 10 dennes 
inkommit med en ansökan, hvari han på anförda grunder anhöll, att hans 
»löneförmåner såsom brandkorpral måtte från och med nästa års ingång 
förbättras så att lön och tjänstgöringspängar höjes till 1,300 kronor och att de 
af Herrar Stadsfullmäktige förut beslutade tre ålderstilläggen måtte efter 
samma tid och nuvarande åldersgränser utgå med 1.50 kronor hvardera samt 
beklädnadsbidraget med samma belopp som hittills, nämligen 150 kronor för 
år.» 

Denna ansökan hade af Stadsfullmäktiges ordföranden remitterats till 
Drätselkammaren för skyndsamt yttrande, hvilket yttrande afgifvits den 18 
dennes och innehölls i följande jämte Nordmarks ansökan nu föredragna: 



 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drät-
selkammarens i Lysekil sammanträde den 18 

December 1912.
§ 286. En af Brandkorpralen A. J. Nordmark hos Stadsfullmäktige 

gjord ansökan om löneförbättring hade af Stadsfullmäktiges ordförande för 
skyndsamt yttrande öfverlämnats till Kammaren. 

Kammaren hade genom sin ordförande inhämtat yttrande i frågan af 
den af Stadsfullmäktige tillsatta brandkommittén, hvilket yttrande, som nu 
föredrogs, slutade med ett tillstyrkande af: 

att brandkorpralens förmåner beträffande lön, beklädnadsersätt- ning, 
läkarevård och medicin blifva lika de, stadens poliser senast erhållit, med 
undantag att brandkorpralen får åtnjuta högsta ålders- tillägget efter 9 års 
väl vitsordad tjänstgöring, samt 

att det tillfälliga arvodet som fattigvårdstillsyningsman icke må 
medräknas i lönestaten för brand korpralen. 

Drätselkammaren beslöt, efter öfverläggning, därunder upplystes, att 
Nordmarks grundlön nu är 1,000 kronor med tre ålderstillägg å 100 kronor 
hvartdera efter respektiva 3, 6 och 9 år jämte beklädnads- ersättning, 150 
kronor, tillstyrka Stadsfullmäktige att besluta i enlighet med 
brandkommitténs begärda förslag med den ändring, att grundlönen sättes 
till ettusentvåhundra kronor i likhet med polisens. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL.» 

Under öfverläggning i ärendet upplyste Herr Lidell, i egenskap af 
ledamot i brandkommittén, hvars utlåtande Drätselkammaren i ärendet 
inhämtat, att brandkommittén trott, att polisernas grundlön vore 1,300 
kronor, och velat förorda brandkorpralens grundlön till detta belopp och 
icke till 1,200 kronor, hvarjämte han yrkade bifall till brandkommitténs 
förslag med den ändring, att grundlönen sattes till 1,300 kronor. 

Med Herr Lidell instämde Hrr Richter, Luckey och Dahlström, medan 
Herr Anderson yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 

Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden 
först proposition på bifall till hvartdera af de framställda yrkandena 
angående grundlönens belopp, och då ordföranden förklarade propositionen 
på bifall till Drätselkammarens förslag härom vara med ja 

 



 

besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 

»Den som bifaller Drätselkammarens förslag att grundlönen blir 1,200 
kronor, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej, har brandkorpralens 
grundlön beslutits skola vara 1,300 kronor fr. o. m. nästa års början.» 

Vid upprop härefter röstade: 
Hrr vice ordföranden, Lilliehöök, Carlsson, Backman, Anderson, 

Sterner, Wallén, Christensson, Mattsson, Lindman, Löfving och Hörman ja, 
men Hrr Lindbom, Nilsson, Gunnerson, Luckey, Lidell, Pehrsson, 
Dahlström, Laurin, Bovik och ordföranden nej. 

Med 12 röster mot 10 hade alltså beslutits i enlighet med ja-
propositionen . 

Utan votering beslöto Stadsfullmäktige härefter i enlighet med 
Drätselkammarens förslag beträffande brandkorpralens löneförmåner i öfrigt.

§ 164  
Byggnadsnämnden hade inkommit med följande, nu föredragna 

skrifvelse angående stadens mätnings- och stadsplanearbeten: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Beträffande stadens mätnings- och stadsplanearbeten får Bygg-
nadsnämnden härmed afgifva följande redogörelse. 

Under åren 1905, 1906 och 1909 anslogo Stadsfullmäktige medel till 
stadens nymätning enligt den s. k. triangelmetoden samt revidering och 
komplettering af stadsplanen på följande sätt Triangelmätning
 ................................................................................  8,000: — 
Aluminiumplåtar för uppklistring af kartor . 500: — 
Upprättande af nivåkurvskarta ...............................  1,500: — 
Förslag till ny stadsplan.......................................... 2,50'0: — 
Upprättande af gatuprofiler ....................................  1,000: — 13,500:—
Utstakning af stadsplanen ............................................................   2,000: — 

Summa kr. 15,500: —
Dessa arbeten äro nu utförda genom Civilingenjören N. Geller- stedts 

försorg med undantag af stadsplanens utstakande; och har för de fullgjorda 
arbetena till Gellerstedt utbetalats 13,300 kronor eller 



 

200 kronor mindre än det kontrakterade beloppet, beroende därpå att 
kostnaden för gatuprofilerna nedsatts till 800 kronor med anledning af vissa 
Gellerstedt medgifna lättnader i detta arbete. 

Emellertid har till ofvan nämnda kontrakterade kostnad kommit kostnaden 
för handtlangning och markeringsmaterial, hvilken enligt kontraktet angående 
triangelmätningen skulle bestridas af staden. Denna kostnad, som vid kontraktets 
upprättande antogs komma att bli helt obetydlig, uppgick emellertid till icke 
mindre än 1,025 kronor 27 öre, hvilket belopp äfvenledes blifvit utbetaldt af 
anslaget för triangelmätningen och stadsplanearbetena. 
Af detta anslag .................................................................................  15,500: — 

har alltså utgått 
Till Civilingenjören Gellerstedt ..................................  13,300: — 
För markering och handtlangning. . . . 1,025: 27    14,325: 27 
Af anslaget återstår således ännu ........................................................ 1,174: 73 

Det är emellertid att märka, att, såsom ofvan antydts, af de kontrakterade 
arbetena återstår ännu ett å 2,000 kronor, nämligen stadsplanens utstakning på 
marken. Detta arbete beställdes på sin tid hufvudsakligast på yrkande af 
dåvarande Stadsingenjören Malmström, men då samma arbetes utförande numera 
vid granskning af det erhållna siffer- och kartmaterialet visat sig vara obehöfligt 
och i vissa fall opraktiskt med hänsyn till framtida förändringar samt arbetet för 
öfrigt kan verkställas vida billigare genom stadens ingenjör, därest så skulle 
påfordras, har Nämnden med Gellerstedt träffat aftal, hvarigenom han, i händelse 
af Stadsfullmäktiges bifall, afstår från nämnda arbete. 

Därest Stadsfullmäktige godkänna denna anordning har staden således att 
räkna med ett öfverskott å ofvan nämnda anslag till belopp af 1,174 kronor. 

Detta öfverskott är så mycket behöfligare som Gellerstedt inkommit med 
räkning å extra arbeten till det synnerligen höga beloppet af 5,000 kronor. 

Nämnden har ingående granskat Gellerstedts anspråk på ersättning för 
extra arbeten och finner icke något fog för andra anspråk än följande: 



 

l:o) för två extra skisser öfver Sandberget och en karta öfver verkstädsområdet 
jämte tillhörande stakningar och undersökningar ..................... 450: — 

2:o) Upplysningar rörande tolkningen af ett Kungl, cirkulär 50: -- Upprättande 
af förslag till byggnadsbestämmelser för olika 

stadsdelar ............... 300: — 
Summa kr. 800: —

Enligt hvad nian kan förstå af Gellerstedts framställning, har han gjort 
förlust å det kontrakterade arbetet och vill därför hålla sig skadeslös 
hufvudsakligast genom att söka få vissa arbeten förklarade för extra arbeten, 
ehuru de uppenbarligen ingå i de kontrakterade arbetena. 

På grund af hvad sålunda anförts och med öfverlämnande af en P. M. i 
ärendet jämte andra dithörande handlingar, som i detalj belyser tvisten med 
Gellerstedt, får Byggnadsnämnden härmed hemställa, att Hrr Stadsfullmäktige 
ville 

dels medgifva att kontraktsbestämmelserna ifråga om stadsplanens 
utstakning få förfalla, 

dels ock besluta utanordnande till Gellerstedt af ett belopp å 800 kronor 
för ofvannämnda extra arbeten. 

Lysekil den 6 December 1912 
På Byggnadsnämndens vägnar: 

AXEL SUNDBERG.» 
Sedan under öfverläggningen i ärendet Herr Lilliehöök förklarat sig anse 

Byggnadsnämnden kunna utan Stadsfullmäktiges hörande träffa uppgörelse 
med Civilingenjören Gellerstedt och till honom utbetala för ifrågavarande 
arbete 800 kronor eller mera, blott icke det för ändamålet reserverade beloppet 
öfvcrskredes, samt Herr Dahlström förordat bifall till Byggnadsnämndens 
hemställan, blef denna utan votering enhälligt beviljad. 

§ 165  
På Stadsfullmäktiges jämlikt beslut den 3 April 1906, § 51, hos 

Kyrkostämman gjorda erbjudande att för 30,000 kronor, och på villkor i öfrigt 
att köpesumman skulle användas till betalning af kyrkans sväfvande skuld, 
köpa kyrkans skiftade in- och utägor, hade Kyrkostämman nu inkommit med 
svar, innehållet i följande; 



 

»Utdrag ur protokoll hållet i Kyrko-
stämma med Lysekils församling den 31 
Oktober 1912. 

§ 3. Utspann sig en längre diskussion angående stadsfullmäktiges 
härstädes 1906 gjorda anbud att övertaga kyrkans skiftade in- och utägor till 
ett pris av 30,000 kr. Kyrkorådet hade ej framställt något bestämdt förslag i 
frågan, men av dess protokoll den 19 dennes framginge, att majoriteten vore 
böjd för försäljning till ett pris av 40,000 kr., om denna summa finge med 
Kungl. Maj:ts begivande användas till kyrkans reparation efter ett redan 
utarbetadt förslag. Sedan andra förslag, som under diskussionen framställts, 
tillbakatagits, biföll stämman, att svaret till stadsfullmäktige skulle avlåtas i 
enlighet med kyrkorådets protokoll. 

§ 9. Utsågos herrar Laurin och B. P. Jonsson att justera dagens protokoll.
Som ovan 

å tjänstens vägnar Justeras FRITZ LUSCH, ordf. 
L. LAURIN. 

B. P. JONSSON. 
Uppläst i Lysekils kyrka den 3 Nov. 1912 av komminister Ernst Rhedin.
Rätt utdraget betygar 

FRITZ LUSCH. 
Ordf, i Lysekils Kyrkostämma.» 

Härvid fanns fogadt detta 
»Utdrag ur protokoll hållet i sammanträde med 
Lysekils församlings Kyrkoråd den 19 Oktober 

1912.
§ 7. Att enär ärendet beträffande det av kyrkostämman den 25 Maj 1908 

för dess del bifallna utbyte av inägolotten litt. I mot stadens tomt 93 av Kungl. 
Maj:t den 12 sistlidne April avgjorts, varvid församlingens hemställan om 
Kungl. Maj:ts nådiga bifall till utbytet avslagits, lämna svar å Lysekils 
Stadsfullmäktiges 1906 gjorda, men hittills av kyrkostämman uppskjutna 
framställning att för 30,000 kronor få inköpa kyrkans skiftade in- och utägor. 



 

Kyrkorådet självt fattade ej någon bestämd ståndpunkt i frågan, men 
av diskussionen framgick, att majoriteten af de närvarande var böjd för 
försäljning till en summa av 40,000 kr., om denna summa finge efter 
Kungl. Maj:ts medgivande användas till kyrkans reparation enligt 
utarbetadt förslag. 

§ 10. Att justera detta protokoll utsågos herrar Luckey och 
Wallen. 

Som. ofvan 
å tjänstens vägnar Justeras FRITZ LUSCHr Ordf. 

OSCAR WALLÉN. 
ELIS LUCKEY. 

Uppläst i Lysekils kyrka Söndagen dem 27 Oktober 1912 av Fritz 
Lusch. 

Rätt utdraget betygar 
FRITZ LUSCH. 

Ordf, i Lysekils Kyrkoråd.» 
Dessa handlingar föredrogs nu, hvarefter ärendet på yrkande av Herr 

Anderson remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

§ 166. 
Utom föredragningslistan beslöts öfverlämna en till Stadsfull-

mäktiges ordförande inkommen skrifvelse från kommittén för bildandet af 
en gemensam pensionskassa för svenska städer till den för utredning af 
pensionsfrågan af Stadsfullmäktige under år 1912 tillsatta kommittén. 

§ 167  
Utom föredragningslistan beslöto Stadsfullmäktige att bordlägga en 

denna dag genom Magistraten inkommen, nu föredragna framställning af 
post- och tullbetjänte härstädes om föranstaltande af, att en 
lefnadskostnadsundersökning härstädes komme till stånd. 

Under öfverläggningen i ärendet hade yrkats af Herr Dahlström 
ärendets upptagande och remitterande till Drätselkammaren samt af Herr 
Lindman bordläggning af ärendet till ett annat sammanträde och 
tillsättande af en kommitté för dess utredning. 



 

§ 168  
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr Richter 

och Lindbom. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
GUST. RICHTER. 
J. E. LINDBOM. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och 
justering offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den 13 Januari 1913 
kl 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 
Josef Genterwall. 

Lysekilspostens Boktryckeri 1813. 



 

Bil. till prot. N:o 14, § 160,

Utgifts- och Inkomstförslag för Lysekils stad 
för år 1913. 

Inkomster: 
Arrenden, hyror och dylikt: 

Hyra för upplagskällaren  ..................................................  800: - 
„ af tullförvaltaren  ........................................................  600: — 
„ för stadsparken ........................................................  1,600: - 

Tomt- och bergarrenden, förslagsvis  ...........................  13,000: — 16,000: 
Brännvinsmedel: 

Andel i försäljningsafgifter  ...............................................  700: — 
„ i brännvinsbolagets årsvinst, förslagsvis  ..............  40,000: — 40,700: 

Öfriga föremål: Köttbesiktningsbyråns inkomster  1,500: - 
Vattenafgifter, förslagsvis  .............................................  1,600: - 
Hundskattemedel, förslagsvis ............................................  600: — 
Platshyror, förslagsvis  ......................................................  250: - 
Bötesmedel, „   100: — 
Bevillningsafgifter, förslagsvis ..........................................  150: — 
Räntor, förslagsvis  ...........................................................   400: - 
Inkomst af elektricitetsverket  ......................................  19,000: — 23 600: 

Bidrag från hamnstyrelsen:  
Till polisbevakningen ..........................................    2,700: — 

„ amortering och ränta å hamnens lån ..........................  3,000: - 
, stadsingenjörens lön  ......  ...........................................  1,200: — 

       renhållningen  ..............................................................  200: — 7 100: 

Fordringar: 
 af tomtförsäljningskassan ................................................................   49,896: 
Medel förskotterade för 1913 års arbeten ............................................  3,000: 

Summa inkomster 140,296; 



 

Utgifter 

I. Fattigvården: 
Underhåll af hus och inventarier, för- 

slagsvis ..........................................  
Understödstagares vård, beklädnad och 

underhåll, förslagsvis ......................  
Hospitals- och sjukhusafgifter, förslagsv. 
Arfvode till ordföranden ........................  

„ „ tillsyningsmannen ................  
Oförutsedda utgifter, förslagsvis ......... 
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden 

II. Sundhetsvården: 
Brist i innev. års stat, förslagsvis  ..........  
Aflöning åt två stadsläkare ............... 

850:

12,750
:

1,650:
1,000;

200: 
650: 
900: 

18,000: -

Arfvode åt 
kassör 

sjuksköterskan  ...................  
två barnmorskor .................  
nämndens sekreterare och 

1,500: - 
2,500: - 

600: - 
800: - 

Veterinärens arfvode  .............................  
Underhåll af hus och inventarier med 

brandförsäkring, förslagsvis...........  
Sjukas vård och underhåll, förslagsvis 
Öfriga förbrukningspersedlar, förslagsvis 

Öfriga behof: 
Sundhetssyn  .......................................... 
Ved, förslagsvis  .....................................  
Diverse, förslagsvis ................................  
Hyra för köttbesiktningslokalen  ............  
Städning ................................................. 
Aug. Ehnberg, lönetillägg.................. 

III. För undervisningen: 
Anslag till samskolan, förslagsvis  .........  

„ „ föreläsningsföreningen  .........  
För allmänna byggnader, platser o. d. 

Anskaffning och underhåll af hus och 
inventarier, förslagsvis ..................  

Brandförsäkringspremier .......................  

150
: 

150: 
1,100
: 
100: 

100: 
250: 
400: 
600: 
180: 
180: 

5,500:
600:

1,500: - 
500: - 

Underhåll af gator, torg, vägar m. m.
Underhåll af gator m. m., förslagsvis... 
Renhållningen  .......................................  
Förbättring af diverse gator ....................  

2,000: 
6,100: 
15,00

0: 

7,020: -

1,710: -

6,100:

2,000: —

Transport 23,100: — 2,000: —

18,000: 

8,730: 

6,100: 

32,830: 



 

Transport 23,100: — 2,000: — 
Skötsel af stadens planteringar ..................  1,500: - 
Snöskottning .................................................  100: — 24,700:- 

Gatubelysningen 
Belysningen för år 1913 med underhåll 

af belysningen och lampor, för- 
slagsvis  .................................................................................  
 ................................................................................. 6,860:— 

Vatten och kloakledningar. 
Underhåll och utvidgning samt spolning 

och rengöring af kloakledningar, 
förslagsvis ......................................................  
 ............................................................. 5,000: — 

Underhåll af vattenledningsverket med 
dithörande byggnader, förslagsvis 2,000: — 

Sekreterarens arfvode ...................................  100: — Oförutsedda utgifter, förslagsvis  ..............  1,500: - 
Utvidgning af vattenledningsverket, 

förslagsvis  ........................................  10,000: — 18,600: 
— Brandväsendet. 

Arfvode till brandchefen  ..............................  400: — 
Brandkorpralens lön och beklädnads-  
ersättning ..................................................   1,650: — 
Lön till sju brandsoldater å 150 kr. ... 1,050: — 
„ ,, „ „ á 125 ,, ... 875. - 
„ „ 1 brandsoldat á 100 .............................  100: — 
Brandsynearfvode .........................................  320: — 
Olycksfallsförsäkringspremier  .....................  114: — 
Brandförsäkringspremier ................................  80: - 
Annonser, porton m. m ...................................  75: — 
Kol, ved, trassel, olja m. m. förslagsvis 250: — 
Nyanskaffning och underhåll af brand 
attiralj och brandtelegraf  ............................... 750: — 
Bidrag till hamnen för uppvärmning af  
sprutlokalen i Rosvik ....................................... 50: — 
Extra ersättning till brandsoldaterna,  
förslagsvis .....................................................  300: — 
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  ..................  250: — 6,264: - 

Öfriga behof. 
Stadsingeniörens lön  .................................  2,500: — 
O. A. Thorén på Grötön ................................  450: — 
Bidrag till skjutsentreprenören ..............  20: — 
Platsarrende för rörbrunn ................................  25: — 
Olycksfallsförsäkringspremier för stadens 

arbetare ..........................................  ___ 200: — _________  
Transport 3,195: — 58,424: 

32,830: — 

32,830: —



 

Transport 3,195: - 58,424: - 32,830: - 
Handräckning vid mätningar, verkställda af 

Stadsingeniören, samt arfvode åt 
stadens ombud vid mätningen m. m., 
förslagsvis ........................................  ...  550: — 3,745: - 62,169: — 

V. Verk och inrättningar. 
Borgmästarens lön och tjänstgörings- 

penningar  ........................................  
Två rådmanslöner  ..................................  
Extra rådmannens lön........................ 
Stadsfiskalens lön och tjänstgörings- 
pänningar  ............................................... 

Stadsvaktmästarens lön och beklädnads- 
ersättning ................................. 

Skrifmateriel, papper, tryckningskostnader, 
inbindningskostnader, förslags- vis   

Telefonafgift ..........................................  
Samtalsafgifter, förslagsvis  ...................  
Underhåll af rannsakningsfångar, för-

slagsvis  ........................................  

4,500: — 
600: - 

100: — 

   1,500: - 

   1,300: - 

400:. — 
35: - 

10: — 

100: — 
8,545: - 

 

Stadsfullmäktiges och nämnders expeditioner:
Lön åt stadsfullmäktiges och drätsel- 

kammarens sekreterare och kassör      3,000: — 
Tryckning och bindning, förslagsvis ... 650:  
Skrifmaterialer, papper m. m., förslagsvis       100: — 
Postporton, förslagsvis  ....................................  50: - 
Hyra, eldning och städning af stads- 

ingeniörskontoret  ................................  620: — 
Rit- och skrifmaterial åt d:o, förslagsv. 150: - 
Telefonafafgift  ................................................  60: — 
Samtalsafgift, förslagsvis  ................................  10: — 
Afgift till Svenska Stadsförbundet ........  86: — 
Pension åt förre stadsingenjören ...........  300: — 5,026:- _ 

Polisväsendet: 
Hälsovårdspolisens lön  ......................... 
2 konstaplarmed lön 1,650  ...............  
1 konstapel „ „ 1,300  ...............  
5 konstaplar „ „ 1,200  ...............  
Beklädnad för 8konstaplar  ....................  

„ hälsovårdspolisen .......... 
1 extra konstapel med lön 560  .............. 
3 " " .  " 360  ..................... 
Extra tjänstgöring vid sjukdomsfall eller 
semester, förslagsvis ............................... 

Transport 

1,320: - 
3,300: - 
1,300: -  
6,000: - 
1,200: - 

100: - 
560: - 

1,080: - 

500: - 
15,360: - 13,571: - 94,999: - 



 

Transport 15,360: - 13,571: - 94,999:
Eldning, städning i polisbyggnaden, för- 

slagsvis .........  ...  ..................................    375: - 
Skrifmateriel, bokbinderiarbeten m. m., 

förslagsvis  ..............................................  50:— 
Telefonafgifter  ..............................................  100: - 
Samtalsafgifter, förslagsvis  .............................  20: - 
Belysningsafgifter, förslagsvis  ......................  125: - 
Olycksfallsförsäkringspremier  ......................  250: — 16 280:— 

Uppbördsverket: 
Stadsfogdens och kronouppbördskassö- rens lön  1,200:  
Telefonafgift ....................................................  60: - 
Afgifter för samtal, förslagsvis ..............  10:— 
Mantalsskrifningsarfvoden, förslagsvis... 75: - 
Uppbördsblanketter, skrifmaterial, bok- 
binderiarbeten, porton, förslagsvis 300: —      1 645: - 

Öfriga behof: 
Skorstensfejarens lön  ....................................  200: - 
Hyra för rådhus enligt kontrakt .............. 2,500: - 
Städning, eldning och belysning i råd- 

huset, förslagsvis  ..........................................  
................................................................ 600: - 

Hyra för tullvaktstugan ..................................  120: - 
Annonskostnader, förslagsvis .....................  1,000:— 
Kronoskatt, förslagsvis  .................................  200:— 
Anslag till skyttegillet att utgå af hund- 

skattemedlen  .....................................  250:—  4,870: — 
 .......................................................................                         36366: 
VI. Afskrifning å kommunalutskylder ....................................................  6,000: 

VII. Räntor å upptagna lån: 
1913 års ränta å ett i Stockholms Stads 

Sparbank för hamnens räkning upptaget  
lån å 50,000 kr., hvaraf den 31 Dec. 1911  
återstod 20,640: 90 och hvarå räntan för 
 år 1912 utgjorde  .....................        1,125:— 

Ränta å stadens sista obligationslån å 800,000 kr ..   35,860: - 
Ränta å lån å 200,000 kr., upptaget för  
inköp och utvidgning af elektriska verket  .............   10,000:—  
  .......................................................................  46,985: — 46,985: 

VIII. Afbetalning å upptagna lån: 
Å hamnens lån ............................................   1,874: — 

      Transport 1,874: — 

184,350:

 



 

Transport 1,874: - 184,350: — 
Å obligationslånet här ofvan ............ 4,000: - 
Under året upplånta medel ............... 20,000: — 25,874: — 25 874. 

IX. Reserverade medel för utvidgning af stadens vattenverk ... 33,000: - 
X. Oförutsedda utgifter ................................................................................  5,000: - 

Härtill kommer af kyrkostämman beslutad uttaxering ............... 49,250: - 
Summa utgifter 297,474: - 

Då från utgifterna ...............................................................                    297,474: -  
afgå de beräknade inkomsterna  .......  ....................................................  140,296: - 

Utgör bristen således 157,178: —
Bristen betäckes på följande sätt: 

Uttaxering af kr. 7 pr bevillningskrona; och då bevillningen af  
fastighet och inkomst utgör kr. 19,535, uppstår härigenom ett belopp af 

...............................................................                   136,745: - 
I 1912 års stat beslutadt lån, som ännu icke upptagits  .................................  9,252: - 
Föreslås upptagande af nytt lån för betäckande af återst. brist...                    11,181: - 

Summa 157,178: -
Betalningsterminerna för kommunalutskylder blifva tre, nämligen i Mars, Juni 

och September å tider, som Drätselkammaren närmare bestämmer. 

För den särskilda förvaltningen af stadens fastigheter föreslås följande.

Utgifts- och Inkomstförslag. 
Inkomster: 

Tomtförsäljningar till belopp, som icke kan beräknas. 

Utgifter:
Triangelmätningen ............................................. 1,716: — 
Ränta och amortering å lån under 1913  ...............................  33,560: — 
Retalning af från stadskassan till och med år 1912 

förskotterade medel .................................... 49,896: — 85,172: - 



 

Hamnen 1913. 
Inkomster: 

Beräknad hamnuppbörd ..................................................................  30 000- 
Kreditivlån ......................................................................................  47000- 

Kronor 77,000:
Utgifter: 

Hamnkaptenens lön .......................................................    1,800: — 
Hamnlotsens lön  ................................................................  200: — 
Uppbördsprovision, förslagsvis .......................................  1,500: — 
Underhåll af bojar  ...........................................................  1,500: — 
Eldning å hamnkontoret ........................................................  75: — 
Underhåll af bryggor, planeroch kajer .............................  3,000: — 
Stensättning i Rosvik .............................................    . . 3,000:—  11,075: 
 
Till stadskassan: Ränta och amortering å Rosviks  
bryggas lån   ........................................................... 3,000: - 

Bidrag till renhållningen ..............  200: — 
„ „ polisbevakningen  ...............  2,700: — 
„ „ stadsingeniörens lön ... 1,200: — 7 100. 

Till Lysekils Stads Elektricitetsverk för hamnbelysning  .....................  2,140: 
Kreditivskuld 1/1 1913 ..................................................  40,000: - 
Kreditivafgifter ...................................................................  225: — 
Kreditivränta ..............................................................  2,000: — 42,225: 
Ordförandens räkenskapsarvode  ........................................  200: — 
Sekreterarens arvode.............................................................100:- 
Amortering af kreditskuld.....................................................3,000:- 
Oförutsedda utgifter ...................................................          1,160: — 
Till kajbyggnaden Sillgränds—Lysells brygga .....  10,000: —  14,460- 

Kronor 77,000:
Antaget af Stadsfullmäktige den 30 December 1913; betygas. 

MAGNUS RADHE. 
Josef Centerwall. 



 

1912      Lysekils      N:r 15. 

Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet

Lysekil sammanträde
vid Stadsfullmäktiges i 
den 30 December 1912. 

Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Herrar 
Nilsson, Mattsson och Richter. 

Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 

§ 169. 
Följande af ordföranden ingifna skriftliga motion föredrogs:

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Som jag vid stadsfullmäktiges sammanträde den 17 d:s väckte förslag 

om sammanbindning af den nyutlagda Rosviksbergsgatan till Rosviksgatan, 
får jag härmed ingifva motion i ärendet och därvid anföra. 

Då nya kyrkan var under uppförande, uttalades allmänt den önskan, att 
gata från Rosvik genom Parkområdet borde anordnas så, att körväg till 
kyrkplanen från östra sidan kunde åstadkommas. Lysekils jordägare uppläto 
på sin tid fri mark a dess område för en dylik gata, men någon sådan kom då 
icke till stånd. 

Sedermera kom området ifråga genom köp af jordägarnes allmänna jord 
i stadens ägo, hvarefter genom stadsfullmäktiges beslut, drätselkammaren 
låtit iordningsställa en gatudel i Rosviksberg, men den slutar vid kyrkans 
inägolott i Parken och kan således icke utnyttjas som den borde, ulan att den 
kommer i kommunikation med Rosviksgatan. 

Jag tillåter mig därför föreslå, att drätselkammaren bemyndigas uppgöra 
förslag till fortsättning af Rosviksgatan, antingen öfver kyrkans inägolott vid 
samskolan med utfart mellan sjömanshemmet och Grand Hotell eller också i 
passagen mellan Konsul Richters och Fred. Carlsons Arfv. tomter, båda 
alternativen att utmynna i Rosviksgatan. 



 

Skulle delta förslag komma till utförande, återstår väg från Ros- 
viksbergsgatan till kyrkan. 

Jag anser, att kostnaden för en bigata upp till kyrkans plan bör bekostas af 
kyrkokassan och hemställer därför, att stadsfullmäktige måtte ingå till kyrkorådet 
med begäran om dess åtgärd för kompletteringen. 

Lysekil den 28 Dec. 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

Motionen remitterades till Drätselkammaren och Byggnadsnämnden för 
yttranden. 

§ 170  
Företogs till behandling Magistratens i samråd med budgetsberedningen 

uppgjorda utgifts- och inkomstförslag för 1913 dels för staden och (less 
fastighetsförvaltning och dels för hamnen. 

Till en början upplästes budgetsberedningens protokoll, så lydande: 
»Protokoll, hållet Vid sammanträde med 

Lysekils stads Budgetsberedning den 28 
December 1912. 

Närvarande: samtliga medlemmar, hvarjämte Herr Borgmästaren Axel 
Sundberg hade behagat infinna sig till sammanträdet. — Vid protokollet 
undertecknad, sekreterare. 

§ 1 Herr Lilliehöök, som utfärdat kallelse till sammanträdet, förklarade 
detsamma öppnadt, hvarefter han enhälligt utsågs att leda förhandlingarna. 

§ 2 Herr Borgmästaren Sundberg föredrog af honom upprät- tadt 
förslag till utgifts- och inkomststat för 1913 för staden äfvensom dylikt förslag för 
hamnen. 

De upprättade förslagen genomgingos och godkändes punkt för punkt, det 
förstnämnda med ett par jämkningar och ändringar. 

1 det slutligen godkända budgetförslaget för staden blefvo: 

de beräknade utgifterna anslagna till ....... 297,474 kr. de beräknade inkomsterna 
anslagna till . . . . . . 140,296 » Den sålunda uppkomna bristen ......  157,178 kr. 



 

1912 den 30 December

skulle föreslås täckas på följande sätt: 
Uttaxering af 7 kronor per bevillningskrona, och då be- villningen af fastighet och 

inkomst utgör 19,535 kr. uppstår härigenom ett belopp af136,745
 ............................................................................................kr. 

Upptagande af i 1912 års stat beslutadt, men ännu icke upptaget lån å
 ......................................................................................  9,252 » 

Upptagande af nytt lån å ...........................................   . . 11,181 » 
157,178 kr. 

§ 3. Betalningsterminerna för kommunalutskylderna skulle föreslås blifva, 
såsom förut, tre, nämligen i Mars, Juni och September månader å tider, som 
Drätselkammaren närmare bestämmer. 

Som ofvan 
Justeradt: JOSEF CENTERWALL. 

C. S. L1LLIEHÖÖK. 
MAGNUS RADHE. 

B. P. JONSSON 
CARL BACKMAN. 

J. E. LINDBOM. 
Härefter genomgingos först budgetsförslagen för staden och dess fastigheter 

punkt för punkt samt blefvo godkända, med endast det 
tillägg beträffande det anslag till samskolan som å utgiftssidan uppförts, att 

på förslag af Herr Lilliehöök efter orden »anslag till samskolan» skulle tillsättas 
ordet »förslagsvis». 

I detta sammanhang beslöto Stadsfullmäktige på framställningar af Hrr 
Dahlström och Carlsson anmoda Drätselkammaren att nödtorftigt förbättra dels 
öfre delen af Färgaregatan och dels Slätte- skärsgatan. 

Terminerna för kommunalskatteuppbörden bestämdes, såsom 
budgetsberedningen föreslagit till tre, i Mars, i Juni och September månader, på 
tider som Drätselkammaren närmare bestämmer. 

Slutligen genomgicks och godkändes budgetsförslaget för hamnen 1913. 
§ 171  

Af Hamnstyrelsen framställd begäran om bemyndigande att förnya 
styrelsens kreditiv intill ett belopp af fyrtiofyratusen kronor, bifölls 
enhälligt. 



 

§ 172  
Förrättades val till de kommunala befattningar, som vid årets slut blifva 

lediga eller eljest skola tillsättas, och som det tillkom Stadsfullmäktige att tillsätta.
Valkommittén hade afgifvit förslag till de Stadsfullmäktige åliggande valen, 

och dess förslag genomgicks nu i dess helhet, hvarvid Stadsfullmäktige i 
hufvudsaklig öfverensstämmelse med nämnda förslag till nedan nämnda 
befattningar verkställde följande val : 

Drätselkam m aren. 
Ledamöter intill 1915 års utgång: 

Förvaltaren John Sterner och i stället för Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök. som 
undanbedt sig återval, Fabrikören Rich. Björsell. 

Suppleant för samma tid: 
Byggmästaren Rob. Christenson. 

Fattigvårdsstyrelsen. 
Ledamöter intill 1916 års utgång: 

Disponenten Emil Löfberg, Förvaltaren Claes Rosén, Hälsovårdspolisen Aug. 
Ehnberg och Förmannen J. Elmqvist. 

Ledamöter intill 1914 års slut: 
Handlanden E. W. Olsson, Handlanden Axel Beronius och Stadsläkaren Doktor 

Riber Blume. 
Fabrikören Alfred Bovik hade undanbedt sig återval. 
Ordförande och vice ordförande: 

respektive Disponenten Emil Löfberg och Handlanden Axel Beronius. 
Byggnadsnämnden. 

Suppleanter intill 1916 års slut: 
Byggmästaren Rob. G. Christenson och Direktören L. Laurin. 

Hamnstyrelsen. 
Ledamöter intill 1914 års slut: 

Fabrikören J. E. Lindbom och Konsuln J. G. Gunnerson. 
Suppleanter för samma tid: 

Mästerlotsen Fritz Hörman och Skeppsklarerarcn C. Backman. 
Handels- och Sjöfartsnämnden. 

Ledamöter intill 1914 års slut: 



 

 
f Sjökaptenen L. A. Carlsson, Konsuln J. G. Gunnerson, sammankallande, 

Konsuln Magnus Radhe, f. Lotsförmannen Em. Hörman, 
Fabrikören J. E. Lindbom, Fabrikören Rich. Björsell och i stället 
för Konsuln G. Richter, som undanbedt sig omval, Handlanden 
O. G. Löfving. 

Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar. 
Ledamöter intill 1915 års slut: 

Förvaltaren John Sterner, Fabrikör Aug. Mattsson och Direktör L. Laurin. 
Suppleanter för samma tid: 

Kamreraren J. A. Anderson och f. Sjökaptenen Aug. L. Kihlberg. 
Brandförsäkringskommittén för år 1913: 

Bvggmästaren O. Wallén och Fabrikören J. 11. Lindman. 7   • । 
Suppleanter för samma tid: 

Kontorschefen Gust. Bundsen och Snickaremästaren C. J. Nordström. 
Lysekils Föreläsningsförening. 

Ledamot för år 1913: 
Doktor Axel Nilsson. 

Hufvudmän för Lysekils Sparbank intill 1915 års slut: 
Bankkassören C. F. Lidell, Fabrikören J. E. Lindbom och Doktorn Axel 

Nilsson. 
Styrelsen för Lysekils Samskola. 

Ledamot för år 1913: 
Kyrkoherden Fritz Lusch i stället för Fabrikören E. Luckey, som undanbedt 

sig återval. 
Suppleant för samma tid: 

f. Sjökaptenen Aug. L. Kihlberg. 

Hästittagningsnämden. 
 
Ledamöter intill 1917 års slut: 
Konsuln Magnus Radhe, f. Sjökaptenen L. A. Carlsson, Åkaren Viktor 

Andersson, Fabrikören Carl Th. Olsson och i stället för Kon- 
suln Gust. Richter, som undanbedt sig återval, Bryggeri- 
fabrikören Gust. Karlson, med Herr L. A. Carlsson som sam- 
mankallande. 

 



 

Göde män för tillsyn öfver förmynderskap intill 1916 års slut: 
Kamreraren J. A. Anderson och Rådmannen L. Ödman. 

Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils Järn-
vägsaktiebolag under år 1913: 

Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök. 
Ledamöter i Stadsfullmäktiges valkommité under år 1913. 

Byggmästaren 0. Wallén, Bankkassören C. F. Lidell, sammankallande, 
Fabrikören J. H. Lindman, Fabrikören Alfr. Bovik och Konsuln 
Gust. Richter. 

Till detta val hade valkommittén icke uppgjort något förslag. 
Härefter utsågos i öfverensstämmelse med valkommitténs förslag till 

revisorer för granskning af följande räkenskaper med åtföljande förvaltning 
för 1912, nämligen: 

a) Drätselkammarens: 
Byggmästare A. W. Christenson, sammankallande, Skeppsmäklaren B. A. 

Backman och Skeppsmäklaren Carl Andersson. 
Suppleanter: 

Handlanden Albert Wallin och f. Källarmästaren B. A. Björk. 
b) Hamnstyrelsens: 

Disponenten Hjalmar Carlsson, Handlanden Sven Larson och Kammar-
skrifvaren Carl Rudberg. 

Suppleanter: 
Handlanden Eric Blomberg och Handlanden Hjalmar Nilsson. 

c) Hälsovårdsnämndens: 
Bokhållaren Victor Lindbom och Fabrikör Otto Bovik. 

Suppleant: 
Handlanden Pontus Lundbom. 

d) Fattigvårdsstyrelsens: 
Handlanden J. A. Jacobsson och Kontoristen Edv. Hyllengren. 

Suppleanter: 
Handlanden O. Dorthé och Handlanden Charles Backman. 



 

e) Samskolestyrelsens: Kontorschefen Rich. Ekdahl. 

f) Föreläsningsföreningens: Disponenten Emil Löfberg. 
g) Skyttegillets: Stenhuggaren Axel Dahlström. 
h) Brännvinsbolagets: 

Konsuln Aug. Lysell och Konsuln Gust. Richter. 
Suppleant: 

Journalisten E. Landeberg. 
i) Parkstyrelsens: Bankbokhållaren Eric Hallgren. 

Valet af samtliga revisorer förklarades genast justeradt. 

§ 173. 
Sedan föredragningslistan genomgåtts, tog ordföranden ordet och 

erinrade om de större frågor, som under det gångna året af Full- 
mäktige behandlats, samt uttalade sitt tack för det förtroende han 
såsom ordförande åtnjutit. 

Till de nu afgående ledamöterna, Hrr Carlsson, Backman, 
Anderson, 
Nilsson och Christenson, uttalade han å Fullmäktiges vägnar ett tack 
för det arbete, de under den tid de varit ledamöter af Stadsfullmäk- 
tige nedlagt. 

Härefter vände han sig till Herr Lilliehöök och tackade honom 
å Fullmäktiges och egna vägnar för den oförtrutna möda och den om- 
sorg, han nedlagt på arbetet inom Drätselkammaren. 

 Slutligen önskade han Fullmäktige ett godt nytt år. 
 A Fullmäktiges vägnar framförde vice ordföranden till ordföran- 

den ett tack för den oväld och det nit, denne städse visat vid förande 
af ordförandeklubban, samt önskade å Fullmäktiges och egna vägnar 
honom ett godt nytt år. 

Herr Lilliehöök framförde slutligen sitt tack för de till honom att han alltid med intresse och glädje 
och utveckling och därunder sökt göra 

riktade orden och uttalade, 
arbetat för stadens förkofring 
sitt bästa. 



 

§ 174. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Hrr Lilliehöök och vice 

ordföranden. 
Som ofvan 

JOSEF CENTERWALL. 
Justeradt: 

MAGNUS RADHE. 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
B. P. JONSSON. 

Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset Måndagen den 13 Januari 1913 kl 6 e. m.; betygas 

MAGNUS RADHE. 

Josef Centerwall. 

Lysekilsposlens Boktryckeri 1913. 
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